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Bij het energiezuiniger maken van gebouwen ligt de nadruk 
vaak op huizen en appartementen. Naast die residentiele 
gebouwen is er echter ook de kantorenmarkt. In de meeste 
bestaande kantoorgebouwen kunnen de energiekosten omlaag. 
Zeker in het Brussels Gewest, met zijn talrijke kantoorgebouwen, 
heeft dat een impact op het energieverbruik. Het verbeteren van 
de energieprestatie betekent ook dat bedrijven en organisaties 
kosten besparen. 
 

1. Kan u een overzicht geven van alle Brusselse kantoorge-
bouwen met hun respectievelijke energiecertificaat ? Voor 
bedrijven die gespecialiseerd zijn in energieaudits en het 
energiezuiniger maken van kantoorgebouwen is het handig 
om een online overzicht te hebben van alle kantoorgebouwen 
en hun energieprestatie. Op die manier zien zij snel welke 
gebouwen er actie vereisen.  
 

2. Welke stappen heeft u ondernomen om ervoor te zorgen dat 
de energieprestatie van kantoorgebouwen wordt opgenomen 
in een opendataset zodat die toegankelijk is voor dergelijke 
bedrijven ?

Antwoord : 

1. De gegevens afkomstig van de EPB-certificaten voor de 
bestaande kantoorgebouwen van meer dan 500 m² worden 
bijgehouden in een Excel-bestand. Aangezien dit bestand erg 
groot is, is het niet mogelijk om het via een schriftelijke vraag 
over te maken, maar het kan op vraag wel door Leefmilieu 
Brussel bezorgd worden.

Naast deze gegevens beschikt Leefmilieu Brussel ook over de 
PDF-documenten van de certificaten en over kopieën van de 
spreadsheets met berekeningen van het type rekenblad.

Zie hieronder de verdeling van de niveaus van de energiecer-
tificaten voor kantoorgebouwen :

2. De open dataordonnantie voorziet in een ruim hergebruik 
van de informatie die door de openbare besturen bijgehouden 
wordt, met inachtneming van de regels van bekendmaking 
van de administratie en toegang tot milieu-informatie, die 
onveranderd blijven.

Pour l’amélioration des performances énergétiques des 
bâtiments, on met souvent l’accent sur les maisons et les appar-
tements. Or, à côté de ces bâtiments résidentiels, il y a aussi le 
marché des bureaux. On peut réduire la facture énergétique dans 
la plupart des immeubles de bureaux existants. La consommation 
d’énergie s’en ressent, certainement dans la Région bruxelloise, 
qui compte bon nombre d’immeubles de bureaux. Améliorer les 
performances énergétiques entraine également pour les entreprises 
et les organisations une économie sur les couts.

1. Pouvez-vous donner un relevé de tous les immeubles de 
bureaux bruxellois et de leurs certificats énergétiques 
respectifs ? Pour les entreprises spécialisées dans les audits 
énergétiques et l’amélioration des performances énergétiques 
des immeubles de bureaux, il est pratique d’avoir en ligne un 
relevé de tous les immeubles de bureaux et de leurs perfor-
mances énergétiques, car elles voient ainsi rapidement quels 
bâtiments nécessitent une intervention. 

2. Quelles mesures avez-vous prises afin de vous assurer que les 
performances énergétiques des immeubles de bureaux soient 
intégrées dans un ensemble de données ouvertes de manière à 
être accessible à de telles entreprises ?

Réponse : 

1. Les données issues des certificats PEB pour les bureaux 
existants de plus de 500 m² sont conservées dans un fichier 
Excel. Ce fichier étant très volumineux, il n’est pas possible 
de le transmettre à travers une question écrite mais ce dernier 
peut être fourni par Bruxelles Environnement sur demande. 
 

Outre ces données, Bruxelles Environnement dispose 
également des documents PDF des certificats et de copies des 
feuilles de calcul de type tableur.

Voici ci-dessous la répartition des niveaux des certificats 
énergétique bureau :

2. L’ordonnance open data prévoit une réutilisation élargie des 
informations détenues par les administrations publiques, 
dans le respect des règles de publicité de l’administration 
et d’accès à l’information environnementale, qui demeurent 
inchangées.

Niveaus van de energiecertificaten voor 
kantoorgebouwen

Classes d’énergie des certificats PEB 
pour les bureaux
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Leefmilieu Brussel heeft eind 2017 een interne road map voor 
open data goedgekeurd. Op basis hiervan wordt er momenteel 
een strategie voor progressieve bekendmaking van de gege-
vensbanken, te beginnen bij de bekendmaking op de gewes-
telijke open data store van de reeds elders bekendgemaakte 
gegevens, uitgevoerd.

De gegevens van de EPB-certificaten maken geen deel uit van 
deze eerste reeks gegevens, maar er is wel een bekendmaking 
van deze gegevens voorzien op de gewestelijke website open-
datastore.brussels, op middellange termijn.

Vraag nr. 844 van de heer Emin Özkara d.d. 7 juni 2018 
(Fr.) :

De opvolging van het plan Smart City en de contacten met de 
Smart City Ambassador voor een overgang van ons stadsgewest 
naar een Smart City.

In haar gewestelijke regeringsverklaring 2014-2019 
heeft de regering de wens geformuleerd om van Brussel een 
digitale hoofdstad te maken en daarbij heeft zij zich ertoe 
verbonden om van digitalisering een krachtlijn te maken in haar 
ontwikkelingsprogramma.

Om dat engagement concreet te maken, heeft de Brusselse 
regering begin 2017 beslist om voortaan met één ambitieuze en 
gecoördineerde digitale strategie op te treden : Digital.Brussels (1).

Alle leden van de regering hebben er zich toe verbonden om 
hun initiatieven inzake digitale ontwikkeling te plaatsen onder 
het nieuwe label digital.brusels. Smart City vormt samen met de 
Smart City Officer, de Data Officer, de Smart City Ambassador, 
de Smart City Manager en het Smart City Program Office, de 
ruggengraat van de nieuwe Brusselse digitale strategie, terwijl 
het platform Opendatastore.brussels de hoeksteen vormt van de 
projecten die allemaal berusten op het intelligente beheer van de 
stadsdata en de openstelling van die data. 

In juni 2017 heb ik vragen gesteld over de strategische nota 
Smart City van februari 2017, de Smart City Officer, de Data 
Officer en de Smart City Ambassador.

Een jaar later zou ik de balans willen opmaken van de 
vooruitgang.

Wat betreft de gewestelijke organen, besturen en diensten 
(gewestelijk en gemeentelijk) die onder toezicht staan, heb ik 
volgende vragen.

(1)  CIBG, « Digital.Brussels nieuwe eengemaakte digitale strategie 
voor Brussel », geplaatst op 1 februari 2017, http://cibg.brussels/nl/
nieuws_publicaties/nieuws/digital-brussels-nieuwe-eengemaakte-di-
gitale-strategie-voor-brussel?set_language=nl, geraadpleegd op 
26 mei 2018.

Bruxelles Environnement a adopté une roadmap open data 
interne fin 2017. Sur cette base, une stratégie de publication 
progressive des bases de données en commençant par la 
publication sur l’open data store régional des données déjà 
publiées par ailleurs est en cours de mise en œuvre. 
 

Les données des certificats PEB ne font pas partie de 
cette première salve de données mais il est bien prévu une 
publication de ces données sur le site régional opendatastore.
brussels, à moyen terme.

Question n° 844 de M. Emin Özkara du 7 juin 2018 (Fr.) : 
 

Le suivi de votre plan Smart City et des contacts avec le Smart 
City Ambassador pour une transition de notre ville-Région vers 
une Smart City.

Dans sa déclaration de politique régionale 2014-2019, le 
gouvernement a émis le souhait de faire de Bruxelles une capitale 
numérique et s’est engagé à faire de la transition numérique un 
axe fort de son programme de développement. 
 

Début 2017, pour concrétiser ses engagements, le gouver-
nement bruxellois a décidé de piloter une stratégie numérique 
unifiée qui se veut ambitieuse et coordonnée : digital.brussels (1). 

Tous les membres du gouvernement se sont engagés à placer 
leurs initiatives liées au développement numérique sous le 
nouveau label digital.brussels. La Smart City avec les Smart City 
Officers, les Data Officers, le Smart City Ambassador, le Smart 
City Manager et le Smart City Program Office constituent l’épine 
dorsale de cette nouvelle stratégie numérique bruxelloise, tandis 
que la plateforme opendatastore.brussels est la pierre angulaire 
des projets qui reposent tous sur la gestion intelligente des 
données urbaines et l’ouverture de ces données.

En juin 2017, je vous questionnais au sujet de la note 
stratégique Smart City de février 2017, des Smart City Officers, 
des Data Officers et du Smart City Ambassador.

Aujourd’hui, un an plus tard, j’aimerais faire le point avec 
vous au sujet des avancées réalisées depuis lors.

Dès lors, en ce qui concerne les organismes régionaux et les 
administrations et services tant régionaux que communaux qui 
relèvent de vos compétences ou de votre tutelle. 

(1)  CIRB : « digital.brussels, une nouvelle stratégie numérique unifiée 
pour la Région bruxelloise », posté le 1er février 2017, http://CIRB.
brussels/fr/quoi-de-neuf/actualites/digital-brussels-une-nouvelle-
strategie-numerique-unifiee-pour-la-region-bruxelloise, consulté le 
26 mai 2018.
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1. Is het plan voor de specifieke acties voor Smart City (1) 
uitgerold en/of aangepast ? Zo ja, wanneer, door wie, waarom 
en wie is belast met de uitvoering van dat actieplan ? 
 

2. Welke initiatieven bestaan er rond de digitale ontwikkeling 
onder het nieuwe label Digital.Brussels, per gemeente ? Wat 
is de meerwaarde ?

3. Zijn het actieplan en bijhorende initiatieven conform het 
GPDR (2) ?

4. Hoeveel Smart City Officers en Data Officers zijn er thans 
aangesteld en in welke organen, besturen en diensten ? 
 

5. Hoeveel contacten zijn er geregistreerd met de Smart City 
Ambassador ? Welke onderwerpen zijn er dan te berde 
gebracht ? Welke concrete voorstellen heeft de Smart City 
Ambassador ingevolge die contacten en op basis van de vast-
gestelde opportuniteiten gedaan ?

Antwoord : 

1. Het vermelde actieplan is een praktische gids van het Smart 
City Institute dat niet enkel specifiek over gewestelijke initia-
tieven ter zake gaat.

Tot nu toe heeft Leefmilieu Brussel de Smart City Manager 
ontmoet. Parallel zijn er acties uitgevoerd : communicatie 
van gegevens aan de burger via onze website en mobiele 
applicaties, open data, het online brengen van webformulie-
ren, WiFi.brussels in het gebouw van Leefmilieu Brussel,… 
 

2. Op dit ogenblik is er geen enkel initiatief onder de noemer van 
het aangehaalde label voor wat Leefmilieu Brussel betreft, 
geplaatst.

3. Ieder initiatief inzake smart city dat vanaf het ontwerp 
coherent is met het principe van gegevensbescherming dat in 
de AVG opgenomen is, aanvaardt het respect voor de regels 
inzake gegevensbescherming.

4. Leefmilieu Brussel beschikt over een data protection officer.

5. Dit jaar is er een eerste ontmoeting met de Smart City 
Manager georganiseerd voor uitwisseling van ideeën omtrent 
de visie van Brussel als smart city voor het werk op dit vlak 
en de betrokkenheid van en toekomstige synergieën met 
Leefmilieu Brussel. Er is gekeken naar wat er al verricht is. 
De ontmoeting maakt deel uit van een ruimere gewestelijke 
raadpleging die nog aan de gang is.

(1)  Smart City, de praktische gids, https://smartcity.brussels/het-pro-
ject-strategie, geraadpleegd op 25 mei 2018.

(2)  General Data Protection Regulation, in werking getreden op 25 mei 
2018.

1. Le plan d’actions spécifiques pour la Smart City (1) a-t-il été 
dégagé et/ou ajusté et/ou modifié ? Si oui, quand, par qui, 
pour quoi et qui est en charge de la mise en œuvre de ce plan 
d’actions ?

2. Quelles sont les initiatives liées au développement numérique 
placées sous le nouveau label digital.brussels, commune par 
commune ? Quelles sont les plus-values de ces initiatives ?

3. Le plan d’actions et les initiatives qui en découlent sont-ils 
conformes au nouveau RGPD (2) ?

4. Combien de « Smart City Officers » et de « Data Officers » 
sont-ils actuellement désignés et dans quels services, adminis-
trations et organismes précisément ?

5. Combien de contacts ont-ils été recensés avec le « Smart City 
Ambassador » ? Quels ont été précisément les sujets abordés 
lors de ces contacts ? Suite à ces contacts et sur la base des 
opportunités détectées, quelles ont été les propositions 
concrètes faites par le « Smart City Ambassador » ?

Réponse : 

1. Le plan d’actions mentionné est un guide pratique du Smart 
City Institute, qui ne traite pas spécifiquement des initiatives 
régionales en la matière.

Jusqu’ici, Bruxelles Environnement a rencontré le Smart 
City Manager. En parallèle, des actions ont été réalisées : 
communication de données au citoyen via notre site internet 
et applications mobiles, open data, de mise en ligne de 
formulaire web, WiFi.brussels dans le bâtiment de Bruxelles 
Environnement,…

2. Actuellement, aucune initiative n’est placée sous le label cité 
au niveau de Bruxelles Environnement. 
 

3. Toute initiative en matière de smart city, en cohérence avec le 
principe de protection des données dès la conception inscrit 
dans le RGPD, intègre le respect des règles en matière de 
protection des données.

4. Bruxelles Environnement dispose d’un data protection officer.

5. Une première rencontre a été organisée cette année avec le 
Smart City Manager, afin d’échanger autour de la vision de 
Bruxelles comme smart city, des idées et projets pour les 
chantiers à ce sujet et de l’implication et des futures synergies 
avec Bruxelles Environnement. Un tour d’horizon des 
chantiers déjà entamés a été réalisé. La rencontre fait partie 
d’une consultation régionale plus large, encore en cours.

(1)  Smart City, le guide pratique, http://guidesmartcity.be/mise-en-œuvre-
de-la-strategie, consulté le 25 mai 2018.

(2)  Règlement général sur la protection des données entré en vigueur le 
25 mai 2018.
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Vraag nr. 861 van mevr. Hannelore Goeman d.d. 29 juni 
2018 (N.) :

De aanwerving van jobstudenten.

In mijn parlementaire schriftelijke vraag (nr 823) informeer ik 
voor het jaar 2017 naar het aantal jobstudenten in de administra-
ties, agentschappen en ION’s die onder uw bevoegdheid vallen. Ik 
vroeg daarbij een verdere onderverdeling naar taalrol, scholing en 
woonplaats (gewest). 
 

Inzake de woonplaats bleef uw antwoord in gebreke. Dat is 
eigenaardig gezien u wel de onderverdeling maakt voor taalrol 
en scholingsgraad. Ook uw collega’s in de regering hadden geen 
probleem met het beantwoorden van deze vraag. 
 

Hierover de volgende vragen :

Kan u mij alsnog de onderverdeling bezorgen per woonplaats, 
met name het aantal jobstudenten per gewest voor elk van de 
administraties, agentschappen en ION’s die onder uw bevoegdheid 
vallen ?

Antwoord : 

Question n° 861 de Mme Hannelore Goeman du 29 juin 
2018 (N.) :

Le recrutement d’étudiants jobistes.

Dans ma question parlementaire écrite n° 823, je m’enquiers, 
concernant 2017, du nombre d’étudiants jobistes dans les admi-
nistrations, agences et OIP relevant de votre compétence. Je vous 
demandais en outre de ventiler les chiffres plus avant selon le 
rôle linguistique, le niveau de qualification et le lieu de résidence 
(Région).

Votre réponse a fait l’impasse sur le lieu de résidence. C’est 
étonnant, car vous établissez bien la ventilation pour le rôle 
linguistique et le niveau de qualification. Vos collègues du gou-
vernement n’ont pas non plus eu de problème pour répondre à 
cette question.

Je voudrais vous poser les questions suivantes à cet égard :

Pouvez-vous encore me donner cette ventilation selon le lieu 
de résidence, à savoir le nombre d’étudiants jobistes par Région, 
pour chacune des administrations, agences et OIP qui relèvent de 
votre compétence ?

Réponse : 

Bruxelles-Capitale /  
Brussels Gewest

Région wallonne / 
Waals Gewest

Région flamande / 
Vlaams Gewest Total / Totaal

Fonds du Logement / Woningfonds 14 3 4 21

SLRB / BGHM 6 3 5 14

SPRB-GOB (dont Bruxelles 
Logement – Brussel Huisvesting) 19 9 12 50

Brugel 0

Bruxelles Environnement / Leefmilieu Brussel 3 1 0 4

Vivaqua 4 4 3 11

SBGE / BMWB 1 2 0 3
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Vraag nr. 580 van de heer Vincent De Wolf d.d. 24 mei 
2018 (Fr.) :

De evaluatiegegevens van de wijziging van de regeling voor 
de ophaling van huishoudelijk afval.

De wijziging van de ophalingen van huishoudelijk afval zijn 
in werking getreden meer dan een jaar geleden. Een evaluatie van 
de gevolgen ervan lijkt wenselijk. 
 

– Aangezien de hervorming van de ophaling moet passen in een 
beleid ter verbetering van de netheid, hoe verklaart de staats-
secretaris dat afval en vooral organisch afval in de namiddag 
opgehaald moet worden, terwijl dat afval dat daar al van ’s 
morgens staat niet bevorderlijk is voor de netheid ?

– Wat is de kostprijs per ton voor elk kleur van de zakken ? Hoe 
is die geëvolueerd na de wijziging van de regeling ?

– Wat is de kostprijs voor de verwerking van de verschillende 
ophalingen ? Hoe is die geëvolueerd na de wijziging van de 
regeling ?

– Hoe beïnvloedt de evolutie van de ingezamelde volumes de 
kostprijs van de verwerking ten laste van Net Brussel ? Zijn 
de ophalingen die het meest toegenomen zijn, de ophalingen 
waarvoor de verwerkingsprijs het hoogst is ?

– Vakbonden van het agentschap hebben in de media gewezen 
op verzadigde infrastructuur en onvoldoende voertuigen ? 
Quid ? Indien dat klopt, welke oplossing stelt de staatssecre-
taris voor ? 
 

– Wat is het gevolg van de wijziging van de ophaling voor de 
voertuigen van Net Brussel ?

– Hoeveel kilometer werd er wekelijks in 2016 en 2017 gereden 
voor de witte, gele, blauwe, groene en oranje zakken ?

– Wat is procentueel het aantal kilometer dat wekelijks afgelegd 
wordt door de voertuigen van Net Brussel, enkel en alleen op 
de ophaalrondes ?

– Wat is het percentage voor de inhaalrondes ?

– Wat is de milieu-impact van die kilometers ? 
 

– Wat is de kostprijs van de hervorming van 2017 op het vlak 
van de brandstof, vergeleken met 2016 ?

– Wat is de kostprijs van de kilometerheffing ?

– Wat is het procentueel aantal verkeersongevallen in 2017, 
vergeleken met 2016 ? In geval van een stijging, welke lessen 
trekt de staatssecretaris daaruit ? Welke bijsturingen voert zij 
door ?

Question n° 580 de M. Vincent De Wolf du 24 mai 2018 
(Fr.) :

Les données d’évaluation de la modification du régime des 
collectes de déchets ménagers.

La modification du régime des collectes de déchets ménagers 
est entrée en vigueur voici plus d’un an. Dans ce cadre, une 
évaluation des effets du nouveau régime semble opportune, et je 
souhaiterais vous poser les questions suivantes :

– Dans la mesure où la réforme des collectes doit s’inscrire dans 
une politique d’amélioration de la propreté, comment justi-
fiez-vous les collectes organisées en après-midi notamment 
des déchets organiques dont la présence depuis tôt le matin est 
de nature à aggraver la malpropreté ?

– Quel est le cout à la tonne pour chaque couleur de sacs ? 
Comment a-t-il évolué suite à la modification du régime ?

– Quel est le cout de traitement de ces différentes collectes ? 
Comment a-t-il évolué suite à la modification du régime ? 
 

– Comment l’évolution des tonnages collectés influence-t-elle 
le cout de traitement à charge de Bruxelles-Propreté ? Les 
collectes qui ont le plus augmenté sont-elles celles où le cout 
de traitement est le plus élevé ?

– Dans certaines interventions dans divers médias, des organi-
sations syndicales de l’Agence ont évoqué des difficultés en 
termes d’infrastructures qui seraient saturées et de charroi qui 
serait insuffisant ? Qu’en est-il ? Dans l’affirmative, quelle 
solution proposez-vous à ce problème ?

– Quel est l’impact de la modification du régime de collecte sur 
le charroi de Bruxelles-Propreté ?

– Quels sont les kilomètres parcourus par semaine en 2016 et en 
2017 pour les sacs blancs, jaunes, bleus, verts, orange ?

– Quel est, en pourcentage, le nombre de kilomètres parcourus 
par semaine par les camions de Bruxelles-Propreté uniquement 
sur les plans des tournées à effectuer ?

– Quel est le pourcentage pour les tournées de rattrapage ?

– Quel est l’impact environnemental de ces kilomètres à 
effectuer ?

– Quel est le cout en carburant de la réforme en 2017 par rapport 
à 2016 ?

– Quel est le cout de la taxe kilométrique ?

– Quel est le nombre en pourcentage d’accidents de roulage en 
2017 par rapport à 2016 ? Dans l’hypothèse d’une augmenta-
tion, quel(s) enseignement(s) en tirez-vous ? Quelles mesures 
correctrices entendez-vous apporter ?

Secrétaire d’État chargée de la 
Propreté publique et de la Collecte 

et du Traitement des Déchets, 
de la Recherche scientifique, des 

Infrastructures sportives communales 
et de la Fonction publique

Staatssecretaris belast 
met Openbare Netheid, 

Vuilnisophaling en -verwerking, 
Wetenschappelijk Onderzoek, 

Gemeentelijke Sportinfrastructuur 
en Openbaar Ambt
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– Wat is het percentage arbeidsongevallen in 2017, vergeleken 
met 2016 ?

– In geval van een stijging, welke lessen trekt de staatssecretaris 
daaruit ? Welke bijsturingen voert zij door ? 
 

Antwoord : Wat betreft de inzameling van groen en organisch 
afval, heeft het Agentschap een maatregel genomen die toelaat het 
probleem in kwestie drastisch te beperken, te weten het gratis ter 
beschikking stellen van een container.

Het maken van een vergelijking tussen de kosten van 
inzamelingen vòòr en na de hervorming is niet makkelijk daar 
de modaliteiten van de inzamelingen grondig zijn veranderd. 
Vandaag zamelt het geheel van de ploegen gemengd afval in (2 
HA en 1 selectief) terwijl ze voordien specifieke inzamelingen 
deden (hetzij HA, hetzij selectief). Bovendien werd het aantal 
personeelsleden per ronde gewijzigd. De diensten aan de burgers 
zijn eveneens geëvolueerd : veralgemening van de oranje zak, 
einde van de afwisseling geel-blauw, enz.

Rekening houdend met de wijziging in de organisatie van de 
inzamelingen, gebeurt de vergelijking van de kosten op basis van 
intrinsiek van elkaar verschillende elementen. Daarom toont de 
onderstaande tabel de evolutie van de kosten voor de inzameling, 
ervan uitgaand dat de inzameling HA in 2016 gelijk is aan 100.

De kosten van de verwerking bleven gelijk in 2016 en 2017. 
 

De tonnages beïnvloeden proportioneel de kosten van de 
verwerking.

De tabel hieronder toont de evolutie van de ingezamelde 
tonnages:

– Quel est le nombre en pourcentage d’accidents de travail en 
2017 par rapport à 2016 ?

– Dans l’hypothèse d’une augmentation, quel(s) enseigne-
ment(s) en tirez-vous ? Quelles mesures correctrices enten-
dez-vous apporter ?

Réponse : S’agissant des collectes de l’après-midi de déchets 
verts et organiques, l’Agence a mis un dispositif en place 
permettant de réduire drastiquement le problème en question, à 
savoir, la mise à disposition gratuite d’un conteneur.

L’établissement d’un comparatif entre le cout des collectes 
avant et après la réforme n’est pas chose aisée dans la mesure où 
les modalités de collecte ont profondément évolué. Actuellement, 
l’ensemble des équipes collectent des déchets mixtes (2 OM et 
1 sélective) alors que précédemment, ils travaillaient pour des 
collectes dédicacées (soit OM, soit sélective). En outre, le nombre 
d’agents par tournée a été modifié. Les services aux citoyens ont 
également évolué : généralisation du sac orange, fin de l’alter-
nance jaunes-bleus, etc.

Compte tenu du changement de l’organisation des collectes, 
les comparaisons des couts sont réalisées à partir d’éléments 
intrinsèquement différents. C’est pourquoi le tableau qui suit 
donne l’évolution des couts de collecte en considérant que la 
collecte OM en 2016 est égale à 100.

Coût / Kosten 2016 Coût / Kosten 2017

OM/HA 100 102,19

Jaune / Geel 173 233,45

Bleu/Blauw 483,39 460,53

Vert 257,78 251,50

Organique / Organisch 645,29 453,91

Mixte (Vert & Organique) /  
Gemengd (groen & organisch) - 327,71

Les coûts de traitement n’ont pas connu de variation entre 
2016 et 2017.

Coût / Kosten 2016

OM/HA 60 €/t

Jaune / Geel 7,50 €/t

Bleu / Blauw 104 €/t

Vert / Groen 40 €/t

Mixte (Vert & Organique) / Gemengd (groen & organisch) 93 €/t

Les tonnages influencent proportionnellement les couts de 
traitement.

Le tableau ci-dessous expose l’évolution des tonnages 
collectés :
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Rekening houdend met het geheel van de veranderingen, zijn 
de kosten voor de verwerking van het ingezamelde afval gestegen 
met 250.000 euro, wat deels te verklaren is door de veralgeme-
ning van de oranje zak.

De kosten voor de verwerking dienen bekeken te worden 
in het licht van de verplichting van de ratio tussen het selectief 
ingezamelde afval en het totaal ingezamelde afval.

De infrastructuren en het wagenpark worden op hun 
volle capaciteit ingezet. Om dit probleem te verhelpen zal 
het Agentschap weldra overgaan tot de herinrichting van een 
volledige verdieping voor kleedkamers en sanitair. Daarnaast 
wordt het wagenpark voortdurend aangevuld.

De wijziging van het regime van de inzamelingen heeft ervoor 
gezorgd dat het wagenpark nog meer diende te worden ingezet, 
zowel in termen van het aantal vrachtwagens als van het aantal 
kilometers.

Het aantal wekelijks gereden kilometers in 2016 en 2017 : 
 

Naast de inhaalrondes als gevolg van onvoorziene gebeurte-
nissen, worden op gemiddeld 0,15 % van de wegen inhaalinzame-
lingen gedaan, wat neerkomt op gemiddeld 25 km per week. 
 

We kunnen de verhoging van de milieu-impact van de 
hervorming van de inzamelingen schatten op 15 %. Dat komt 
overeen met de verhoging van het aantal kilometers. Dit 
percentage dient vergeleken te worden met de verbetering van het 
sorteren als gevolg van de hervorming.

 2016 2017 Evolution

OM/HA 225.268t 218.444t -3%

Jaune/Geel 27.517t 29.236t +6%

Bleu/Blauw 9.860t 11.522t +17%

Vert/Groen 14.834t 10.661t -28%

Organique et mixtes /  
Gemengd (groen & organisch) 1.665t 8.828t +430%

En tenant compte de l’ensemble des variations, les couts 
de traitement des déchets collectés par Bruxelles-Propreté ont 
augmenté de 250.000 euros. Expliqué en partie par la généralisa-
tion de l’orange.

À noter que les couts de traitement doivent être observés en 
considération de l’obligation du ratio de déchets collectés sélecti-
vement par rapport à l’ensemble des déchets collectés.

Les infrastructures sont utilisées à pleine capacité tout comme 
le charroi. Afin de pallier cela, l’Agence procèdera prochainement 
au réaménagement complet d’un étage en espaces vestiaires et 
sanitaires. Par ailleurs, l’acquisition de charroi est constamment 
effectuée.

La modification du régime de collecte a davantage sollicité le 
charroi tant en nombre de camions qu’en terme de kilométrage. 
 
 

Le nombre de kilomètres parcourus par semaine en 2016 et en 
2017 pour les différentes collectes s’expose comme suit :

Km/semaine 2016 / Km/week 2016 Km/Semaine 2017 / Km/week 2017

OM/HA 6.000 6.000

Jaune / Geel 1.500 3.000

Bleu / Blauw 1.500 3.000

Vert / Groen 3.000 1.600

Organique / Organisch 1.030 1.600

Mixte (Vert & Organique) /  
Gemengd (groen & organisch) 0 1.400

En dehors de tournées de rattrapage suite aux évènements 
imprévus, 0,15 % de voiries en moyenne sont collectées en 
tournées de rattrapage tous flux confondus, ce qui revient en 
moyenne à 25 km de voiries par semaine.

On peut estimer à 15 % l’augmentation de l’impact environ-
nemental de la réforme des collectes. Cela correspond à l’aug-
mentation des km parcourus. Ce pourcentage est à comparer avec 
l’amélioration du tri résultant de la réforme. 
 

– Wat is het percentage arbeidsongevallen in 2017, vergeleken 
met 2016 ?

– In geval van een stijging, welke lessen trekt de staatssecretaris 
daaruit ? Welke bijsturingen voert zij door ? 
 

Antwoord : Wat betreft de inzameling van groen en organisch 
afval, heeft het Agentschap een maatregel genomen die toelaat het 
probleem in kwestie drastisch te beperken, te weten het gratis ter 
beschikking stellen van een container.

Het maken van een vergelijking tussen de kosten van 
inzamelingen vòòr en na de hervorming is niet makkelijk daar 
de modaliteiten van de inzamelingen grondig zijn veranderd. 
Vandaag zamelt het geheel van de ploegen gemengd afval in (2 
HA en 1 selectief) terwijl ze voordien specifieke inzamelingen 
deden (hetzij HA, hetzij selectief). Bovendien werd het aantal 
personeelsleden per ronde gewijzigd. De diensten aan de burgers 
zijn eveneens geëvolueerd : veralgemening van de oranje zak, 
einde van de afwisseling geel-blauw, enz.

Rekening houdend met de wijziging in de organisatie van de 
inzamelingen, gebeurt de vergelijking van de kosten op basis van 
intrinsiek van elkaar verschillende elementen. Daarom toont de 
onderstaande tabel de evolutie van de kosten voor de inzameling, 
ervan uitgaand dat de inzameling HA in 2016 gelijk is aan 100.

De kosten van de verwerking bleven gelijk in 2016 en 2017. 
 

De tonnages beïnvloeden proportioneel de kosten van de 
verwerking.

De tabel hieronder toont de evolutie van de ingezamelde 
tonnages:
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De brandstofkosten voor alle sectoren en het wagenpark voor 
de inzamelingen, stegen met 17,44 % tussen 2016 e 2017. Dit 
verschil ligt zowel aan de verhoging van het aantal liters als van 
de prijs.

De kosten van de kilometertaks voor 2016 bedroegen 
565.737,40 euro en in 2017 ruim 871.902,15 euro. Dit verschil 
dient echter gerelativeerd te worden daar de kilometertaks 
werd ingesteld in april 2016. De berekening vandaag toont een 
dagelijks kost van 2.064,74 euro voor 2016 en van 2.382,25 euro 
voor 2017.

Wat betreft de arbeidsongevallen in de sectoren HA en zakken 
(Bempt en Triomf), is hun aantal gestegen van 178 in 2016 naar 
340 in 2017. We stellen vast dat de ongevalverklaringen buiten de 
weg naar het werk tussen 2016 en 2017 gestegen zijn met 30,7 % 
en dat de erkende arbeidsongevallen zijn gestegen met 36,7 %. 
 

De hervorming van de inzamelingen heeft een invloed, onder 
meer door de veranderingen in de organisatie van de rondes.

Om deze hervorming in werking te stellen heeft men een 
beroep moeten doen op bijkomend personeel. De onervarenheid 
van dit personeel, de verhoging van de dienst en de verandering 
van de gewoonten verklaren wellicht deze cijfers.

De maatregelen die werden genomen om de ongevallen te 
verminderen zijn :

– In werking stelling van een beleid van welzijn van de 
werknemer via het jaarlijks actieplan en het algemeen 
preventieplan.

– Realisatie van veiligheidsboekjes voor de diensten van de 
inzameling, de specifieke inzameling en de reiniging, met 
daarin de veiligheidsinstructies, de procedures in geval van 
ongeval,…

– Realisatie van sensibiliserings-campagnes over de gevolgen 
van arbeids- en verkeersongevallen…

– Organiseren van trimestriële vergaderingen JAP (jaarlijkse 
actieplannen) in de operationele sectoren teneinde het 
personeel via de brochure Safety News te informeren over en 
te sensibiliseren voor de risico’s verbonden aan de activiteiten 
van het ANB, en de aangewezen preventiemaatregelen.

– Herinnering aan de voorschriften in geval van een 
arbeidsongeval.

– Het systematisch oproepen van de DBDMH in geval van 
een ernstig ongeval. Het slachtoffer naar het dichtstbijzijnde 
hospitaal brengen. Verwijzing naar de bepaling van een niet 
ernstig ongeval.

– Uitwerking van videocapsules rond verschillende thema’s, die 
getoond worden op scherm in de verschillende operationele 
sectoren.

– Verplichting tot bijscholing voor de chauffeurs die meerdere 
verkeersongevallen op hun actief hebben.

– Programmering van een maandelijkse speech in de sectoren 
rond het thema « welzijn op het werk ».

Les couts de carburant, pour tous les secteurs et le charroi de 
collecte, ont augmenté de 17,44 % entre 2016 et 2017. Cet écart 
englobe à la fois les variations en termes de quantités (litres) et 
de prix.

Le cout de la taxe kilométrique pour 2016 était de 
565.737,40 euros tandis qu’en 2017 il est de 871.902,15 euros. Il 
faut toutefois relativiser cette différence puisque, pour rappel, la 
taxe kilométrique a été instaurée en avril 2016. Le calcul par jour 
nous montre un cout journalier de 2.064,74 euros pour 2016 et de 
2.382,25 euros pour 2017.

Concernant les accidents de travail dans les secteurs OM en 
sacs (Bempt et Triomphe), leur nombre est passé de 178 en 2016 
à 340 en 2017. On constate que les déclarations d’accidents hors 
chemin du travail ont connu une hausse entre 2016 et 2017 de 
30,7 % et que les accidents de travail acceptés ont augmenté de 
36,7 %.

La réforme des collectes a une incidence, notamment en 
raison des changements opérés dans l’organisation des tournées.

Pour mettre en œuvre cette réforme, il a fallu faire appel à 
du personnel supplémentaire. Le recours à du personnel inex-
périmenté, l’augmentation du service, et le bouleversement des 
habitudes expliquent sans doute ces chiffres.

Les mesures qui ont été prises afin de réduire les accidents 
sont les suivantes :

– Mise en œuvre de la politique de bien-être des travailleurs via 
le plan annuel d’actions et le plan global de prévention. 
 

– Réalisation de livrets de sécurité pour les services de collecte, 
collectes spécifiques et nettoiement reprenant les consignes 
de sécurité aux postes de travail, les procédures en cas 
d’accident…

– Réalisation de campagnes de sensibilisation sur les consé-
quences des accidents de travail et de roulage.

– Organisation trimestrielle de réunions PAA (plan d’actions 
annuelles) dans les secteurs opérationnels afin d’informer et 
de sensibiliser les agents via la brochure safety News sur les 
risques générés par les activités à l’ABP et les mesures de 
prévention préconisées.

– Rappel des consignes en matière de survenance d’un accident 
de travail.

– Appel systématique du Siamu en cas d’accident grave. 
Déposer la victime à l’hôpital le plus proche du lieu de 
l’accident. Rappel de la définition d’un accident bénin. 
 

– Elaboration de capsules vidéo diffusées sur écran dans les 
secteurs opérationnels sur divers thèmes. 
 

– Obligation de remédiation pour les chauffeurs ayant plusieurs 
accidents de roulage à leur actif.

– Programmation de speech mensuel dans les secteurs sur les 
thèmes du bien-être au travail.
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– Diverse opleidingen georganiseerd door de Gewestelijke 
School voor Openbare Netheid (GSON) :

– Onthaalopleiding (ergonomie en behandeling) met 
verlenging van de opleidingsduur voor nieuwe perso-
neelsleden met het accent op het werk op het terrein.

– Animaties van 15 minuten veiligheid + begeleiding op het 
terrein.

– Eerste hulp en Ploegen 1ste interventie brand.

– Getuigschrift ongevallenstudies

– Vermindering van de nadelige effecten van de hervorming 
van de inzamelingen, door :

– aanpassing van de rondes rekening houdend met de 
beperkingen (zwaarte, aantal kilometers…) ;

– verbetering van de planning van de rondes : verbetering 
van de leesbaarheid, de beschrijvingen, de verkeersrich-
tingen, kwalitatieve gegevens…, de praktijken formalise-
ren, bevorderen van de uitwisseling van goede praktijken, 
ervaring met omkadering ;

– aandacht voor de samenstelling van de ploegen : vaste 
ploegen vormen (beter kennis van de rondes).

Vraag nr. 581 van de heer Vincent De Wolf d.d. 24 mei 
2018 (Fr.) :

Doelstellingen van het agentschap Net-Brussel inzake 
selectieve afvalophaling.

De afvalordonnantie van 2012 bepaalt de doelstellingen van 
het agentschap Net-Brussel inzake selectieve afvalophaling. 
Indien die niet gehaald worden - ze worden nog jaarlijks met 
5 % verstrengd, krijgt het agentschap een heffing opgelegd van 
29 euro/ton.

– Wat zijn de recyclagepercentages voor 2016 en 2017 ? 
Volstaat dat percentage om de heffing niet te moeten betalen ?

– Wordt het volume van witte zaken richting selectieve ophaling 
voor 2017 gehaald ?

– Wat is het percentage opgehaalde gele en blauwe zakken in 
2017, vergeleken met 2016 ?

Tegen 2020 moet het agentschap een ratio van 50 % selectief 
opgehaald afval halen in vergelijking met het totale volume 
opgehaald afval.

– Wat is de kostprijs voor het agentschap indien het resultaat 
niet gehaald wordt ? Zo ja, wat is die ? Zo niet, waarom niet ?

– Wat is de impact van de wijziging van de regeling voor de 
ophaling van huishoudelijk afval die in januari 2017 ingevoerd 
is, op het recyclagepercentage ?

– Heeft de staatssecretaris een vergelijking gemaakt tussen 
de kost van de sancties voor het agentschap zonder de 
hervorming van de ophalingen en de kost van die laatste ?

– Diverses formations organisées par l’École Régionale de 
Propreté Publique (ERPP) :

– Formation d’accueil (ergonomie et manutention) avec ral-
longement du temps de formation des nouveaux agents en 
vue de mettre l’accent sur le travail de terrain.

– Animation des 1/4 h sécurité + accompagnement terrain. 
 

– Secourisme et Equipiers 1re Intervention incendie.

– CAP Accidentologie.

– Réduction des effets préjudiciables de la réforme des collectes 
en :

– Rééquilibrant les tournées par rapport aux contraintes 
constatées (pénibilité, kilométrage…) ;

– Améliorant les plans de tournées : améliorer la lisibilité, 
les descriptions, sens des rues, ajout de données qualita-
tives…, formaliser les pratiques, développer les échanges 
de bonnes pratiques- expérience avec encadrant ; 
 

– Prêtant attention à la composition des équipes : former des 
équipes fixes (meilleure connaissance des tournées).

Question n° 581 de M. Vincent De Wolf du 24 mai 2018 
(Fr.) :

Les objectifs à atteindre par l’Agence Bruxelles-Propreté en 
matière de déchets collectés sélectivement.

L’ordonnance « déchets » de 2012 impose des objectifs à 
atteindre par l’Agence Bruxelles-Propreté en matière de déchets 
collectés sélectivement. À défaut d’atteindre ces objectifs, qui 
sont renforcés de 5 % chaque année, l’Agence s’expose à une taxe 
de 29 euros/tonne.

– Quel est le taux de recyclage atteint en 2016 et en 2017 ? Ce 
taux permet-il à l’Agence d’éviter de payer la taxe en 2017 ?

– Le tonnage de sacs blancs à détourner vers la collecte sélective 
pour 2017 est-il atteint ?

– Quel est le pourcentage ramassé en sacs jaunes et bleus en 
2017 par rapport à 2016 ?

A horizon 2020, l’Agence devra atteindre un ratio de 50 % 
de déchets collectés sélectivement par rapport à l’ensemble des 
déchets qu’elle collecte.

– Avez-vous chiffré le cout pour l’Agence si ce résultat n’est 
pas atteint ? Si oui, quel est-il ? Si non, pourquoi ?

– Quel est l’impact de la modification du régime des collectes 
de déchets ménagers entrée en vigueur en janvier 2017 sur le 
taux de recyclage ?

– Avez-vous opéré un comparatif entre le cout des pénalités 
à supporter par l’Agence sans la réforme des collectes et 
le cout de cette dernière ?
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– Graag in detail het kostenplaatje op het vlak van 
aangeworven personeel, aangekochte voertuigen, nieuwe 
depots. Volstaan die middelen ?

Antwoord : Het percentage hergebruik recycling behaald in 
2016 voor de berekening van de belasting van 29 ton van artikel 41 
van de ordonnantie afval, bedroeg 36 %. Voor 2017 is de precieze 
berekening lopend en de gegevens hernomen in artikel 41 § 3 2°, 
3°, 4° en 5°werden nog niet overgemaakt door het Agentschap 
aan Milieu Brussel. Echter, de voorlopige berekening op basis 
van de gegevens van het Agentschap levert een percentage op van 
meer dan 40 %. Dit percentage is onderschat daar de tonnages 
ontbreken van het huisvuil die in rekening moeten worden 
gebracht en die niet werden ingezameld door het Agentschap 
(sociale economie, niet door het ANB ingezameld AEEA,…). De 
twee respectievelijke drempels van 30 % en 35 % van het selectief 
ingezameld afval werden bereikt en het Agentschap zal dus geen 
belasting moeten betalen in 2017.

De tonnages witte zakken om te leiden naar de selectieve 
inzameling werden behaald.

De tonnages inzameling van de blauwe zakken groeiden aan 
met 17 % en deze van de gele zakken met 6 % tussen 2016 en 
2017.

Bij constante tonnages(referentiejaar 2017) bedragen de 
kosten voor het Agentschap in 2020 1.121.800 euro, indien 
geen evolutie wordt vastgesteld in termen van selectieve en 
HA- tonnages.

Het recyclingpercentage wordt niet enkel beïnvloedt door de 
hervorming van de inzamelingen, bij gelijke diensten en prestaties 
heeft de evolutie in het gedrag van de burger ten overstaan van het 
milieu een belangrijke invloed op het ingezameld afval : preventie, 
sorteren, verandering van aankoop- en consumptiegewoonten,…).

De kosten van de hervorming kunnen geschat worden op 
3.591.000 euro in 2017. Het aantal personen betrokken bij de 
hervorming bedraagt 135. Het gaat wel degelijk om een schatting, 
het zou immers niet makkelijk zijn de uitgaven te schatten die 
zouden gedaan zijn geweest bij afwezigheid van de organisa- 
tionele wijzigingen. Daarnaast zijn deze kosten het gevolg van 
het nastreven van de milieudoelstellingen, ondermeer door het 
opdrijven van de selectieve inzamelingen (blauw, geel, oranje).

Het Agentschap heeft begin 2016 een lastenboek gelanceerd 
voor de aankoop van kiepwagens voor huishoudelijk afval. In die 
tijd kenden we nog niet de noden aan rollend materieel inherent 
aan de hervorming van 01/01/17. Deze vrachtwagens waren 
bestemd ter vervanging van de oude BOM (meer dan 10 jaar oud).

De hervorming van 2017 heeft alles veranderd daar men 
meer vrachtwagens heeft moeten inschakelen omwille van de 
bijkomende wekelijkse selectieve inzameling, de afschaffing van 
de nachtelijke inzamelingen en het verplaatsen van de rondes 
naar de ochtend, en tenslotte de veralgemening van de organische 
inzameling in het hele Gewest.

– Pouvez-vous indiquer le détail de ce cout en termes 
d’agents engagés, de charroi acheté, de location de 
nouveaux dépôts ? Ces moyens sont-ils suffisants ?

Réponse : Le taux de réemploi recyclage atteint en 2016 pour 
le calcul de la taxe de 29 euros/tonne de l’article 41 de l’ordon-
nance déchets était de 36 %. Pour 2017, le calcul précis est en 
cours et les données reprises à l’article 41 § 3 2°, 3°, 4° et 5° n’ont 
pas encore été fournies par Bruxelles Environnement à l’Agence. 
Toutefois, le calcul provisoire sur la base des seules données de 
l’Agence fournit un taux supérieur à 40 %. Ce taux est sous-estimé 
puisqu’il manque tous les tonnages ménagers à prendre en 
compte et non collectés par l’Agence (économie sociale, DEEE 
non collectés par l’ABP,…). Les deux seuils respectifs de 30 % 
et 35 % de déchets collectés de manière sélective sont atteints et 
l’Agence ne devra donc pas payer de taxe en 2017. 
 
 

Le tonnage de sacs blancs à détourner vers la collecte sélective 
est atteint.

Les tonnages des collectes de sacs bleus ont progressé de 
17 % et ceux des sacs jaunes de 6 % entre 2016 et 2017. 
 

A tonnage constant (année de référence 2017), le cout pour 
l’Agence en 2020 serait de 1.121.800 euros si aucune évolution 
n’était constatée en termes de tonnages OM et sélectifs. 
 

Le taux de recyclage n’est pas seulement impacté par la réforme 
des collectes, à services et prestations égaux, l’évolution du com-
portement du citoyen par rapport au contexte environnemental a 
un impact considérable sur les déchets collectés : prévention, tri, 
changement d’habitudes d’achat ou de consommation…).

Le cout de la réforme peut être estimé à 3.591.000 euros en 
2017. Le nombre de personnes sur la réforme des collectes est 
de 135 personnes. Il s’agit donc bien d’une estimation, tant et si 
bien qu’il ne serait pas chose aisée d’évaluer le cout des dépenses 
qui auraient été réalisées en l’absence des modifications organi-
sationnelles. Par ailleurs, ce cout est également la conséquence 
de la poursuite des objectifs environnementaux, notamment par 
l’augmentation des collectes sélectives (bleu, jaune, orange).

L’Agence a lancé un cahier des charges pour l’achat de 
camions bennes à ordures ménagères début 2016. À cette époque, 
nous n’avions pas encore les besoins en charroi inhérents à la 
réforme du 01/01/17. Ces camions étaient destinés au remplace-
ment d’anciennes BOM (plus de 10 ans).

La réforme de 2017 a changé la donne puisqu’il a fallu affecter 
davantage de camions vu la collecte sélective hebdomadaire 
supplémentaire, la suppression de la nocturne et du transfert des 
tournées vers le matin et enfin la généralisation de la collecte des 
déchets organiques sur l’ensemble de la Région. 
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Hierbij een tabel die de geleverde BOM vergelijkt met de 
afgedankte BOM (begin 2016 tot midden 2018) :

Deze tabel toont een verhoging met 15 BOM.

De afdankingen werden vertraagd. Enkel de vrachtwagens 
waarvoor de onderhoudskosten te hoog liggen, worden afgedankt. 
Dit vergroot de globale vloot en dus de reserves. Daar het stilstand 
percentage hoger ligt, worden de reservevrachtwagens vaker 
ingezet.

Hierbij de verwachtingen van half 2018 tot eind 2019.

Deze tabel toont een aangroei met 6 BOM.

De vooruitzichten voor de afdankingen kunnen evolueren in 
functie van de operationele noden.

Eind 2018 is een nieuwe aanbesteding voor de BOM2 voorzien 
met levering midden 2019 (noden nog te bepalen in functie van de 
tevredenheid over de eerst geleverde BOM 2).

– Kost van een BOM 2 : van 115.000 tot 150.000 euro BTW n.i.

– Kost van een BOM 3 : 145.000 euro BTW n.i.

Sinds haar oprichting heeft het Agentschap Net Brussel zich 
voortdurend aangepast aan de talrijke institutionele sociale en 
maatschappelijke evoluties in het Gewest : verhoging van het 
sorteren, van het aantal inzamelingen, van de verwachtingen 
van de burgers op het gebied van netheid, de specialisatie en 
mechanisatie in de inzamelingen, feminisering van de ploegen 
wat een reorganisatie van de sectoren inhoudt (douches, toilette, 
kleedkamers,…), constante aangroei van het personeel, enz. De 
komende 15 jaar zal het Agentschap voor een grote uitdaging staan 
op het niveau van zijn onroerend patrimonium, met een constant 
stijgende vraag naar nieuwe ruimten (bureaus, kleedkamers, 
parking, archivering, onderzoek,…). Meerdere sites hebben nood, 
of zullen nood krijgen aan moderniseringswerken.

In 2016 zag een nieuwe stortplaats het licht en werden 
er kleedkamers en sanitair ingericht. In 2017 werden de 

Voici un tableau comparant les BOM livrées vs BOM 
déclassées (de début 2016 à mi 2018) :

Type Nouveaux véhicules / Nieuwe voertuigen Véhicules déclassés / Afgedankte voertuigen

BOM 2 chargeurs de 6 à 10 m3 / 
BOM 2 Laders van 6 tot 10 m3

16 7

BOM 3 chargeurs de 15 à 18 m3 / 
BOM 3 laders van 15 tot 18 m3

29 23

Total / Totaal 45 30

Ce tableau indique un renfort de 15 BOM.

Les déclassements ont été retardés. Seuls sont déclassés les 
camions pour lesquels les frais de maintenance sont trop élevés. 
Cela augmente la flotte globale et donc le taux de réserve. Le taux 
d’immobilisation journalier étant plus élevé, les camions dits de 
réserve sont davantage utilisés.

Voici les prévisions de la mi-2018 à la fin 2019.

Type Nouveaux véhicules / Nieuwe voertuigen Véhicules déclassés / Afgedankte voertuigen

BOM 2 chargeurs de 6 à 14 m 3 /  
BOM 2 Laders van 6 tot 14 m3

11 9

BOM 3 chargeurs de 15 à 18 m3 /  
BOM 3 Laders van 15 tot 18 m3

29 25

Total / Totaal 40 34

Ce tableau indique un renfort de 6 BOM.

Les prévisions de déclassements peuvent évoluer en fonction 
des besoins de l’opérationnel.

Fin 2018, un nouveau marché pour des BOM 2 est programmé 
avec une livraison mi 2019 (besoins encore à évaluer et fonction 
de la satisfaction des premiers BOM 2 livrés).

– Cout d’une BOM 2 : de 115.000 à 150.000 euros HTVA.

– Cout d’une BOM 3 : 145.000 euros HTVA.

Depuis sa création, l’Agence Bruxelles-Propreté s’est conti-
nuellement adaptée aux nombreuses évolutions institutionnelles 
de la Région mais aussi sociales et sociétales : augmentation du tri 
des déchets, du nombre de collectes, des attentes des citoyens en 
termes de propreté, spécialisation et mécanisation dans la collecte 
des déchets, féminisation de ses équipes impliquant une réorgani-
sation des secteurs (douches, vestiaires,…), croissance continue du 
personnel, etc. Au cours des 15 prochaines années, l’Agence sera 
confrontée à un challenge important au niveau de son patrimoine 
immobilier, avec une demande croissante de nouveaux espaces 
(bureaux, vestiaires, parking, archivage, fouille,…). Plusieurs 
sites nécessitent rapidement ou nécessiteront à moyen terme des 
travaux de modernisation.

En 2016, un nouveau dépôt a vu le jour (Monnoyer) et des 
aménagements de vestiaires et sanitaires ont été réalisés. En 2017 
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inrichtings- en renovatiewerken verdergezet en werden andere 
werkzaamheden opgestart om te worden afgerond in 2018 en 
2019. 

2016 :

– Molenbeek – herinrichting ruimte kleedkamers : 
18.591,77 euros

– NOH-inrichting kleedkamer sanitair : 62.902,99 euros

2017 :

– Bempt –ventilatie nieuwe kleedkamers : 13.276,82 euro

– Bempt – herstelling twee blocks urinoirs : 29.122,33 euro

– Ducale – renovatie douches : 36.147,54 euro

– Heembeek – renovatie douches : 25.627,30 euro

– Heembeek : versteviging verwarming : 74.010,86 euro

– Molenbeek – herinrichting kleedkamers : 7.403,12 euro

– Meudon – aanvang inrichting/bouw : 56.767,44 euro

– Monnoyer – Huur modules douches/kleedkamers : 
50.597,43 euro

Vraag nr. 583 van de heer Bruno De Lille d.d. 14 juni 2018 
(N.) :

De goedkeuring van de algemene rekeningen van de 
autonome bestuursinstellingen door het Brussels Parlement.

De organieke ordonnantie van 23 februari 2006 houdende 
de bepalingen die van toepassing zijn op de begroting, de 
boekhouding en de controle (OOBBC) bepaalt dat het Rekenhof 
de algemene rekening van de gewestelijke entiteit, de diensten 
van de regering en de autonome bestuursinstellingen (ABI’s) van 
eerste en tweede categorie moet controleren. Meer bepaald moet 
elke rekening voorzien worden van een « met redenen omkleed 
en gedetailleerd oordeel ». Deze worden vervolgens overgemaakt 
aan de Regering die de rekening in de vorm van een ontwerp van 
een ordonnantie aan het Parlement moet voorleggen.

In haar oordeel baseert het Rekenhof zich op de normen van de 
internationale organisatie van de hoge controle-instellingen van de 
overheidsfinanciën. Er zijn 4 mogelijke oordelen : goedkeuring, 
goedkeuring met voorbehoud, afkeuring, oordeelonthouding. 
 
 

Volgens het 22e Boek zijn de rekeningen van het Brussels 
Gewest en haar autonome bestuursinstellingen een puinhoop. 
Los van het inhoudelijke oordeel dat het Rekenhof heeft over een 
rekening, is er een enorme achterstand op vlak van de goedkeuring 
van de rekeningen door het Parlement. Zo blijkt dat de Brusselse 
Regering sinds 2008 geen enkele rekening van een autonome 
bestuursinstelling aan het Brussels Parlement heeft voorgelegd, 
op een paar uitzonderingen na.

les travaux d’aménagement et de rénovation se sont poursuivis 
et d’autres travaux ont été initiés pour se concrétiser en 2018 et 
2019.

2016 :

– Molenbeek – réaménagement espace vestiaires : 
18.591,77 euros

– NOH-aménagement vestiaire sanitaire : 62.902,99 euros

2017 :

– Bempt –ventilation nouveaux vestiaires : 13.276,82 euros

– Bempt – réparation deux blocs urinoirs : 29.122,33 euros

– Ducale – rénovation des douches : 36.147,54 euros

– Heembeek – rénovation des douches : 25.627,30 euros

– Heembeek : renforcement chauffage : 74.010,86 euros

– Molenbeek – réaménagement vestiaires : 7.403,12 euros

– Meudon – début aménagement/ construction : 56.767,44 euros

– Monnoyer – Location modules douches/vestiaires : 
50.597,43 euros

Question n° 583 de M. Bruno De Lille du 14 juin 2018 
(N.) :

La certification des comptes généraux des organismes 
administratifs autonomes par le Parlement bruxellois.

En vertu de l’ordonnance organique du 23 février 2006 portant 
les dispositions applicables au budget, à la comptabilité et au 
contrôle (OOBCC), la Cour des comptes est chargée de contrôler 
le compte général de l’entité régionale, des services du gouverne-
ment et autres organismes administratifs autonomes de première 
et seconde catégorie. À propos de chaque compte, elle doit en 
particulier émettre une « opinion motivée et étayée ». Celle-ci est 
ensuite transmise au gouvernement, qui doit soumettre le compte 
au Parlement sous la forme d’un projet d’ordonnance. 
 

L’opinion de la Cour des comptes est basée sur les normes 
de l’Organisation internationale des institutions supérieures de 
contrôle des finances publiques. Quatre opinions peuvent être 
émises : une opinion non modifiée (approbation), une opinion 
avec réserve, une opinion défavorable (rejet) ou une impossibilité 
d’exprimer une opinion (abstention).

D’après le 22e cahier de la Cour, les comptes de la Région 
bruxelloise et de ses organismes administratifs autonomes sont 
truffés d’anomalies. Indépendamment de la teneur de l’opinion 
émise par la Cour des comptes, l’approbation des comptes par 
le Parlement accuse un retard considérable. Ainsi, à quelques 
exceptions près, il appert que le gouvernement bruxellois n’a 
plus soumis le moindre compte d’un organisme administratif 
autonome au Parlement bruxellois depuis 2008.
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U bent onder andere verantwoordelijk voor Net Brussel. 
Hiervoor werd al geen rekening aan het Brussels Parlement meer 
voorgelegd sinds 2008. Volgens mijn informatie ligt die rekening 
klaar, en is er niets speciaal nodig om ze bij het Parlement in te 
dienen. Ik heb eerst de vraag gesteld aan minister Vanhengel, maar 
die verwees me door naar de bevoegde minister, of staatssecretaris.

Mijn vragen :

– Waarom is er sinds 10 jaar geen ontwerp van ordonnantie 
van de rekeningen van uw autonome bestuursinstellingen 
neergelegd bij het Parlement ?

– Heeft minister Vanhengel u aangespoord om er werk van te 
maken ? Spoort u uw regering aan om de rekeningen in orde 
te brengen ?

– Wanneer zal u de bewuste rekeningen indienen en zo de 
eigenlijke begrotingsprocedure volgens de OOBBC afsluiten ?

Antwoord : De organieke ordonnantie van 23 februari 2016 
houdende de bepalingen die van toepassing zijn op de begroting, 
de boekhouding en de controle (OOBBC) voorziet inderdaad in 
artikel 11 dat het ontwerp van ordonnantie houdende eindregeling 
van de begroting van de autonome bestuursinstellingen van eerste 
en tweede categorie van het jaar t uiterlijk moet worden ingediend 
bij het Parlement op 31 oktober van het jaar t+ 1. Sommige 
bepalingen van voornoemde ordonnantie nemen de nodige admi-
nistratieve tijd in alvorens ze kunnen worden doorgevoerd.

Eind 2014 heeft de Regering, vertegenwoordigd door de 
Minister van Begroting, de autonome bestuurs-instellingen geïn-
strueerd om de achterstand bij de opstelling van de jaarrekeningen 
2008, 2009, 2010, 2011 en 2012 in te halen.

Bij Innoviris werden de interne begrotings- en boekhoud-
diensten tijdens deze legislatuur versterkt, maar het gebrek aan 
personeel zorgde ervoor dat het onmogelijk was om onmiddellijk 
te beantwoorden aan de bepaling. Het proces ter opstelling van de 
voorontwerpen van ordonnanties houdende eindregeling van de 
begroting is echter aan de gang.

Het Agentschap Net Brussel heeft zijn eindregeling van 
de begroting 2008 en 2015 opgesteld en voorgelegd aan de 
Regering. Daarnaast heeft het de jaarrekening 2015 begin 2017 
ook ingediend bij de Regering. Het voorontwerp van ordonnantie 
houdende eindregeling van de begroting werd ingediend bij de 
Regering in juli 2018. De voorontwerpen van ordonnanties 
houdende eindregeling van de begroting van de jaren 2009 tot 
2014 inbegrepen zullen zeer binnenkort ter goedkeuring worden 
voorgelegd aan de Regering.

Vous êtes notamment responsable pour Bruxelles-Propreté, 
pour lequel aucun compte n’a plus été soumis au Parlement 
bruxellois depuis 2008 déjà. D’après mes informations, ce 
compte est prêt et il ne manque rien de spécial pour le déposer au 
Parlement. J’ai d’abord posé la question au ministre Vanhengel, 
qui m’a renvoyé vers les ministres et secrétaires d’État compétents.

Mes questions sont les suivantes :

– Pourquoi aucun projet d’ordonnance des comptes de vos 
organismes administratifs autonomes n’a-t-il été déposé au 
Parlement depuis dix ans ?

– Le ministre Vanhengel vous a-t-il encouragée à vous y 
atteler ? Encouragez-vous votre gouvernement à mettre bon 
ordre aux comptes ?

– Quand allez-vous déposer ces comptes et, ainsi, clôturer la 
procédure budgétaire proprement dite de l’OOBBC ?

Réponse : L’ordonnance organique du 23 février 2016 
portant les dispositions applicables au budget, à la comptabilité 
et au contrôle (OOBCC) prévoit en effet en son article 11 que le 
projet d’ordonnance portant règlement définitif du budget des 
organismes administratifs autonomes de première et de seconde 
catégorie (OAA) de l’année t soit déposé au Parlement au plus 
tard le 31 octobre de l’année t+ 1. Certaines dispositions de ladite 
ordonnance prennent le temps administratif nécessaire pour se 
mettre en œuvre.

Fin 2014, le gouvernement par la voix de son ministre du 
Budget a donné comme instruction aux organismes administratifs 
autonomes concernés de rattraper le retard pris dans l’élaboration 
des comptes 2008, 2009, 2010, 2011 et 2012.

Concernant Innoviris, les services internes du budget et de la 
comptabilité ont été renforcés au cours de cette législature mais le 
manque de personnel n’a pas permis de répondre directement à la 
disposition. Toutefois, le processus d’élaboration des avant-pro-
jets d’ordonnances portant règlement définitif du budget est en 
cours.

Concernant l’Agence Bruxelles-Propreté, celle-là a rédigé et 
présenté au gouvernement le règlement définitif du budget 2008 
en 2015. Elle a également déposé au gouvernement le compte 
2015 début de l’année 2017. L’avant-projet d’ordonnance portant 
règlement définitif du budget a été déposé au gouvernement en 
juillet 2018. Les avant-projets d’ordonnances portant règlement 
définitif du budget relatif aux années 2009 à 2014 inclus seront 
très prochainement déposés au gouvernement pour approbation. 
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Vraag nr. 475 van mevr. Anne-Charlotte d’Ursel d.d. 
24 mei 2018 (Fr.) :

Verschil tussen de autorijscholen en zelf leren rijden wat 
betreft de examendata van het rijbewijs.

In het kader van de reservering van de plaatsen om het 
praktische deel van het rijexamen af te leggen, kan men 
vaststellen dat de kandidaten die zelf leren rijden regelmatig veel 
langer moeten wachten dan wie gekozen heeft voor de rijschool. 
Aangezien de wet de kandidaten de keuze laat tussen beide 
mogelijkheden en dus gelijk behandeld moeten worden door de 
erkende examencentra, is het verrassend dat de kandidaten van de 
rijscholen voorrang krijgen op de andere. 
 
 

Daarom had ik voor u de volgende vragen :

– Waarom dat voordeel voor de rijscholen wat betreft de agenda 
voor de kandidaten die hun praktisch examen wensen af te 
leggen ?

– Op basis van welk criterium worden de plaatsen verdeeld 
tussen de kandidaten die hun praktisch examen wensen af te 
leggen ?

Antwoord : Voor wat betreft uw eerste vraag kan ik u zeggen 
dat wij geen weet hebben van voorkeursbehandelingen van 
welke aard dan ook. Het regelen en plannen van de rijexamens, 
theoretisch dan wel praktisch, is een bevoegdheid die de examen-
centra toekomt op basis van het ministerieel besluit van 20 juni 
2007 en de omzendbrief van 19 december 2014 van de federale 
overheidsdienst.

Wat uw tweede vraag betreft kan ik u zeggen dat op basis van 
het ministerieel besluit van 20 juni 2007 houdende bepaling van 
het aantal, de plaats van vestiging, de territoriale bevoegdheid en 
de regels betreffende de organisatie van de examencentra en de 
omzendbrief van 19 december 2014 van de FOD, de examencen-
tra de kandidaten van een erkende rijschool binnen de twee weken 
moeten oproepen.

In het kader van de voorlopige rijbewijzen, moeten de 
kandidaten die zich minstens twee weken voor het verstrijken 
van hun voorlopige rijbewijs inschrijven binnen de twee weken 
opgeroepen worden. Indien dit niet het geval is, moet het exa-
mencentrum een nieuwe afspraak vastleggen voor de vervaldatum 
van het voorlopige rijbewijs. De omzendbrief van de FOD van 
19 december 2014 voorziet dat de kandidaten voor een rijbewijs 
voor de categorieën C1, C, C1+E, C+E, D1, D, D+ 1 E of D+E 
voorrang krijgen voor de afspraken voor de praktijkexamens en 

Question n° 475 de Mme Anne-Charlotte d’Ursel du 
24 mai 2018 (Fr.) :

La différenciation opérée entre auto-écoles et filière libre 
concernant les dates d’examen du permis de conduire.

Dans le cadre de la réservation des places pour présenter 
la partie pratique de l’examen pour le permis de conduire, il a 
pu être constaté que les candidats en filière libre se voyaient 
régulièrement placés à des dates beaucoup plus lointaines dans le 
calendrier que ceux ayant opté pour la filière en auto-école. Etant 
donné que la loi permet aux candidats un choix entre les filières 
et que les deux filières doivent être traitées sur un pied d’égalité 
par les centres d’examen agréés, il semble surprenant que les 
candidats des auto-écoles puissent passer avant leurs homologues 
de la filière libre.

Je souhaiterais dès lors vous poser les questions suivantes :

– Quelle est la justification de l’avantage conféré aux auto-écoles 
au niveau de l’agenda proposé aux candidats souhaitant passer 
la partie pratique de leur examen de conduite ?

– Sur la base de quel critère se fait l’attribution des places 
pour les candidats souhaitant passer la partie pratique de leur 
examen de conduite entre les deux filières ?

Réponse : En ce qui concerne votre première question, je peux 
vous dire que nous n’avons pas connaissance de l’existence d’un 
traitement préférentiel de quelque nature que ce soit. Régler et 
planifier les examens, théoriques et pratiques, est une compétence 
transmise aux centres d’examens sur la base de l’arrêté ministériel 
du 20 juin 2007 et de la circulaire du 19 décembre 2014 du Service 
public fédéral.

En ce qui concerne votre deuxième question, je peux vous 
dire qu’en vertu de l’arrêté ministériel du 20 juin 2007 fixant le 
nombre, le lieu d’établissement, la compétence territoriale et les 
règles relatives à l’organisation des centres d’examen, ainsi que la 
circulaire du 19 décembre 2014 du SPF, les centres d’examen sont 
tenus de convoquer les candidats d’une école de conduite agréée 
dans les deux semaines.

Dans le cadre des permis provisoires, les candidats, qui 
s’inscrivent au moins deux semaines avant la date d’expiration de 
leur permis de conduire provisoire doivent être convoqués dans 
un délai de deux semaines. En cas d’échec, le centre d’examen est 
tenu de fixer un nouveau rendez-vous avant la date d’expiration 
du permis provisoire. La circulaire du SPF du 19 décembre 2014 
prévoit que les candidats au permis de conduire pour les catégories 
C1, C, C1+E, C+E, D1, D, D+ 1 E ou D+E sont prioritaires pour 
les rendez-vous aux examens pratiques et doivent être convoqués 

Secrétaire d’État chargée de la 
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moeten binnen de drie weken opgeroepen worden. Hetzelfde 
geldt voor de mensen waarvan de rijbevoegdheid ontzegd werd 
en die al een rijbewijs bezitten.

Vraag nr. 476 van mevr. Anne-Charlotte d’Ursel d.d. 
24 mei 2018 (Fr.) :

Methodologie bij de evaluatie en mededeling van de 
resultaten van het rijexamen.

Bij het praktijkexamen om het rijbewijs te halen evalueert de 
examinator of de kandidaat voldoet aan de vooropgestelde criteria 
volgens een methode die in veel gevallen cryptisch of op zijn 
minst weinig transparant kan overkomen. Na het examen deelt 
hij de resultaten van de evaluatie mee aan de kandidaat op een 
zeer informele wijze (meestal een kort gesprek op de parking van 
het examencentrum of aan de toog) met een papier waarop een 
code staat, maar hij verstrekt geen gedetailleerde uitleg over wat 
er goed of slecht ging op het examen. Daardoor krijgen een groot 
aantal kandidaten die nochtans van goede wil zijn (er is hier geen 
sprake van protesteerders die van slechte wil zijn), een gevoel van 
frustratie of onbegrip nadat ze hun resultaat hebben vernomen, 
en blijft de evaluatiemethode volgens hen ondoorzichtig en soms 
incoherent. 
 
 

In dat verband had ik u graag de volgende vragen gesteld :

– Welke methode wordt precies gevolgd door de examina-
toren bij het invullen van het evaluatierooster voor het 
praktijkexamen ? Hoe worden de criteria gewogen in het 
evaluatierooster ?

– Bestaat er een code van de interpretatieregels (of bestaan er 
gewoon enkele interpretatieregels) die de examinator moet 
volgen wanneer hij het evaluatierooster invult ? Zo ja, wat 
staat er in die code ? Waarin bestaan die regels ?

– Wat is de exacte procedure die de examinator moet volgen 
wanneer hij de resultaten van het examen meedeelt aan de 
kandidaat ?

– Heeft de kandidaat het recht om gedetailleerde uitleg te 
vragen (alle punten van het examen te overlopen in plaats van 
een korte bespreking op de parking van het examencentrum) 
en om een papier te vragen met het evaluatierooster voor de 
criteria waaraan hij al dan niet voldoet ? Als dat niet het geval, 
waarom wordt dat dan niet georganiseerd ?

– Waarom staan de evaluatieregels niet op de internetsite van de 
examencentra, de GOCA en het bevoegde gewestbestuur ? 
 

Antwoord : Voor wat betreft uw eerste vraag kan ik u zeggen 
dat bijlage 5 van het Koninklijk Besluit van 23 maart 1998 voorziet 
dat er 11 rubrieken zijn voor de beoordeling van de praktische 
proef die de volgende vermelding krijgen : « voldoende », 
« voorbehoud », « onvoldoende » of « slecht ».

dans les trois semaines. Il en est de même pour les déchus du droit 
de conduire déjà titulaires d’un permis de conduire. 
 

Question n° 476 de Mme Anne-Charlotte d’Ursel du 
24 mai 2018 (Fr.) :

La méthodologie d’évaluation et la communication des 
résultats de l’examen de conduite.

Lors de la partie pratique de l’examen pour le permis de 
conduire, l’évaluateur procède à une évaluation déterminant 
l’aptitude du candidat à remplir les critères voulus, et ce sur la base 
d’une méthode qui peut sembler dans de nombreux cas cryptique 
ou à tout le moins peu transparente. Au terme de l’examen, il 
communique ensuite les résultats de cette évaluation au candidat, 
selon un mode très peu formel (généralement un très bref échange 
sur le parking du centre d’examen ou au comptoir), avec un papier 
sur lequel figure un code, et ce sans qu’il y ait eu un moment 
pour prendre le temps de donner des explications détaillées sur 
l’ensemble des points réussis et/ou ratés de l’examen. Cette 
situation fait qu’un grand nombre de candidats pourtant de bonne 
volonté (il n’est pas ici question de contestataires de mauvaise foi) 
se retrouvent avec un sentiment de frustration ou d’incompréhen-
sion face aux résultats de l’examen et à la méthode d’évaluation 
utilisée qui reste, à leurs yeux, nébuleuse voire parfois incohérente.

Je souhaiterais dès lors vous poser les questions suivantes :

– Quelle est la méthodologie exacte de la grille d’évalua-
tion utilisée par les évaluateurs lors de la partie pratique de 
l’examen pour le permis de conduire ? Quel est l’équivalent 
de la pondération par critère dans cette grille ?

– Existe-t-il un code des règles (ou simplement quelques règles) 
d’interprétation à utiliser par l’évaluateur lorsqu’il procède à 
l’utilisation de cette grille ? Si oui, qu’est-ce que contient ce 
code ou en quoi consistent ces règles ?

– Quelle est la procédure exacte que doit suivre l’évalua-
teur concernant la transmission d’information des résultats 
d’examen au candidat ?

– Le candidat a-t-il le droit de demander une explication détaillée 
(un passage en revue de tous les points de l’examen au-delà 
d’une brève discussion sur le parking du centre) ainsi qu’un 
papier avec la grille des critères considérés comme remplis ou 
non remplis ? Si ce n’est pas le cas, quelle est la justification 
apportée pour ne pas organiser cette séance d’explications ?

– Pourquoi les règles d’évaluation ne sont-elles pas disponibles 
sur le site internet des centres d’examens, du GOCA et de 
l’administration régionale compétente ?

Réponse : En ce qui concerne votre première question, je peux 
vous dire que l’annexe 5 de l’arrêté royal du 23 mars 1998 prévoit 
que l’épreuve pratique est évaluée selon 11 rubriques qui sont 
cotées par les mentions « satisfaisant », « réserve », « insuffisant » 
ou « mauvais ».



Questions et Réponses – Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – 15 juillet 2018 (no 42) 
Vragen en Antwoorden – Brussels Hoofdstedelijk Parlement – 15 juli 2018 (nr. 42)146

De kandidaat wordt geschorst indien :

– een rubriek als « slecht » beoordeeld wordt ;

– twee rubrieken de vermelding « onvoldoende » krijgen ;

– een rubriek « onvoldoende » is en twee rubrieken de 
vermelding « voorbehoud » hebben ;

– vier rubrieken de vermelding « voorbehoud » hebben ;

– rij-fouten of gevaarlijk gedrag brengen de veiligheid van het 
examenvoertuig, van de passagiers of van de andere wegge-
bruikers in het gedrang.

Het evaluatieschema, « examenprotocol » wordt onderver-
deeld in de volgende 11 rubrieken :

1. Gebruik van het voertuig en start op een helling

2. Plaats op de weg

3. Bochten

4. Kruisen en voorbijsteken

5. Verandering van richting

6. Voorrang

7. Lichtsignalen en aanwijzingen

8. Snelheid en verkeersgevoel

9. Houding ten opzichte van andere gebruikers

10. Defensief rijden

11. Manœuvres

Elke rubriek wordt onderverdeeld in subcategorieën die 
overeenkomen met soorten fouten.

Voorbeeld voor bochten : snelheid, techniek, te kort, te lang,...
 

Met betrekking tot elke fout, het vademecum stelt voor de 
10 eerste rubrieken een wegingsfactor voor. De wegingsfactoren 
geven aan de examinator het belang van de desbetreffende fout 
aan. De keuze voor de beoordeling wordt volledig overgelaten aan 
de appreciatie van de examinator die onder meer rekening dient 
te houden met de situatie en het sterke of uitgesproken karakter 
van de fout.

De vier wegingscoëfficiënten zijn :

– L : Licht :

– M : Gemiddeld

– B : Belangrijk

– E : Erg

In functie van de weerhouden fouten, hun ernst, hun 
wederkerend karakter en de omstandigheden waarin ze 
gebeurden, zal de examinator de rubriek als volgt beoordelen : 
Slecht- Onvoldoende- Voorbehoud- Voldoende

Le candidat est ajourné si :

– une rubrique est cotée « mauvais » ;

– deux rubriques sont cotées « insuffisant » ;

– une rubrique est cotée « insuffisant » et deux « réserve » ; 
 

– quatre rubriques sont cotées « réserve » ;

– des erreurs de conduite ou un comportement dangereux 
mettent en cause la sécurité immédiate du véhicule d’examen, 
de ses passagers ou des autres usagers de la route.

La grille d’évaluation, appelée « protocole d’examen », est 
divisée entre ces 11 rubriques :

1. Utilisation du véhicule et démarrage en côte

2. Place sur la chaussée

3. Virages

4. Croiser et dépasser

5. Changement de direction

6. Priorité

7. Signaux lumineux et injonctions

8. Vitesse et sens du trafic

9. Comportement vis-à-vis d’autres usagers

10. Conduite défensive

11. Manœuvres

Chaque rubrique est elle-même subdivisée en sous-rubriques 
correspondant à des types d’erreurs.

Exemple pour virages : vitesse, technique, trop court, trop 
large,...

En regard de chaque faute, le vademecum propose pour les 10 
premières rubriques une pondération. Les pondérations indiquent 
à l’examinateur l’importance de la faute en question. Le choix de 
la cotation est entièrement laissé à l’appréciation de l’examina-
teur qui devra en outre prendre en compte les circonstances et le 
caractère prononcé ou confirmé de la faute. 
 

Les quatre pondérations sont les suivantes :

– L : Léger

– M : Moyen

– I : Important

– G : Grave

En fonction des erreurs retenues, de leur gravité, de leur 
caractère répétitif et des circonstances qui ont entouré ces 
erreurs, l’examinateur attribuera une cotation en tête de rubrique : 
Mauvais – Insuffisant – Réserve – Satisfaisant
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De examinator zal de beoordeling « onvoldoende » geven 
indien hij van mening is dat de kandidaat, voor deze rubriek, 
ernstige of meerdere fouten begaan heeft zonder echt voor gevaar 
gezorgd te hebben en zonder één van de onderstaande fouten 
gemaakt te hebben.

De beoordeling « voorbehoud » zal gegeven worden indien 
hij vindt dat de kandidaat voor deze rubriek fouten gemaakt heeft 
die ervoor zorgen dat de rubriek niet als « voldoende » geacht kan 
worden zonder dat ze zo ernstig of talrijk zijn om de vermelding 
« onvoldoende » te kunnen verantwoorden.

Hij zal « voorbehoud » vermelden indien hij van mening is 
dat de kandidaat, voor de hele rubriek, zich op een veilige manier 
gedragen heeft maar dat sommige subcategorieën verbeterd 
dienen te worden.

Hij zal de beoordeling « voldoende » geven indien hij van 
oordeel is dat de kandidaat zich voor de hele rubriek veilig 
gedragen heeft.

Wat uw tweede vraag betreft kan ik u zeggen dat voor elke 
categorie voertuigen en examentypes er een vademecum bestaat 
dat de evaluatieregels die nageleefd moeten worden beschrijft.

Wat uw derde vraag betreft kan ik u zeggen dat de procedure 
eveneens beschreven wordt in het vademecum.

Na afloop van het praktijkexamen krijgt de kandidaat een 
resultatenfiche. De examinator overloopt kort met de kandidaat de 
redenen waarom hij niet geslaagd is. Indien de kandidaat geslaagd 
is, kunnen er ook tips meegedeeld worden.

ECO-driving (niet beoordeeld) : indien de kandidaat al dan 
niet geslaagd is zal de examinator een korte evaluatie geven van 
het gedrag van de kandidaat inzake principes van het economisch 
en milieuvriendelijk rijgedrag. Zowel de positieve als de negatieve 
punten zullen vermeld worden. Het doel is dat de kandidaat zijn 
rijstijl verbetert.

Wat uw vierde vraagt betreft kan ik u zeggen dat indien 
de kandidaat van mening is dat de redenen voor zijn falen niet 
duidelijk genoeg zijn, kan hij aan de verantwoordelijke van het 
examencentrum vragen om de redenen van de beoordeling uit 
te leggen. Indien de kandidaten vinden dat de commentaren 
die gegeven worden door de aanwezige verantwoordelijke niet 
overtuigend zijn, kan hij via e-mail een verzoek voor betwisting 
van de resultaten doorsturen. Deze aanvraag wordt door het 
centrale bureau van het examencentrum behandeld.

Het protocol blijft daarentegen een werkdocument bestemd 
voor de examinator. Het is zeldzaam dat een kandidaat een 
kopie vraagt van zijn protocol behalve in geval van beroep. De 
kandidaat, die een formele aanvraag indient, heeft toegang tot het 
protocol

L’examinateur notera « Insuffisant » s’il estime que le 
candidat, dans cette rubrique, a commis des erreurs graves et/ou 
multiples sans toutefois avoir causé de réelle mise en danger et 
sans avoir fait une des erreurs mentionnées ci-dessus. 
 

Il notera « Réserve » s’il estime que le candidat, dans cette 
rubrique, a commis des erreurs telles qu’elles ne permettent pas 
de considérer la rubrique, comme « Satisfaisant » sans toutefois 
être suffisamment graves ou nombreuses pour justifier la mention 
« Insuffisant ».

Il notera « Réserve » s’il estime que le candidat, pour 
l’ensemble de la rubrique, s’est comporté de manière sûre mais 
que certaines sou-rubriques sont à améliorer. 
 

Il notera « Satisfaisant » s’il estime que le candidat, pour 
l’ensemble de la rubrique, s’est comporté de manière sûre. 
 

En ce qui concerne votre deuxième question, je peux vous dire 
que pour chaque catégorie de véhicules et type d’examen, il existe 
un vademecum décrivant les règles d’évaluation à respecter.

En ce qui concerne votre troisième question, je peux vous dire 
que la procédure est également décrite dans le vademecum.

À l’issue de l’examen pratique, une feuille de résultats est 
communiquée au candidat. L’examinateur parcourt brièvement 
avec chaque candidat les raisons ayant entrainé l’échec. En cas 
de réussite, des conseils peuvent également être communiqués.

ECO-driving (non coté) : aussi bien en cas de réussite qu’en 
cas d’échec, l’examinateur donnera une courte évaluation du 
comportement du candidat en ce qui concerne les principes de la 
conduite économique et respectueuse de l’environnement. Aussi 
bien les points positifs que les points négatifs seront cités. Le but 
est que le candidat améliore son style de conduite.

En ce qui concerne votre quatrième question, je peux vous dire 
que si le candidat estime que les raisons de son échec ne sont pas 
assez claires, il peut demander au responsable du centre d’examen 
de lui expliquer les raisons de la cotation. Si les candidats estiment 
que les commentaires donnés par le responsable présent sur place 
ne sont pas probantes, il peut transmettre par mail une demande 
de contestation de son résultat. Cette demande est traitée par le 
bureau central du centre d’examen. 
 

En revanche, le protocole reste un document de travail 
destiné à l’examinateur. Il est très rare que le candidat demande 
une copie de son protocole sauf dans le cas d’un éventuel 
recours. Le candidat, qui fait une demande formelle, a accès au 
protocole.
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Wat uw vijfde vraag betreft kan ik u meedelen dat de eva-
luatieregels vastgelegd zijn in de wetgeving, gepubliceerd in het 
Belgisch Staatsblad. Hierdoor zijn ze bindend voor de burgers en 
raadpleegbaar op de website van de Belgische wetgeving.

Vraag nr. 478 van mevr. Cieltje Van Achter d.d. 24 mei 
2018 (N.) :

Opvolging van de incidentmeldingen op Fix My Street.

In antwoord op een schriftelijke vraag van Mevr. Grouwels 
(nr. 425 van 31 januari 2018) gaf u een overzicht van het aantal 
gemelde incidenten via de applicatie Fix My Streetvoor het jaar 
2017. De resultaten geven een duidelijke stijging van het aantal 
gemelde incidenten weer via deze applicatie maar geven geen 
verdere informatie over de opvolging van deze gemelde problemen 
noch de effectiviteit van de opvolging. Op de website van Fix My 
Streetwordt enkel summier het volgende aangegeven : « Indien u 
een probleem meldt, maken wij uw gegevens en de details van het 
probleem over aan de verantwoordelijke beheerder (gemeentelijk, 
gewestelijk of andere). De contactgegevens die u bezorgt (naam, 
telefoonnummer ; e-mailadres) zullen dienen om, indien nodig, 
opnieuw met u contact op te nemen ».

In dit kader had ik u graag volgende vragen gesteld :

– Op welke manier staan de beheerders van het platform 
vandaag in contact met de verantwoordelijke beheerders ? 
Is er een contactpunt voor beheerders van Fix My Streetbij 
alle betrokken instanties zodat ze kennis kunnen nemen van 
statusupdates ? Zijn alle verantwoordelijke beheerders recht-
streeks verbonden met het platform ? 
 

– Hoe verloopt de informatiedoorstroming van de 
incidentmelding ?

– Het platform Fix My Streetwerkt met een kleurensysteem 
(rood-oranje-groen) om het stadium van de afhandeling 
van een gemeld incident aan te duiden. Wat is de snelheid 
waarmee deze worden aangepast m.a.w. hoeveel tijd zit er 
gemiddeld tussen de effectieve verandering in de situatie van 
het incident en een statuswijziging op de applicatie ? Wordt de 
melder op de hoogte gesteld van een statuswijziging ?

– Wat is de gemiddelde termijn waarin een probleem, aangemeld 
via Fix My Street, wordt afgehandeld (termijn = dag van 
melding door gebruiker tot dag van positieve afhandeling) ? 
Kan u een uitsplitsing geven van de gemiddelde termijn 
per type probleem (groen, wegdek, verlichting, signalisatie, 
openbare netheid, stadsmeubilair) en per verantwoordelijke 
beheerder en dit per jaar sinds het eerste volledige gebruik-
sjaar van de applicatie (2014) ?

– Hoeveel meldingen (absoluut en in procent t.o.v. het totaal 
aantal meldingen) bleven in de jaren 2014, 2015, 2016, 2017 
na een periode van drie maanden zonder gevolg (d.i. geen 
volledige afhandeling van het dossier) ? 
 

En ce qui concerne votre cinquième question, je peux vous 
dire que les règles d’évaluation sont déterminées dans la règle-
mentation, publiée au Moniteur Belge, ce qui les rend opposables 
aux citoyens et consultables sur le site de la législation belge.

Question n° 478 de Mme Cieltje Van Achter du 24 mai 
2018 (N.) :

Le suivi des incidents signalés sur Fix My Street.

En réponse à la question écrite n° 425 de Mme Grouwels du 
31 janvier 2018, vous avez donné un relevé chiffré des incidents 
signalés via l’application Fix My Streeten 2017. Les résultats 
font état d’une nette augmentation du nombre d’incidents 
signalés via cette application, mais ils ne disent rien du suivi des 
problèmes signalés ni de l’efficacité du suivi. Le site internet de 
Fix My Streetse contente d’indiquer sommairement ceci : « Si 
vous soumettez un incident, nous transmettons vos coordonnées 
ainsi que les détails de l’incident au gestionnaire responsable 
(communal, régional ou autre). Les coordonnées que vous 
fournissez (nom, téléphone, e-mail) serviront à éventuellement 
reprendre contact avec vous si cela s’avère nécessaire. » 
 

Je voudrais vous poser les questions suivantes à cet égard :

– Actuellement, comment les administrateurs de la plateforme 
sont-ils en contact avec les gestionnaires responsables ? Les 
administrateurs de Fix My Streetdisposent-ils d’un point 
de contact auprès de toutes les instances concernées afin de 
pouvoir prendre connaissance des mises à jour de statut ? 
Tous les gestionnaires responsables sont-ils directement reliés 
à la plateforme ?

– Comment se passe le transfert d’information concernant 
l’incident signalé ?

– La plateforme Fix My Streetutilise un système de couleurs 
(rouge-orange-vert) pour indiquer l’état d’avancement d’un 
incident signalé. À quelle vitesse sont-elles adaptées ; en 
d’autres termes, combien de temps s’écoule-t-il en moyenne 
entre le changement effectif dans l’état de l’incident et une 
modification de son statut sur l’application ? La personne qui 
l’a signalé est-elle informée d’un changement de statut ?

– Quel est le délai moyen de traitement d’un problème signalé 
via Fix My Street(délai = du jour où l’incident est signalé par 
l’usager au jour où il est réglé) ? Pouvez-vous donner une 
ventilation du délai moyen par type de problème (verdure, 
chaussée, éclairage, signalisation, propreté publique, mobilier 
urbain) et par gestionnaire responsable, et ce par année depuis 
la première année opérationnelle complète de l’application 
(2014) ?

– Combien de notifications (en chiffres absolus et en 
pourcentage par rapport au nombre total de notifications) 
sont-elles restées sans suite après une période de trois mois en 
2014, 2015, 2016 et 2017 (autrement dit, le dossier n’a pas été 
entièrement réglé) ?
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– Hoe beoordelen de beheerders van Fix My Streetde doorstro-
ming van informatie aan/van de betrokken beheerders en de 
algemene transparantie met de betrokken diensten ? 
 

Antwoord : 

1. Elke instelling /organisme heeft een « administrator ». Zij 
beheren de verschillende meldingen en zorgen voor een interne 
coördinatie. Op vlak van ondersteuning voorziet het CIBG 
in regelmatige opvolgingsvergaderingen waar technische en 
functionele vragen en problemen besproken worden.

2. Van zodra een incident gemeld wordt door een burger, wordt 
dat toegewezen aan de verantwoordelijke entiteit of part-
nerorganisatie die het incident behartigt afhankelijk van de 
categorie of van de precieze locatie.

De verandering van status van een incident gebeurt manueel 
door de entiteit die verantwoordelijk is voor de opvolging 
ervan. Wanneer zo’n statusverandering wordt doorgevoerd, is 
dat automatisch zichtbaar in de applicatie. Indien de burger 
die gemeld heeft, de wil aangaf om op de hoogte gehouden 
te worden van statusveranderingen van het incident dan krijgt 
hij een e-mail. Hij krijgt eveneens een dagelijks overzicht van 
alle door hem gemelde incidenten.

3. Om de gemiddelde termijn te kennen waarbinnen incidenten 
worden afgesloten, moet een vraag gesteld worden aan elk 
van de entiteiten verantwoordelijk voor het behartigen van 
incidenten.

Elke instelling is immers verantwoordelijk voor het afhandelen 
van de incidenten die hen werden toegewezen.

We stippen bovendien aan dat voor sommige categorieën, 
de behandelingstermijn afhankelijk is, van bijvoorbeeld de 
seizoenen voor de beplantingen, of de weersomstandigheden 
voor wegmarkeringen of herstellingswerken.

Het is van belang te benadrukken dat deze cijfers de admi-
nistratieve afhandeling van incidenten betreffen en dus niet 
per sé overeenkomen met de situatie op het terrein. Het komt 
namelijk voor dat incidenten reeds opgelost zijn, terwijl ze in 
de app nog open staan. Dat komt omdat sommige incidenten 
gegroepeerd, eenmaal per maand, pas administratief worden 
verwerkt.

4. Ik kan u een globaal overzicht geven van de afgesloten 
incidenten sedert 2014. In de periode 2014-2017 schommelt 
dit rond de 80 %.

In 2014 waren er een totaal van 13270 meldingen waarvan 
77,7 % werd afgesloten binnen drie maanden.

In 2015 werden er 19275 meldingen genoteerd, waarvan 
85,2 % werd afgesloten binnen drie maanden.

In 2016, vonden er 24782 meldingen plaats, waarvan 78,9 % 
werd afgesloten binnen de vernoemde periode.

In 2017, bedroeg het totaal aantal meldingen 26.286, waarvan 
77,5 % afgesloten werd.

5. In de backoffice kan elke entiteit incidenten verplaatsen 
indien dat noodzakelijk is. Het is daarom aangewezen om elke 
afzonderlijke entiteit hierover aan te spreken.

Een pre-analyse wordt uitgevoerd bij elk gemeld incident. 
Vervolgens worden ze verdeeld naargelang het thema en de 
graad van urgentie. Een correspondent wordt toegewezen 

– Comment les administrateurs de Fix My Streetévaluent-ils 
le transfert d’informations en provenance / à destination des 
gestionnaires concernés et la transparence générale avec les 
services concernés ?

Réponse : 

1. Chaque institution/organisme a son « administrateur ». Ils 
gèrent les différents signalements et assurent la coordination 
interne. En termes de soutien, le CIRB organise régulièrement 
des réunions de suivi où les questions et problèmes techniques 
et fonctionnels sont discutés.

2. Lorsque qu’un incident est créé par un citoyen, il est assigné 
à l’entité/partenaire responsable de le prendre en charge en 
fonction de la catégorie et de la géolocalisation. 
 

Le changement de statut d’un incident est effectué manuelle-
ment par l’entité responsable de sa résolution, une fois que le 
statut est changé il s’affiche automatiquement sur l’interface. 
Si le citoyen qui a créé l’incident a demandé à être averti 
du changement de statut en s’abonnant à l’incident, il est 
averti par email. Il reçoit actuellement un mail pour chaque 
modification sur un incident, et il reçoit également un résumé 
quotidien de l’ensemble des incidents qu’il a créé.

3. Le délai moyen de résolution des incidents est une information 
qui doit être demandée à chaque entité responsable de la 
résolution de l’incident. 
 

Chaque institution est responsable pour le traitement des 
incidents qui lui ont été attribués.

Il faut noter que pour certaines catégories, le délai de 
traitement est fonction de divers facteurs dont par exemple, 
les saisons pour les plantations, les conditions climatiques 
pour les marquages et les travaux de revêtement.

Il faut également souligner que ces chiffres représentent l’acte 
administratif d’encodage sur la plateforme et donc qu’ils ne 
reflètent pas la résolution effective des incidents sur terrain 
étant donné que la pratique courante est de regrouper les 
états d’avancement mensuellement pour les injecter dans 
l’interface FMS. 
 

4. Je peux vous fournir un aperçu global des incidents clôturés 
depuis 2014. Pour la période 2014-2017, leur nombre se situe 
à environ 80 %.

13270 notifications ont été reçues en 2014 dont 77,7 % ont été 
clôturées dans les trois mois.

En 2015, 19275 notifications ont été notées, dont 85,2 % ont 
été clôturées dans les trois mois.

En 2016, 24782 notifications ont été déclarées dont 78,9 % 
ont été clôturées dans la période mentionnée.

En 2017, le nombre total d’incidents déclarés était de 26286 
dont 77,5 % ont été clôturés.

5. Le backoffice permet à chaque entité de transférer les incidents 
si nécessaire. Du point de vue métier, il est préférable de 
s’adresser à chaque entité.

Une pré-analyse est effectuée à chaque signalement 
d’incident. Ils sont ensuite dispatchés selon la thématique 
et le degré d’urgence. Un correspondant a été nommé pour 
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aan elke categorie en die correspondent blijft de leiding 
hebben over de opvolging tot het moment dat het incident 
is opgelost. Om de samenwerking te vergemakkelijken, is er 
een conventie afgesloten tussen CIBG en Brussel Mobiliteit 
omtrent de werking/beheer van dit platform, zoals afspraken 
rond budget, etc.

Vraag nr. 479 van de heer Emin Özkara d.d. 7 juni 2018 
(Fr.) :

De opvolging van het plan Smart City en de contacten met de 
Smart City Ambassador voor een overgang van ons stadsgewest 
naar een Smart City.

In haar gewestelijke regeringsverklaring 2014-2019 
heeft de regering de wens geformuleerd om van Brussel een 
digitale hoofdstad te maken en daarbij heeft zij zich ertoe 
verbonden om van digitalisering een krachtlijn te maken in haar 
ontwikkelingsprogramma.

Om dat engagement concreet te maken, heeft de Brusselse 
regering begin 2017 beslist om voortaan met één ambitieuze en 
gecoördineerde digitale strategie op te treden : Digital.Brussels (1).

Alle leden van de regering hebben er zich toe verbonden om 
hun initiatieven inzake digitale ontwikkeling te plaatsen onder 
het nieuwe label digital.brusels. Smart City vormt samen met de 
Smart City Officer, de Data Officer, de Smart City Ambassador, 
de Smart City Manager en het Smart City Program Office, de 
ruggengraat van de nieuwe Brusselse digitale strategie, terwijl 
het platform Opendatastore.brussels de hoeksteen vormt van de 
projecten die allemaal berusten op het intelligente beheer van de 
stadsdata en de openstelling van die data. 

In juni 2017 heb ik vragen gesteld over de strategische nota 
Smart City van februari 2017, de Smart City Officer, de Data 
Officer en de Smart City Ambassador.

Een jaar later zou ik de balans willen opmaken van de 
vooruitgang.

Wat betreft de gewestelijke organen, besturen en diensten 
(gewestelijk en gemeentelijk) die onder toezicht staan, heb ik 
volgende vragen.

1. Is het plan voor de specifieke acties voor Smart City (2) 
uitgerold en/of aangepast ? Zo ja, wanneer, door wie, waarom 
en wie is belast met de uitvoering van dat actieplan ? 
 

(1)  CIBG, « Digital.Brussels nieuwe eengemaakte digitale strategie 
voor Brussel », geplaatst op 1 februari 2017, http://cibg.brussels/nl/
nieuws_publicaties/nieuws/digital-brussels-nieuwe-eengemaakte-di-
gitale-strategie-voor-brussel?set_language=nl, geraadpleegd op 
26 mei 2018.

(2)  Smart City, de praktische gids, https://smartcity.brussels/het-pro-
ject-strategie, geraadpleegd op 25 mei 2018.

chaque catégorie et est en charge du suivi jusqu’à la résolution 
de l’incident signalé. Pour faciliter la coopération, une 
convention a été conclue entre le CIRB et Bruxelles Mobilité 
concernant le fonctionnement / la gestion de cette plateforme, 
tels que les accords budgétaires, etc. 
 

Question n° 479 de M. Emin Özkara du 7 juin 2018 (Fr.) : 
 

Le suivi de votre plan Smart City et des contacts avec le Smart 
City Ambassador pour une transition de notre ville-Région vers 
une Smart City.

Dans sa déclaration de politique régionale 2014-2019, le 
gouvernement a émis le souhait de faire de Bruxelles une capitale 
numérique et s’est engagé à faire de la transition numérique un 
axe fort de son programme de développement. 
 

Début 2017, pour concrétiser ses engagements, le gouver-
nement bruxellois a décidé de piloter une stratégie numérique 
unifiée qui se veut ambitieuse et coordonnée : digital.brussels (1). 

Tous les membres du gouvernement se sont engagés à placer 
leurs initiatives liées au développement numérique sous le 
nouveau label digital.brussels. La Smart City avec les Smart City 
Officers, les Data Officers, le Smart City Ambassador, le Smart 
City Manager et le Smart City Program Office constituent l’épine 
dorsale de cette nouvelle stratégie numérique bruxelloise, tandis 
que la plateforme opendatastore.brussels est la pierre angulaire 
des projets qui reposent tous sur la gestion intelligente des 
données urbaines et l’ouverture de ces données.

En juin 2017, je vous questionnais au sujet de la note 
stratégique Smart City de février 2017, des Smart City Officers, 
des Data Officers et du Smart City Ambassador.

Aujourd’hui, un an plus tard, j’aimerais faire le point avec 
vous au sujet des avancées réalisées depuis lors.

Dès lors, en ce qui concerne les organismes régionaux et les 
administrations et services tant régionaux que communaux qui 
relèvent de vos compétences ou de votre tutelle, 

1. Le plan d’actions spécifiques pour la Smart City (2) a-t-il été 
dégagé et/ou ajusté et/ou modifié ? Si oui, quand, par qui, 
pour quoi et qui est en charge de la mise en œuvre de ce plan 
d’actions ?

(1)  CIRB : « digital.brussels, une nouvelle stratégie numérique unifiée 
pour la Région bruxelloise », posté le 1er février 2017, http://CIRB.
brussels/fr/quoi-de-neuf/actualites/digital-brussels-une-nouvelle-
strategie-numerique-unifiee-pour-la-region-bruxelloise, consulté le 
26 mai 2018.

(2)  Smart City, le guide pratique, http://guidesmartcity.be/mise-en-œuvre-
de-la-strategie, consulté le 25 mai 2018.

http://CIRB.brussels/fr/quoi-de-neuf/actualites/digital-brussels-une-nouvelle-strategie-numerique-un
http://CIRB.brussels/fr/quoi-de-neuf/actualites/digital-brussels-une-nouvelle-strategie-numerique-un
http://CIRB.brussels/fr/quoi-de-neuf/actualites/digital-brussels-une-nouvelle-strategie-numerique-un
http://guidesmartcity.be/mise-en-œuvre-de-la-strategie
http://guidesmartcity.be/mise-en-œuvre-de-la-strategie
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2. Welke initiatieven bestaan er rond de digitale ontwikkeling 
onder het nieuwe label Digital.Brussels, per gemeente ? Wat 
is de meerwaarde ?

3. Zijn het actieplan en bijhorende initiatieven conform het 
GPDR (1) ?

4. Hoeveel Smart City Officers en Data Officers zijn er thans 
aangesteld en in welke organen, besturen en diensten ? 
 

5. Hoeveel contacten zijn er geregistreerd met de Smart City 
Ambassador ? Welke onderwerpen zijn er dan te berde 
gebracht ? Welke concrete voorstellen heeft de Smart City 
Ambassador ingevolge die contacten en op basis van de vast-
gestelde opportuniteiten gedaan ?

Antwoord : In wat volgt de stand van zaken betreffende de 
smart city plannen van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest en 
meer bepaald de specifieke activiteiten van de laatste 12 maanden.

1. Actieplan Smart City :

Zoals u heeft aangegeven heeft de Regering in 2017 het CIBG 
de opdracht gegeven om een markt uit te schrijven voor de 
operationalisering van een smart city office in de strategische 
nota inzake smart city. De markt werd in januari 2018 gegund 
aan het consortium KMPG Common Ground en Sopra Steria. 
In het actieplan van het project werden volgende stappen 
ondernomen :

– De oprichting van het projectcomité gevormd door het 
consortium, het CIBG en mijn kabinet ;

– De identificatie van interne en externe stakeholders (de 
« vierdubbele helix ») en op basis hiervan werd een lijst 
met een twintigtal van de belangrijkste stakeholders 
opgesteld ;

– Een ontmoeting tussen de stakeholders en het organiseren 
van een workshop met de vertegenwoordigers van de 
kabinetten ;

– De redactie van een principenota die voor het reces 
voorgelegd moet worden aan de Regering.

Deze principenota is eigenlijk de voorbode van een gedetail-
leerdere ambitienota die een lijst met concrete voorstellen 
van Smart City-projecten zal bevatten en die tijdens het derde 
trimester opgemaakt zal worden.

In het najaar zullen co-creatieve workshops georganiseerd 
worden op basis van een projectselectie met de partners. 
De Smart City Office (operationeel) en de Smart City 
Governance Board (strategisch comité met de stakeholders) 
zullen eveneens geïnstalleerd worden en operationeel zijn.

Samenvattend kan men stellen dat het actieplan de bedoeling 
heeft :

– het BHG in zijn geheel de sensibiliseren voor het Smart 
City concept en zo veel mogelijk partijen aan te zetten tot 
een actieve deelname aan het proces.

– projectvoorstellen aan te moedigen

– het opvolgen van bestaande en nieuwe Smart City 
projecten

(1)  General Data Protection Regulation, in werking getreden op 25 mei 
2018.

2. Quelles sont les initiatives liées au développement numérique 
placées sous le nouveau label digital.brussels, commune par 
commune ? Quelles sont les plus-values de ces initiatives ?

3. Le plan d’actions et les initiatives qui en découlent sont-ils 
conformes au nouveau RGPD (1) ?

4. Combien de « Smart City Officers » et de « Data Officers » 
sont-ils actuellement désignés et dans quels services, admi-
nistrations et organismes précisément ?

5. Combien de contacts ont-ils été recensés avec le « Smart 
City Ambassador » ? Quels ont été précisément les sujets 
abordés lors de ces contacts ? Suite à ces contacts et sur la 
base des opportunités détectées, quelles ont été les propo-
sitions concrètes faites par le « Smart City Ambassador » ?

Réponse : Voici l’état d’avancement concernant les plans 
Smart City de la Région de Bruxelles-Capitale et plus spécifique-
ment les activités des 12 derniers mois.

1. Plan d’action Smart City :

Comme vous le mentionnez, en 2017 le gouvernement a 
chargé le CIRB de lancer un marché pour l’opérationnalisation 
d’un smart city office dans sa note stratégique pour la smart 
city. Le marché a été attribué au consortium KPMG Common 
Ground et Sopra Steria en janvier 2018. Dans le plan d’action 
du projet, les étapes suivantes ont été réalisées : 
 

– Le set up du comité de projet formé par le consortium, le 
CIRB et mon cabinet ;

– L’identification des stakeholders internes et externes (la 
« quadruple hélice ») et sur cette base une liste d’une 
vingtaine de parties prenantes les plus importantes en 
Région bruxelloise a été établie ;

– Une rencontre de ces parties prenantes et l’organisation de 
workshops avec les représentants des cabinets ; 
 

– La rédaction d’une note de principe à soumettre au gou-
vernement avant les vacances parlementaires.

Cette note de principe est en fait le prélude à une note 
d’ambition plus détaillée qui reprendra une liste concrète 
de propositions de projets Smart city et qui sera rédigée au 
troisième trimestre.

En automne, des workshops co-créatifs seront organisés sur 
une sélection de projets avec l’ensemble des partenaires et le 
Smart City Office (opérationnel) et le Smart City Governance 
Board (comité stratégique avec les parties prenantes) seront 
formellement installés et opérationnels.

En résumé : on peut dire que le plan d’action envisage : 
 

– de sensibiliser la RBC au concept de la Smart City et de 
stimuler le plus de parties possible à participer activement 
au processus.

– d’encourager les propositions de projets

– de réaliser le suivi de projets Smart City existants et des 
nouveaux projets.

(1)  Règlement général sur la protection des données entré en vigueur le 
25 mai 2018.
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– alle geledingen van de maatschappij betrekken in dit 
proces via een participatief traject

2. Bedigital.brussels

Het « koepelmerk » bedigital.brussels werd opgericht om de 
verschillende digitale plannen van Brussel te consolideren. 
Op dit moment en om het digitale ecosysteem te promoten 
op haar grondgebied beschikt de Regering voortaan over de 
3 volgende tools :

1. De Smart City strategie legt de trajecten van de digitale 
prioriteiten en Smart City vast voor het Gewest.

2. Het Gewestelijk Plan voor Innovatie moet het referentie-
kader worden voor het onderzoeks- en innovatiebeleid en 
moet een hefboom zijn voor de socio-economische ont-
wikkeling om het welzijn van de Brusselaars te verbeteren.

3. Het NextTech plan moet de groei van bedrijven die actief 
zijn in de sector van de informatie- en communicatietech-
nologieën (ICT) ondersteunen en bevorderen.

De portaalsite www.bedigital.brussels werd op 17 mei 
gelanceerd en omvat de digitale initiatieven van Brussel die 
voortkomen uit de 3 plannen die hierboven vermeld worden 
net als de privé-initiatieven die door het Gewest ondersteund 
worden.

Dit is het resultaat van een samenwerking tussen het Centrum 
voor Informatica voor het Gewest (CIBG), het Instituut ter 
bevordering van het wetenschappelijk onderzoek en innovatie 
(Innoviris) en Hub (Brussels Business Support Agency, het 
agentschap dat ontstond door de fusie tussen Atrium, Brussels 
Invest & Export en Impulse).

In de nasleep hebben deze 3 organisaties en hun toezichthou-
dend kabinet respectievelijk hun expertise en hun middelen 
gebundeld om de projectoproep « Bedigital » uit te schrijven ; 
de beoogde doelstellingen zijn :

– de bewustmaking van jongeren voor wetenschap, 
technologie, kunst, engineering en wiskunde (STEAM)

– de ontwikkeling van digitale tools die verband houden 
met de uitdagingen van :

– de digitale omschakeling van de culturele en creatieve 
industrie ;

– de veroudering van de bevolking ;

– de opwaardering van de STEAM-beroepen en 
-afzetmogelijkheden.

Meer informatie op :

https://overheidsdienst.brussels/bedigital2018/

– Projectoproep van IT-Coördinatie in februari 2018 : 
« Digitale inclusie en Smart City » specifiek gericht op 
vzw’s.

3. Actieplan GDPR

Alle initiatieven respecteren de GDPR, zeker bij het participa-
tieve traject wordt hier nauwkeurig op toegezien.

4. Smart City Officer/Data Protection Officer

In principe zou binnen elke administratie de reflex moeten 
bestaan op valk van Smart City de nodige acties te ondernemen 

– d’impliquer toutes les couches de la société dans ce 
processus par le biais d’un trajet participatif.

2. bedigital.brussels

La marque « ombrelle » bedigital.brussels a été créée afin 
de consolider les différents plans numériques de Bruxelles. 
À l’heure actuelle, afin de promouvoir l’écosystème digital 
sur son territoire, le gouvernement s’est doté des 3 outils 
suivants :

1. La stratégie Smart City fixe les trajectoires concernant les 
priorités numériques et Smart City pour la Région.

2. Le Plan Régional pour l’Innovation se veut le cadre de 
référence pour la politique de recherche et d’innovation 
et un levier pour le développement socioéconomique afin 
d’améliorer le bien-être des Bruxellois. 
 

3. Le Plan NextTech, a pour objectif de supporter et favoriser 
la croissance des entreprises actives dans les technologies 
de l’information et de la communication (TIC).

Le site portail www.bedigital.brussels a été lancé ce 17 mai et 
regroupe les initiatives numériques à Bruxelles émanant des 3 
plans mentionnés ci-dessous, ainsi que de certaines initiatives 
privées soutenues par la Région. 
 

Il est le fruit d’une collaboration entre le Centre d’Informa-
tique pour la Région bruxelloise (CIRB), l’Institut Bruxellois 
pour la Recherche et l’Innovation (Innoviris) et Hub (Brussels 
Business Support Agency, l’agence résultant de la fusion entre 
Atrium, Bruxelles Invest & Export et Impulse). 
 

Dans la foulée, ces 3 organismes et leur cabinet de tutelle 
respectifs ont réuni leurs expertises et leurs moyens afin 
de lancer un appel à projets « Bedigital » ; les objectives 
envisagés sont :

– la sensibilisation des jeunes aux sciences, à la technologie, 
à l’art, à l’ingénierie et aux mathématiques (STAIM)

– le développement d’outils numériques en lien avec les 
enjeux :

– de la transition numérique des industries culturelles 
et créatives ;

– du vieillissement de la population ;

– de la valorisation des métiers et des débouchés offerts 
par les STEAM.

Plus information sur :

https://servicepublic.brussels/bedigital2018/

– Appel à projets de la Coordination IT en février 2018 : 
« Inclusion numérique et Smart City », qui s’adresse plus 
spécifiquement aux ASBL.

3. Plan d’action RGPD (GDPR)

Toutes les initiatives respectent le RGPD. Une attention 
particulière est accordée au trajet participatif.

4. Smart City Officer/Data Protection Officer

En principe, chaque administration devrait avoir le réflexe 
de prendre les actions nécessaires en ce qui concerne la 

https://overheidsdienst.brussels/bedigital2018/
https://servicepublic.brussels/bedigital2018/
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en dit idee in te bedden in de bestaande werking. Het kan niet 
de bedoeling zijn om extra personeel aan te werven. 
 

Het CIBG heeft contact met 43 Data Protection Officers (term 
cf. GDPR) of mensen die deze rol opnemen van data officers 
verspreid over de 44 gewestelijke of lokale overheidsdiensten 
zijnde :

– Agentschap voor territoriale ontwikkeling

– MIVB

– CMDC-CDCS

– Economische en Sociale Raad van het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest

– Brussels Parlement

– Franstalige Gemeenschapscommissie

– Amazone vzw

– gemeente Anderlecht

– gemeente Ouderghem

– gemeente Sint-Agatha-Berchem

– gemeente Etterbeek

– gemeente Evere

– gemeente Vorst

– gemeente Ganshoren

– gemeente Jette

– gemeente Koekelberg

– gemeente Sint-Jans-Molenbeek

– gemeente Sint-Gillis

– gemeente Sint-Joost-ten-Node

– gemeente Schaerbeek

– gemeente Ukkel

– Stad Brussel

– gemeente Watermaal-Bosvoorde

– gemeente Sint-Lambrechts-Woluwe

– Brussel Stedelijke Ontwikkeling

– Easy Brussels

– HUB

– Perspectives-IBSA

– Parking Brussels

– Brussel Leefmilieu

– Net Brussel

– Citydev

– Impulse

– Haven van Brussel

– Brusselse Gewestelijke Huisvestingsmaatschappij

– Innoviris

– Actiris

Smart City. Cette idée devrait être intégrée dans le fonction-
nement existant. Le but n’est pas d’engager du personnel 
supplémentaire.

Le CIRB est en contact avec 43 Data Protection Officers 
(dénomination cf. GDPR) ou personnes faisant office de data 
officers répartis dans 44 institutions publiques régionales ou 
locales, à savoir :

– Agence de Développement Territorial

– STIB

– CMDC-CDCS

– Conseil économique et social de la Région de 
Bruxelles-Capitale

– Parlement bruxellois

– Commission communautaire française

– Amazone ASBL

– commune Anderlecht

– commune Auderghem

– commune Berchem-Sainte-Agathe

– commune Etterbeek

– commune Evere

– commune Forest

– commune Ganshoren

– commune Jette

– commune Koekelberg

– commune Molenbeek-Saint-Jean

– commune Saint-Gilles

– commune Saint-Josse-ten-Noode

– commune Schaerbeek

– commune Uccle

– Ville de Bruxelles

– commune Watermael-Boitsfort

– commune Woluwe-St-Lambert

– Bruxelles Développement Urbain

– Easy Brussels

– HUB

– Perspectives - IBSA

– Parking Brussels

– Bruxelles Environnement

– Bruxelles-Propreté

– citydev

– Impulse

– Port de Bruxelles

– Société du Logement de la Région de Bruxelles-Capitale

– Innoviris

– Actiris
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– BPV

– BGHM

– Brussel Gewestelijke Coördinatie

– Brussel Economie en Werkgelegenheid

– Brussel Mobiliteit

– Brussel Plaatselijke Besturen

– CIRB-CIBG

5. Contacten met de « Smart City Ambassador » :

Talrijke informele contacten werden gelegd met onze 
Smart City Ambassador tijdens Smart City evenementen 
en dit op regelmatige basis. Mr Pieter Ballon, Smart City 
Ambassador, schreef 2 publicaties over Smart City waarop 
wij ons regelmatig baseren om onze projecten academisch te 
onderbouwen.

Tot hiertoe hebben zich reeds een aantal opportuniteiten 
aangediend :

– de detecteren en participeren aan Europese innovatie 
trajecten ;

– advies bij selectie van concrete projecten ;

– de « Smart City Chair » (master classes georganiseerd 
door VUB) ;

– gebruik maken van het netwerk van de Smart City 
Ambassador voor het aantrekken van (internationale) 
sprekers voor Smart City events.

Vraag nr. 480 van de heer Gaëtan Van Goidsenhoven d.d. 
8 juni 2018 (Fr.) :

De onbruikbaarheid van de baanvakradars voor moto’s.

De acties om de weggebruikers te verplichten de snelheidsbe-
perkingen na te leven omvatten met name het gebruik van vaste 
of mobiele radars doorgaans op plaatsen waar het echt gevaarlijk 
geacht wordt de snelheidsbeperkingen niet in acht te nemen. 
 

Onlangs kon men in de pers lezen dat een mobiele radar, die 
in staat is tot 6 auto’s op een weg te flitsen, zopas op punt werd 
gesteld.

Iedereen apprecieert elk systeem dat de weggebruikers 
kan aansporen tot meer voorzichtigheid en respect voor de 
snelheidsbeperkingen.

Niettemin zouden sommige types weggebruikers niet mogen 
denken vrijgesteld te zijn van die beperkingen omdat in de waaier 
van ingevoerde maatregelen een systeem voor het opsporen van 
overtredingen niet werkt voor hen.

Het betreft de baanvakradars die de moto’s niet flitsen.

– BPS

– SLRB

– Bruxelles Coordination Régionale

– Bruxelles Économie Et Emploi

– Bruxelles Mobilité

– Bruxelles Pouvoirs Locaux

– CIRB-CIBG

5. Contacts avec le « Smart City Ambassador » :

De nombreux contacts ont lieu avec notre Smart City 
Ambassador, de manière informelle et sur base récurrente, et 
lors des évènements Smart City. M. Pieter Ballon, le Smart 
City Ambassador, a rédigé 2 ouvrages sur la Smart City sur 
lesquels nous nous basons régulièrement pour assoir acadé-
miquement nos projets.

Jusqu’à présent, un certain nombre d’opportunités se sont 
présentées :

– détecter et participer aux trajets européens d’innovations ;
 

– conseil lors de la sélection de projets concrets ;

– le « Smart City Chair » (master classes organisées par la 
VUB) ; 

– utiliser le réseau du Smart City Ambassador pour attirer 
des orateurs (internationaux) pour des évènements Smart 
City. 

Question n° 480 de M. Gaëtan Van Goidsenhoven du 
8 juin 2018 (Fr.) :

L’inopérabilité des radars tronçons pour les motos.

Les actions menées pour mieux contraindre les usagers de la 
route à respecter les limitations de vitesse comportent notamment 
l’utilisation des radars fixes ou mobiles placés en règle générale à 
des endroits réputés présenter un réel danger en cas de non-respect 
de la vitesse.

Il y a peu, on lisait dans la presse qu’un radar mobile capable 
de flasher jusqu’à 6 automobiles circulant sur une route venait 
d’être mis au point.

Tout système susceptible d’inciter les usagers de la route 
à plus de prudence et de respect des limitations de vitesse est 
apprécié de tout un chacun.

Toutefois, il ne faudrait pas que certains types d’usagers de 
la route se considèrent comme étant dispensés de respecter les 
limitations parce que, parmi l’arsenal des mesures mises en place, 
un système de détection de l’infraction ne leur est pas applicable.

Il s’agit des radars tronçons qui ne flashent pas les motos.
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Dat komt omdat de radars alleen de nummerplaten aan de 
voorzijde kunnen flitsen.

Aangezien de moto’s enkel een nummerplaat aan de 
achterzijde hebben, ontsnapt hun bestuurder aan elke boete 
wegens overmatige snelheid.

U hebt gepland een baanvakradar te plaatsen in de Leopold 
II-tunnel om aan te sporen tot respect voor de beperking van de 
snelheid tot 50 km/uur.

Was u op de hoogte van de informatie over de baanvakradars 
die niet in staat zouden zijn moto’s te flitsen ?

Dergelijk informatie zal zeker snel bekend zijn en het is 
jammer dat sommige weggebruikers ontsnappen aan een boete 
wegens overmatige snelheid omdat de baanvakradar niet werkt 
in hun geval.

Kan u daarom volgende verduidelijkingen geven : 
 

– Is het juist dat de baanvakradars niet in staat zijn de snelheids-
overtredingen te flitsen in het geval van moto’s ?

– Indien dat zo is, welke maatregelen zouden moeten toegepast 
worden opdat elke weggebruiker gelijk behandeld wordt bij 
een overtreding ?

Antwoord : Voor wat betreft de installaties van trajectcontrole 
op het grondgebied van het Brussels gewest eist het parket dat 
de achterste nummerplaat van de voertuigen « geflitst » wordt in 
geval van een snelheidsovertreding.

Wettelijk gezien is het perfect mogelijk om ook de voorste 
nummerplaat te flitsen en de beboeting op basis van deze 
informatie door te voeren.

Ik wil er u trouwens op wijzen dat, welke oplossing ook 
genomen wordt, de kans steeds bestaat dat bepaalde types van 
voertuigen niet kunnen geverbaliseerd worden. Zo is het bij 
vrachtwagens nodig om de nummerplaat van de trekker te 
identificeren en niet de nummerplaat van de oplegger. Voor de 
overtredingen die begaan worden met dit type voertuigen zou het 
dus interessanter zijn om de voorste nummerplaat te flitsen.

Het is in elk geval het Parket dat autonoom beslist op welke 
manier de opstelling dient te gebeuren voor een trajectcontrole. 
 

Tenslotte is momenteel een openbare aanbesteding lopende 
voor de aanwerving van een tijdelijke DPO (Data Protection 
Officer) of ambtenaar voor de gegevensbescherming bij het GOB.

De Regering heeft zijn goedkeuring gehecht aan het principe 
waarbij één DPO aangesteld wordt binnen het GOB en waarbij 
er gewerkt wordt met « data stewards » binnen de andere 

La raison est que les radars tronçons ne flashent que les 
plaques avant.

Les motos n’étant équipées que d’une plaque d’immatricu-
lation à l’arrière, leur conducteur échappe à toute amende pour 
excès de vitesse.

Vous aviez envisagé de placer un radar tronçon dans le tunnel 
Léopold II pour inciter à un respect de la vitesse à 50 kilomètres 
par heure.

L’information au sujet des radars tronçons qui ne seraient pas 
en mesure de flasher des motos vous était-elle connue ?

Ce type d’information ne manquera pas d’être très vite connu 
et on peut déplorer que certains usagers de la route échappent à 
une amende pour excès de vitesse parce que le radar tronçon est 
inopérable dans leur cas.

En conséquence, voudriez-vous apporter les précisions 
suivantes :

– Est-il exact que les radars tronçons ne sont pas en mesure de 
flasher les infractions de vitesse dans le cas des motos ?

– Si tel est le cas, quelles mesures devraient-elles être d’appli-
cation afin que chaque usager de la route soit traité de façon 
égale en cas d’infraction ?

Réponse : Pour ce qui est des installations de radars tronçons 
sur le territoire de la Région bruxelloise, le Parquet exige que la 
plaque d’immatriculation arrière soit « flashée » en cas d’excès 
de vitesse.

Sur le plan pénal, il est parfaitement possible de flasher la 
plaque d’immatriculation avant et de sanctionner sur la base de 
cette information.

J’aimerais d’ailleurs souligner que, quelle que soit la solution 
choisie, la possibilité existe que certains types de véhicule ne 
puissent pas être verbalisés. Ainsi, dans le cas des camions, il faut 
identifier la plaque du tracteur et non la plaque d’immatricula-
tion de la remorque. Pour les infractions réalisées avec ce type 
de véhicules, il s’avèrerait plus intéressant de flasher la plaque 
d’immatriculation avant.

Dans tous les cas, c’est le Parquet qui choisit de manière 
autonome comment l’installation doit être réalisée pour un radar 
tronçon.

Pour terminer, un marché public est actuellement en cours pour 
l’engagement temporaire d’un DPO (Data Protection Officer) ou 
fonctionnaire à la protection des données auprès du SPRB.

Le gouvernement a approuvé le principe qu’un DPO soit 
désigné au sein du SPRB et que des « data stewards » soient 
utilisés au sein des autres entités (p.ex. les cabinets). Ainsi, les 
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entiteiten (vb. de kabinetten). Op die manier kunnen procedures, 
disclaimers,… hergebruikt worden en wordt er op een efficiënte 
manier omgesprongen met de (beperkte) ressources.

Het actiegebied van deze DPO dekt alle diensten van de 
Regering en van de ministeriële kabinetten van de Regering van 
het Brussels Hoofdstedelijk Gewest. Deze DPO zal verschillende 
taken op zich moeten nemen. Naast de taken die expliciet vermeld 
worden in artikel 37 en daaropvolgend van de GDPR, zal de 
DPO een interne DPO moeten opleiden, de verwerkingsregisters 
moeten actualiseren en vervolledigen in het kader van de eerste 
toegekende openbare markten, enz. en zich ervan verzekeren 
dat elke verwerkingsverantwoordelijke binnen de verschillende 
administraties en kabinetten de persoonsgebonden gegevens 
verwerkt en bewaart volgens de regels van de GDPR.

Het is op dit moment moeilijk om een exacte inschatting te 
geven van de menselijke middelen die ingezet worden om er 
voor te zorgen dat de verschillende administraties en OIP’s zich 
in regel kunnen stellen. Het CIBG beschikt over X personen die 
permanent ingezet worden bij verschillende klanten. Er moet 
uiteraard rekening gehouden worden met het feit dat ook interne 
medewerkers van elke instelling of openbaar bestuur meewerken 
aan de analyse van de bestaande situatie en aan de effectieve 
uitwerking van een concreet actieplan.

Wat uw laatste vraag betreft, het GOB zal tegen 25 mei klaar 
zijn. Momenteel zijn we nog in project modus. Het in regel stellen 
met de GDPR is een proces van lange adem waarvoor een menta-
liteitsverandering vereist is en dus ook tijd. 
 

De prioriteit is gegaan naar het opstellen van de verplichte 
verwerkingsregisters. Op dit moment worden de nodige aanpas-
singen doorgevoerd op niveau van de processen en procedures ten 
einde de conformiteit met de Verordening te verzekeren.

Voor wat betreft de verschillende Smart City projecten kan ik 
u meedelen dat de klemtoon ligt op het verzamelen van geanoni-
miseerde informatie. Voor elk van de projecten waarbij mogelijks 
persoonsgegevens zouden gebruikt of verzameld worden, wordt 
de Verordening nageleefd.

Vraag nr. 483 van mevr. Isabelle Emmery d.d. 15 juni 
2018 (Fr.) :

Europese Digitale dag 2018.

Het voorbije jaar is er veel vooruitgang geboekt in de richting 
van een digitale eengemaakte markt. Het wegvallen van de roa-
mingkosten en de portabiliteit van online-inhoudsdiensten zijn 
nu een realiteit voor de Europese burgers. In mei 2018 werden 
overigens strengere regels ter bescherming van persoonsgegevens 
van kracht en zagen de eerste regels inzake cyberbeveiliging het 
licht.

procédures, disclaimers,… peuvent être réutilisés et les ressources 
(limitées) sont dès lors utilisées de manière efficace. 
 

Le champ d’action de ce DPO couvre tous les services du 
gouvernement et les cabinets ministériels du gouvernement 
de la Région de Bruxelles-Capitale. Ce DPO devra s’acquitter 
de différentes tâches. Outre les tâches explicitement stipulées 
à l’article 37 et suivants du RGPD, le DPO devra former un 
DPO interne, gérer, compléter et mettre à jour les registres de 
traitement dans le cadre des premiers marchés publics attribués, 
etc. et s’assurer que chaque responsable de traitement au sein des 
différentes administrations et des cabinets traite et conserve les 
données à caractère personnel selon les règles du RGPD, etc. 
 

En ce moment, il est difficile d’estimer exactement combien 
de ressources humaines sont déployées afin que les différents 
administrations et OIP puissent se mettre en conformité. Le 
CIRB dispose de X personnes utilisées en permanence auprès de 
différents clients. Il faut bien évidemment tenir compte du fait que 
des collaborateurs internes au sein chaque instance ou administra-
tion publique participent à l’analyse de la situation existante et à 
l’élaboration concrète d’un plan d’action. 
 

En ce qui concerne votre dernière question, le SPRB sera prêt 
pour le 25 mai 2018. Actuellement, nous sommes encore en mode 
projet. La mise en conformité par rapport aux règles du RGPD 
est un exercice de longue haleine, qui requiert un changement de 
mentalité, et donc du temps.

La priorité a été donnée à l’établissement des registres 
de traitements obligatoires. En ce moment, les adaptations 
nécessaires sont effectuées au niveau des processus et procédures 
afin de garantir la conformité au Règlement.

En ce qui concerne les différents projets Smart City, je peux 
vous annoncer que l’accent est mis sur la récolte d’informations 
anonymes. Les projets dans lesquels les informations à caractère 
personnel seraient utilisées respectent le Règlement. 
 

Question n° 483 de Mme Isabelle Emmery du 15 juin 2018 
(Fr.) :

La journée européenne du Numérique.

En l’espace d’un an, des avancées considérables ont été 
menées sur la voie d’un marché unique numérique. La suppression 
des frais d’itinérance et la portabilité des contenus en ligne font 
désormais partie de la vie quotidienne des Européens. Par ailleurs, 
des règles plus strictes sur la protection des données à caractère 
personnel et les premières règles à l’échelle de l’UE en matière de 
cybersécurité deviendront réalité en mai 2018.
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Over veel voorstellen moet nog overeenstemming worden 
bereikt. Europa moet vooruitgang boeken en de digitale 
eengemaakte markt verder uitbouwen, en investeringen en samen-
werking in de hand werken op een aantal belangrijke gebieden.

Verklaringen over de volgende onderwerpen vormen de 
hoogtepunten van de Digitale dag 2018 :

– krachten bundelen voor kunstmatige intelligentie (AI) ; 
 

– een Europees partnerschap op het gebied van blockchaintech-
nologie opzetten ;

– gegevens delen voor gepersonaliseerde gezondheidszorg ;

– innovatie stimuleren door middel van een nieuw 
online-instrument ;

– grensoverschrijdende testtrajecten voor 5G in het leven 
roepen ter ondersteuning van geconnecteerde en geautoma-
tiseerde mobiliteit.

Het valt niet te ontkennen dat de digitalisering onze 
samenleving verandert en alleen door nauw en goed samen 
te werken zullen we er alle vruchten van kunnen plukken. 
Gecoördineerde inzet en investeringen op EU-niveau zijn nood-
zakelijk om de Brusselse uitdagingen in de toekomst het hoofd te 
kunnen bieden.

Graag een antwoord op de volgende vragen :

– Hoever staat het Brussels Gewest met de digitalisering in ver-
gelijking met andere Europese steden ? Zijn daarover cijfers 
beschikbaar ?

– Was ons Gewest vertegenwoordigd op die dag ? Hebt u 
daaraan deelgenomen ?

– Hoe zullen de gewesten en Europa samenwerken inzake de 
digitale markt ?

– Welke van de vijf hierboven vermelde thema’s zijn voor u 
prioriteit om de digitalisering verder te ontwikkelen en te 
stimuleren in Brussel ?

– Werden naar aanleiding van die dag aanbevelingen gedaan, 
met name op het vlak van gegevensbescherming ? Zo ja, 
welke ?

– Werkt ons Gewest samen met andere Europese initiatieven 
om bij te dragen aan de ontwikkeling van een netwerk van 
digitale innovatiehubs in heel Europa ?

Antwoord :

1. In de Gewestelijke beleidsverklaring (DPR 2014-2019) 
en in het kader van de Strategie 2020-2025, heeft de 
Brusselse Regering zich ertoe verbonden om Brussel om te 
vormen tot een digitale hoofdstad en de digitale transitie te 
beschouwen als een prioriteit en als een sterke pijler van het 
ontwikkelingsprogramma.

Op Europees vlak is de DESI index (Digital Economy and 
Society Index) het referentie instrument wanneer het gaat 
over digitalisering. Helaas houdt deze index slechts in zeer 
beperkte mate rekening met de regionale verschillen en 
initiatieven. België staat op dit moment (cijfers 2018) op de 

De nombreuses propositions doivent encore faire l’objet 
d’un accord. L’Europe doit aller de l’avant et, en s’appuyant sur 
le marché unique numérique, accroitre les investissements et 
stimuler la coopération dans toute une série de domaines clés. 

Parmi les faits marquants de l’édition 2018 de la Journée du 
numérique, il faut citer des déclarations visant à :

– réaliser l’union des forces en matière d’intelligence artificielle 
(IA) ;

– instaurer un partenariat européen dans le domaine de la 
technologie des chaines de blocs ;

– partager des données afin de personnaliser les soins de santé ;

– encourager l’innovation grâce à un nouvel outil en ligne ; 
 

– mettre en place des couloirs d’essais 5G transfrontaliers pour 
soutenir la mobilité connectée et automatisée. 
 

Il est indéniable que la numérisation transforme notre société 
et nous ne pourrons en tirer pleinement profit que par une 
coopération étroite et fructueuse. Un engagement et des investis-
sements coordonnés au niveau de l’UE sont indispensables pour 
relever les défis bruxellois à venir. 
 

Je voudrais vous poser les questions suivantes :

– Où en est-on en Région bruxelloise dans la transition 
numérique à l’échelle d’autres villes européennes ? Dispose-
t-on de chiffres à ce sujet ?

– Notre Région était-elle représentée à l’occasion de cette 
journée ? Y avez-vous participé ?

– Quelle sera la coopération entre les Régions et l’Europe 
concernant le marché numérique ?

– Parmi les 5 thématiques reprises ci-dessus, quelles sont pour 
vous les priorités afin de développer davantage et stimuler le 
numérique à Bruxelles ?

– Des recommandations, notamment en matière de protection 
des données à caractère personnel, ont-elles été émises à la 
suite de cette journée ? Si oui, quelles sont-elles ? 

– Notre Région travaille-elle en réseau avec d’autres initiatives 
européennes afin de participer au développement d’un réseau 
de pôle d’innovation numérique dans toute l’Europe ?

Réponse : 

1. Dans sa déclaration de politique régionale (DPR 2014-2019) 
et dans le cadre de sa Stratégie 2020-2025, le gouvernement 
bruxellois s’est engagé à faire de Bruxelles une capitale 
numérique et à faire de la transition numérique une priorité et 
un axe fort de son programme de développement. 
 

Au niveau européen, le DESI index (Digital Economy and 
Society Index) est l’instrument de référence pour la numéri-
sation. Malheureusement, cet index ne tient que partiellement 
compte des différences et des initiatives régionales. En 
ce moment (chiffres de 2018), la Belgique se trouve en 8e 
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8e plaats op de ranglijst (van 28 Europese lidstaten). Hoewel 
de absolute prestaties op alle DESI-gebieden verbeterd zijn, 
is zijn ranking lichtjes gedaald in vergelijking met 2017, 
mede vanwege de goede resultaten van andere landen in de 
referentiegroep.

Laat mij toe om de verschillende initiatieven toe te lichten die 
ik genomen heb om van Brussel een digitaal gewest te maken 
en de digitale transitie maximale kansen te geven. 
 

Het is duidelijk dat digitale transitie elk beleidsdomein raakt. 
 

Ik heb mij derhalve ingezet voor de digitale transitie aan de 
hand van het Smart City Plan. Andere initiatieven zoals het 
« Nextech » plan, het Gewestelijke Innovatie Plan (GIP), 
« Small Business Act » (SBA) en « Innovative.brussels » 
hebben het licht gezien.

Deze moeten allen met elkaar verbonden worden en samen 
een synergie vormen zodat er een coherentie ontstaat en dat de 
Brusselse digitale strategie op een efficiënte manier beheerd 
kan worden.

De gemeenschappelijke visie wordt belichaamd door de 
uitwerking van de « bedigital.brussels » strategie. Een 
« Coördinatiecomité voor de digitale strategie in Brussel » 
is verantwoordelijk voor de implementatie ervan binnen 
de Brusselse Regering. Een internetportaal dat op 25 mei 
officieel gelanceerd werd brengt het beleid en de initiatieven 
samen voor een betere zichtbaarheid bij de burgers en de 
ondernemingen. Er werd bovendien een ambitieuze pro-
jectoproep gelanceerd.

Dankzij deze acties en initiatieven kan een gunstig klimaat 
gecreëerd worden voor de oprichting en de ontwikkeling 
van bedrijven in ons Gewest die actief zijn in de ICT-sector 
en bieden tevens een antwoord op de grote oriëntaties 
en tendensen op Europees niveau, namelijk in het kader 
van de initiatieven van het 3de pakket « gegevens » van de 
gemeenschappelijke digitale markt betreffende de artificiële 
intelligentie (AI), online gezondheid, enz die recent opgestart 
werden.

2. Een deelname van het Belgische ministeriële niveau was niet 
mogelijk. Mevrouw Séverine Waterbley, Directeur-Generaal 
van de DG Economische Reglementering van de FOD 
Economie heeft België uiteindelijk vertegenwoordigd.

Een vertegenwoordiger van mijn kabinet heeft overigens 
deelgenomen aan een intra-Belgische DGE coördinatie-
vergadering op 27/03. Naar aanleiding van de Digital Day, 
werden 3 (van de 4) verklaringen door België ondertekend : 
AI, blockchain (technologie voor de opslag en overdracht 
van informatie, een transparant, niet vervalsbaar en beveiligd 
beheerprotocol van de digitale gegevens) en « innovation 
radar » (online tools ter bevordering van innovatie).

3. Het digitale Europa bekleed al een belangrijke plaats, in 
het huidige meerjarige financiële kader. Dit luik zou in het 
toekomstige financiële kader (2021-2027) nog verstevigd 
moeten worden en in dit verband zouden de Gewesten met 
behulp van een Europese cofinanciering projecten kunnen 
ontwikkelen.

Dit voornamelijk via het nieuwe « Programma voor een 
Digitaal Europa » met het oog op de digitale transformatie 
van de overheidsdiensten en van bedrijven door investeringen 
te stimuleren in de « High Performance Computing » (HPC), 

position sur la liste (des 28 États membres européens). Bien 
que les prestations absolues se soient améliorées dans tous les 
domaines DESI, un léger recul dans le classement peut être 
constaté par rapport à 2017. Ceci est causé en partie par les 
bons résultats d’autres pays du groupe de référence.

Permettez-moi d’expliquer les différentes initiatives que j’ai 
prises afin de transformer Bruxelles en une Région numérique 
et de donner le plus de chances possibles à la transition 
numérique.

Il est clair que la transition numérique touche chaque domaine 
politique.

Ainsi, je me suis engagée dans la transformation digitale avec 
le plan Smart City. D’autres initiatives ont vu le jour comme 
le plan « NextTech » le Plan Régional d’Innovation (PRI), 
« Small Business Act » (SBA) et « Innovative.brussels ». 
 

Elles doivent toutes être mises en lien et en synergies les unes 
avec les autres afin d’assurer une cohérence et une gestion 
efficace de la Stratégie bruxelloise pour le numérique. 
 

La vision commune est incarnée par la mise en place de la 
stratégie « bedigital.brussels ». Un « Comité de coordination 
pour la Stratégie Numérique à Bruxelles » est responsable 
pour sa mise en œuvre au sein du gouvernement bruxellois. 
Un portail internet lancé officiellement le 25 mai 2018 
rassemble toutes les politiques et initiatives pour une 
meilleure visibilité auprès des citoyens et entreprises et un 
appel à projets ambitieux a été lancé. 
 

Toutes ces actions et initiatives permettent de créer un 
environnement favorable à la création et à la croissance dans 
notre Région d’entreprises actives dans les technologies de 
l’information et de la communication (TIC) et répondent 
par la même occasion aux grandes orientations et tendances 
données au niveau européen, notamment dans le cadre des 
initiatives récemment lancées du 3e paquet « données » du 
marché unique numérique sur l’intelligence artificielle (IA), 
la santé en ligne, etc.

2. Aucune participation ministérielle belge n’a été possible. 
C’est Mme Séverine Waterbley, Directrice Générale de la 
DG règlementation économique du SPF Économie, qui y a 
finalement représenté la Belgique.

Un représentant de mon cabinet a par ailleurs participé à 
la réunion de coordination intra-belge DGE le 27/03. À 
l’occasion du Digital Day, 3 déclarations (sur les 4) ont été 
signées par la Belgique : IA, chaines de blocs (une technologie 
de stockage et de transmission d’informations, un protocole 
de gestion de données numériques, transparent, infalsifiable et 
sécurisé) et « innovation radar » (outils en ligne encourageant 
l’innovation).

3. L’Europe digitale occupe déjà une place importante dans le 
Cadre financier pluriannuel actuel. Ce volet devrait encore 
être renforcé dans le futur Cadre financier (2021-2027) et à ce 
titre, les régions pourront développer des projets bénéficiant 
de cofinancement européen. 
 

Ceci notamment à travers le nouveau « Programme pour une 
Europe numérique » qui visera la transformation numérique 
des services publics et des entreprises, en stimulant les 
investissements dans le calcul à haute performance et les 
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artificiële intelligentie, cyberveiligheid en de grootschalige 
invoering van digitale technologie. De KMO’s zullen nog 
meer ondersteuning genieten om zich in te zetten voor de 
digitale transformatie.

Bovendien is er ook nog het programma « Horizon Europe » 
dat volledig toegankelijk is voor de cofinanciering van 
gewestelijke projecten en het cohesiebeleid dat eveneens een 
digitaal luik zal bevatten.

Opmerking : Er dient te worden opgemerkt dat het financieel 
kader en de reglementen voorstellen zijn van de Commissie 
die tijdens de komende maanden besproken zullen worden in 
de Raad en in het Parlement van de Europese Unie.

4. Onder deze vijf thema’s die tijdens de Europese Digitale 
Dag besproken werden, beschouw ik vooral de artificiële 
intelligentie, e-gezondheid (beschikbaarheid en uitwisse-
ling van gegevens om de gezondheidszorg te verbeteren) 
als cruciale dossiers en thema’s voor het Brusselse 
Gewest. Het zijn inderdaad twee sectoren die als prioritair 
beschouwd worden.

Het is duidelijk voor mij dat deze twee thema’s trouwens 
met elkaar verbonden zijn en op zich absoluut deel moeten 
uitmaken van een Smart City. Het moet de bedoeling zijn om 
op basis van AI de gezondheid en vooral de zelfredzaamheid 
van onze Brusselaars te verbeteren.

Het thema « Blockchain » bevindt zich nog in een experimen-
tele fase in Brussel, maar is alvast veelbelovend.

Ons Gewest neemt trouwens actief deel aan pilootprojecten 
op dit vlak.

5. De EU is momenteel een Europese ruimte aan het oprichten 
voor de bescherming van de gegevens. De werkzaamheden 
hieromtrent zijn aan de gang en bevinden zich op de goede 
weg. Er werd een akkoord bereikt betreffende de algemene 
verordening gegevensbescherming (GDPR) waarvan de 
invoering voorzien is voor eind mei 2018. Een ontwerp van 
verordening « privacy » waarover momenteel onderhandelin-
gen lopende zijn, bevat de vastgelegde grondslagen van het 
GDPR maar gaat nog een stap verder door de sectoren van 
de elektronische platformen (WhatsApp, Facebook, mails, 
IoT, enz.) en de telefoonnetwerken voor de niet-persoonlijke 
gegevens te dekken.

Voor wat de implementatie van de GDPR in Brussel betreft, 
verwijs ik graag naar de antwoorden die ik recent gaf in de 
Commissie en in het Parlement.

6. Hub.brussels ontvangt het NCP-team (national contact 
points) dat bedrijven, universiteiten, onderzoekscentra en 
andere stakeholders van het Brusselse Gewest moet helpen 
om een beroep te kunnen doen op de Europese fondsen voor 
Onderzoek en Innovatie. De experten van Entreprise Europe 
Network Brussels (belast met het digitale per categorie : 
creatieve industrieën, energie, enz.) bevinden zich eveneens 
bij hub.brussels. Zij moeten de Brusselse bedrijven helpen 
bij het innoveren en het internationaliseren. Het netwerk is 
aanwezig in meer dan 60 landen over de hele wereld. Het 
brengt 3000 experts samen van meer dan 600 aangesloten 
organisaties.

De experts van Entreprise Europe Network Brussels leveren : 
 

données (HPC), l’intelligence artificielle, la cybersécurité et 
le déploiement à grande échelle de technologies numériques. 
Les PME seront davantage soutenues pour qu’elles s’engagent 
dans la transformation numérique.

À cela s’ajoute le programme « Horizon Europe » qui est tout 
à fait accessible aux projets régionaux pour co-financement et 
également la politique de cohésion qui comprendra également 
un volet numérique.

Remarque : Il est à noter que le cadre financier et les 
règlements sont des propositions de la Commission qui seront 
débattues au cours des mois à venir au Conseil et au Parlement 
de l’Union européenne.

4. Parmi les cinq thématiques qui ont fait l’objet de déclara-
tions lors de la Journée du numérique, je pointerais davantage 
l’intelligence artificielle et l’e-santé (disponibilité et partage 
des données afin d’améliorer les services de soins de santé) 
comme étant des dossiers et thèmes cruciaux pour la Région 
bruxelloise. En effet, il s’agit de deux secteurs technologiques 
épinglés comme étant prioritaires.

Pour moi, il est d’ailleurs très clair que ces deux thèmes sont 
liés entre eux et qu’ils doivent absolument faire partie de la 
Smart City. Le but doit être, sur la base de l’IA, d’améliorer la 
santé et surtout l’autonomie de nos Bruxellois. 
 

Le thème « chaines de blocs » est une démarche encore explo-
ratoire à Bruxelles mais néanmoins prometteuse.

Notre Région participe d’ailleurs activement aux projets 
pilotes en la matière.

5. L’UE est en train de constituer un espace européen de 
protection des données et les travaux sont en cours et en bonne 
voie. Un accord a été atteint s’agissant du règlement sur la 
protection des données (GDPR) dont l’adoption est prévue fin 
mai 2018. Le projet de règlement « vie privée » actuellement 
en négociation reprend les bases définies dans le GDPR mais 
va plus loin en couvrant les secteurs des plateformes électro-
niques (WhatsApp, Facebook, mails, IoT, etc.) et des réseaux 
téléphoniques pour les données non personnelles. Il fera 
l’objet d’un rapport de progrès et d’un débat politique lors du 
Conseil Télécoms du mois de juin prochain à Luxembourg. 
 

En ce qui concerne l’implémentation du RGPD à Bruxelles, je 
renvoie volontiers aux réponses que j’ai récemment données 
pendant la Commission et au Parlement.

6. Hub.brussels accueille l’équipe NCP (national contact points) 
dont la mission consiste à aider les entreprises, universités, 
centres de recherche et autres parties prenantes de la 
Région bruxelloise, à accéder aux fonds européens pour la 
Recherche et l’Innovation. Les experts d’Entreprise Europe 
Network Brussels (en charge du numérique par catégories : 
industries créatives, énergie, etc.) se trouvent également 
chez hub.brussels. Leur mission consiste à aider les entreprises 
bruxelloises à innover et à s’internationaliser. Le réseau est 
présent dans plus de 60 pays à travers le monde. Il regroupe 
3000 experts de plus de 600 organisations membres. 
 

Les experts d’Enterprise Europe Network Brussels 
fournissent :
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– dvies en diensten om zich te ontwikkelen op internatio-
naal vlak en de uitdagingen van een gemeenschappelijke 
markt aan te gaan

– Hulp bij het zoeken van partners ;

– Ondersteuning voor de innovatie.

website : https://www.brusselsnetwork.be/

Vraag nr. 484 van mevr. Dominique Dufourny d.d. 15 juni 
2018 (Fr.) :

Databank met alle dierenasielen in het Brussels Gewest. 
 

Onlangs stelde het Vlaams Gewest een digitaal platform in 
werking met de gegevens van 142 in Vlaanderen erkende die-
renasielen. De vereenvoudiging van de databank houdt immers 
in dat zij een overzicht geeft van alle dieren die zich thans in een 
dierenasiel bevinden of weggelopen zijn, gerangschikt per soort, 
per ras en per provincie. Dat maakt het makkelijker te zoeken naar 
een dier in een asiel, zonder via elk afzonderlijk asiel te moeten 
zoeken.

Tevens houdt het ingesteld systeem rekening met alle 
aspecten van de regelgeving inzake dierenwelzijn. Een dierenasiel 
dat gebruikmaakt van dit systeem kan dus ook in orde zijn met 
zijn administratieve verplichtingen. De dierenartsen hebben ook 
toegang tot de gegevens, en vullen ze aan met de bijzonderheden 
inzake medische gegevens en de nodige instructies om voor hen te 
zorgen. Dat moet dienen om iedereen een beter overzicht te geven 
van de dieren die opvang nodig hebben, maar ook om samenwer-
king en communicatie tussen dierenasielen te bevorderen. 
 
 

Wij weten zeer goed dat elk dierenasiel in het Brussels Gewest 
voortdurend zoekt naar middelen om hun diensten te verbeteren, 
voornamelijk in het belang van de dieren. 
 

Sommige asielen hebben al hun eigen min of meer doeltref-
fend informaticaprogramma, maar voor zover ik weet is niets 
bekend over een eventuele centralisatie van de gegevens van alle 
in het Brussels Gewest erkende dierenasielen.

Graag een antwoord op volgende vragen : 
 

1. In de beleidsnota inzake dierenwelzijn 2014-2019 wordt 
gewag gemaakt van de creatie van een communicatieplat-
form voor een betere onderlinge verbinding tussen de die-
renasielen. Lijkt dat systeem op het model van het Vlaams 
Gewest ? Waartoe inspireert dat model u ?

2. Hoe ver staat het met dat platform ? Wanneer zal het 
beschikbaar zijn ?

– du conseil et des services pour se développer à l’interna-
tional et faire face aux défis du marché unique ; 
 

– une aide à trouver des partenaires ;

– du support pour l’innovation.

Site web : https://www.brusselsnetwork.be/fr/

Question n° 484 de Mme Dominique Dufourny du 15 juin 
2018 (Fr.) :

Base de données regroupant tous les refuges pour animaux 
en Région bruxelloise. 

Récemment la Région flamande a mis en place une plateforme 
numérique regroupant les données de 142 refuges d’animaux 
agréés en Flandre. En effet la simplification de la base de données 
est qu’elle donne un aperçu de tous les animaux qui sont actuel-
lement dans un refuge animalier ou qui se sont enfuis, classés par 
sorte, par race et par province. Ce qui facilite la recherche d’un 
animal se trouvant au sein d’un refuge, sans devoir passer par 
chaque refuge individuel.

Le système qui a été mis en place prend également en compte 
tous les aspects de la règlementation relative au bien-être des 
animaux. Un refuge animalier qui utilise ce système peut donc 
également être en règle avec ses obligations administratives. 
Aussi, les vétérinaires ont également accès aux données en 
complétant les détails des animaux, en y mentionnant les données 
médicales et en y notant des instructions nécessaires pour le soin 
des animaux. Le but étant que tout le monde puisse avoir une 
meilleure vision d’ensemble de quel animal est en attente d’un 
foyer mais aussi de pouvoir favoriser la collaboration, la commu-
nication entre refuges animaliers.

Nous savons fort bien que chaque refuge pour animaux en 
Région bruxelloise cherche toujours des dispositions, des moyens 
d’améliorer ses services et ce principalement dans l’intérêt des 
animaux.

Certains refuges ont déjà leur propre programme informatique 
plus ou moins efficace mais, sauf erreur de ma part, à ce jour, rien 
ne laisse entendre une éventuelle centralisation des données de 
tous les refuges animaliers agréés en Région bruxelloise.

Dès lors, je souhaiterais aborder avec vous les éléments 
suivants :

1. Dans la note d’orientation du bien-être animal 2014-2019, il 
est mentionné la création d’une plateforme de communication 
afin de relier plus facilement les refuges pour animaux entre 
eux. Est-ce un dispositif similaire au modèle de la Région 
flamande ? D’autre part que vous inspire celui-ci ?

2. Où en êtes-vous dans l’évolution de la plateforme ? Et quand 
sera-t’elle disponible ?

website : https://www.brusselsnetwork.be/
Site web : https://www.brusselsnetwork.be/fr/
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3. Denkt u de dierenartsen op te nemen in het platform ? Of blijft 
het bij een uitwisseling tussen dierenasielen ? 
 

4. Tot slot, heeft overleg met de dierenasielen en het bestuur 
Dierenwelzijn van het Brussels Hoofdstedelijk Gewest al 
plaatsgevonden ? Zo ja, wat is hun standpunt inzake de 
invoering van dergelijk platform ? 
 

Antwoord : Het is zo dat wij momenteel in overleg zijn met de 
10 Brusselse asielen omtrent dergelijk platform. Het is uiteraard 
essentieel dat zij allemaal mee werken zodoende de effectiviteit 
van het instrument te garanderen. Er is op heden nog niet beslist 
welke precieze rol dit platform zou vervullen.

Zoals u waarschijnlijk wel weet zijn er op het Vlaams 
grondgebied 142 asielen, waardoor de nood aan een dergelijk 
platform daar effectief nog hoger is dan in het Brussels gewest.

Wanneer het gaat om het terugvinden van een verdwaald dier, 
zijn er bovendien de bestaande databanken CAT-ID en DOG-ID, 
die des te relevanter zijn geworden aangezien registratie en iden-
tificatie verplicht zijn voor zowel honden als katten.

Aangezien elk asiel een contract met een dierenarts heeft, 
is het niet de bedoeling om daar nog andere dierenartsen bij te 
betrekken.

Op vandaag loopt dus het overleg tussen mijn kabinet, het 
departement dierenwelzijn en de 10 Brusselse asielen om te 
bekijken hoe wij de asielen op een betere manier met elkaar 
kunnen verbinden.

Ik kan u alvast meegeven dat de asielen weinig meerwaarde 
zien in het platform, aangezien verloren gelopen dieren blijkbaar 
steeds snel teruggevonden worden en adoptanten makkelijk de 
weg vinden wanneer zij een dier willen adopteren.

3. Songez-vous greffer les vétérinaires au sein de la plateforme ? 
Ou cela ne restera-t-il qu’un échange entre refuges pour 
animaux ?

4. Enfin, des concertations avec les refuges pour animaux ainsi 
que l’administration du Bien-être animal de la Région de 
Bruxelles-Capitale ont-elles déjà eu lieu ? Dans l’affirmative, 
quelles sont leurs positions par rapport à la mise en place 
d’une telle plateforme ?

Réponse : En ce moment, nous nous concertons avec 10 
refuges bruxellois au sujet d’une telle plateforme. Il est effec-
tivement essentiel que ces refuges collaborent afin de garantir 
l’efficacité de l’instrument. Il n’a donc pas encore été décidé quel 
sera le rôle exact de cette plateforme.

Comme vous le savez sans doute, le territoire flamand accueille 
142 refuges. De ce fait, la nécessité d’une telle plateforme y est 
bien évidemment plus élevé qu’au sein de la Région bruxelloise.

Quand il s’agit de retrouver un animal perdu, les banques de 
données CAT-ID et DOG-ID peuvent être utilisées. Celles-ci sont 
d’autant plus pertinentes que l’enregistrement et l’identification 
des chiens et des chats est obligatoire.

Vu le fait que chaque refuge a un contrat avec un vétérinaire, 
ce n’est pas notre objectif d’y impliquer encore d’autres vétéri-
naires. 

En ce moment, une concertation est en cours entre mon 
cabinet, le département du bien-être animal et les 10 refuges 
bruxellois afin de relier autant les refuges. 
 

Je peux déjà vous informer que les refuges ne croient pas dans 
la plus-value d’une telle plateforme, vu le fait que des animaux 
perdus sont toujours vite retrouvés et que des adoptants sont en 
général bien au courant d’où aller en cas d’adoption souhaitée.
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Vraag nr. 274 van mevr. Hannelore Goeman d.d. 4 mei 
2018 (N.) :

Het beleid rond studentenjobs binnen de administraties, 
agentschappen en ION’s onder uw bevoegdheid.

Ondanks de aanhoudende daling in de jeugdwerkloosheid in 
Brussel, de laagste sinds 1991, blijft ze met 24,4 % (april 2018) 
nog steeds erg hoog. Een belangrijke oorzaak is de lage scholings-
graad, de mismatch met de arbeidsmarkt en het soms ontbreken 
van basisvaardigheden en -attitudes. Daarbij geldt voor jongeren 
de befaamde catch 22 van de arbeidsmarkt : om werk te vinden 
moet men ervaring hebben, maar om ervaring op te bouwen moet 
men natuurlijk eerst werk hebben. 
 

Een werkervaring, bijvoorbeeld door middel van een studen-
tenjob, kan dus het verschil maken. Om diezelfde reden wordt er 
door deze regering ook sterk ingezet op stages en inschakeljobs in 
het kader van de jeugdgarantie.

Het is echter duidelijk dat voor de ene jongere het al wat 
gemakkelijker is om aan studentenjob te geraken dan voor de 
andere. De structurele achterstelling van bepaalde groepen is zeer 
reëel en dat uit zich onder andere in een verschil aan kansen. De 
overheid kan daar wel degelijk iets aan doen, niet in het minst 
voor haar eigen organisatie.

Vandaar de volgende vragen

1. Hoeveel jobstudenten werden in dienst genomen in 2017 door 
administraties, agentschappen en ION’s onder de bevoegdhe-
den van de minister ? Kan u dit per organisatie verder onder-
verdelen in taalrol, huidige scholing (ASO, TSO, BSO, Hoge 
School, Universitair) en woonplaats (Gewest) ? 
 

2. Hoeveel studentenjobs zijn er per organisatie in 2018 ? Zijn 
dit aantal en de functies reeds min of meer vastgelegd of wordt 
dit elk jaar verschillende ingevuld naar behoefte ? Bestaat er 
een plan om dit aantal uit te breiden of af te bouwen ? 
 

3. Bestaat er een specifiek beleid of visie met betrekking tot stu-
dentenarbeid in deze organisaties ? Kan u dit duiden ? 
 

4. Op welke wijze worden in de verschillende organisaties de 
studentenjobs bekend gemaakt en toegewezen ? Wat zijn 
daarbij de procedures ? Wordt er daarbij samengewerkt met 
Actiris ?

5. Bestaan er voorrangsregels voor familieleden van 
werknemers ? In welke mate ? Volgens welke procedure ? 
 

Question n° 274 de Mme Hannelore Goeman du 4 mai 
2018 (N.) :

La politique en matière d’emplois étudiants dans les 
administrations, agences et OIP relevant de votre compétence.

Malgré une baisse continue, le chômage des jeunes à 
Bruxelles, qui est au plus bas depuis 1991, reste très élevé avec 
24,4 % (avril 2018). Une cause importante réside dans le faible 
niveau de qualification, l’inadéquation avec le marché du travail 
et, parfois, le manque de compétences et d’attitudes de base. 
Les jeunes se heurtent en outre à une situation inextricable sur 
le marché de l’emploi : pour trouver du travail il faut avoir de 
l’expérience, mais pour acquérir de l’expérience, il faut bien sûr 
d’abord avoir du travail.

Une expérience professionnelle, par exemple au moyen d’un 
job d’étudiant, peut donc faire la différence. C’est pour cette même 
raison que ce gouvernement mise aussi fortement sur les stages et 
les emplois d’insertion dans le cadre de la Garantie Jeunes.

Il est toutefois évident que certains jeunes ont nettement plus 
de facilités que d’autres à trouver un job étudiant. Le handicap 
structurel de certains groupes est très réel, et cela se manifeste 
entre autres par une différence d’opportunités. L’autorité peut 
bel et bien y faire quelque chose, notamment pour sa propre 
organisation.

Je voudrais dès lors vous poser les questions suivantes :

1. Combien d’étudiants les administrations, agences et OIP 
relevant de vos compétences ont-ils embauchés en 2017 ? 
Pouvez-vous ventiler ces chiffres plus avant par organisation, 
selon le rôle linguistique, le niveau de qualification actuel 
(secondaire général, technique, professionnel, haute école, 
université) et le lieu de résidence (Région) ?

2. Combien de jobs étudiants par organisation sont-ils prévus 
en 2018 ? Ce nombre et ces fonctions sont-ils déjà plus ou 
moins définis ou sont-ils pourvus différemment chaque année 
selon les besoins ? Projette-t-on d’augmenter ou de réduire ce 
nombre ?

3. Y a-t-il une politique ou une vision spécifique concernant 
le travail étudiant dans ces organisations ? Pouvez-vous 
l’indiquer ?

4. Comment les emplois étudiants sont-ils publiés et attribués 
dans les différentes organisations ? Quelles sont les 
procédures ? Collabore-t-on avec Actiris à cette fin ? 
 

5. Y a-t-il des règles de priorité en faveur des membres de la 
famille des travailleurs ? Dans quelle mesure ? Selon quelle 
procédure ?

Secrétaire d’État chargée du 
Commerce extérieur et de 

la Lutte contre l’Incendie et 
l’Aide médicale urgente

Staatssecretaris belast 
met Buitenlandse Handel 
en Brandbestrijding en 

Dringende Medische Hulp
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6. Bestaan er binnen de verschillende organisaties specifieke 
initiatieven voor bepaalde kwetsbare doelgroepen ? Zo ja, 
kan u dit duiden ? Zo neen, bent u bereid om te onderzoeken 
of men (een deel van) de aangeboden studentenjobs ook kan 
inzetten om aan bepaalde risico doelgroepen een eerste werk-
ervaring aan te bieden ? 
 

7. Bestaat er binnen de verschillende organisaties een specifiek 
begeleiding voor de werkstudenten ? Op welke wijze ?

Antwoord : In 2017 werden 24 studenten aangeworven (14 in 
juli en 10 in augustus).

De verdeling volgens de woonplaats was als volgt :

–  9 studenten woonachtig in het Brusselse Hoofdstedelijk 
Gewest

–  6 studenten woonachtig in het Waalse Gewest

–  9 studenten woonachtig in het Vlaamse Gewest.

Wat de scolarisatie betreft was de verdeling als volgt :

–  1 student universitaire studies

–  1 student hogeschool niet-universitair

–  15 studenten hoger secundair onderwijs

–  7 studenten lager secundair onderwijs.

21 studenten waren Franstalig, 3 Nederlandstalig. 
 

In 2015 voorziet de DBDMH de aanwerving van 26 studenten. 
Dit aantal is vastgelegd in functie van de behoeften van de ver-
schillende diensten.

Het beleid van de DBDMH inzake studentenjobs bestaat erin 
jonge studenten, die nog niet de mogelijkheid hebben gehad om 
als student ervaring op te doen, en daarbij ook toegang te geven 
aan studenten waarvan een familielid tot ons personeelsbestand 
behoor, om in aanraking te komen met de werkomgeving van hun 
naasten.

De oproep tot kandidaatstelling wordt intern gelanceerd, via 
een dienstnota gericht aan het voltallige personeel en elke geïn-
teresseerde student mag zich kandidaat stellen. Op dit ogenblik 
werkt de DBDMH niet samen met Actiris voor de aanwerving 
van studenten.

Het klopt dat voorrang wordt gegeven aan de studenten die 
familie zijn van een van onze personeelsleden. De DBDMH wenst 
een evenwicht te vinden tussen de aanwerving van studenten die 
verwant zijn met een van haar personeelsleden en de behoeften 
van de verschillende diensten. 

De kandidaturen worden behandeld op basis van de volgende 
criteria :

a) voorrang aan studenten met een familieband ;

6. Existe-t-il, au sein des différentes organisations, des initiatives 
spécifiques pour certains groupes cibles vulnérables ? Dans 
l’affirmative, pouvez-vous l’indiquer ? Dans la négative, 
êtes-vous disposée à examiner si on peut également profiter 
(d’une partie) des emplois étudiants proposés pour offrir une 
première expérience professionnelle à certains groupes cibles 
à risque ?

7. Existe-t-il dans les différentes organisations un accompagne-
ment spécifique pour les étudiants jobistes ? Lequel ?

Réponse : En 2017, 24 étudiant(e)s ont été engagés (14 en 
juillet et 10 en aout).

La répartition selon le domicile était la suivante :

–  9 étudiant(e)s domiciliés en Région de Bruxelles-Capitale 
 

–  6 étudiant(e)s domiciliés en Région wallonne

–  9 étudiant(e)s domiciliés en Région flamande.

Selon la scolarisation, la répartition était la suivante :

–  1 étudiant en études universitaires

–  1 étudiant en école supérieure non universitaire

–  15 étudiant(e)s en enseignement secondaire supérieur

–  7 étudiant(e)s en enseignement secondaire inférieur.

21 étudiant(e)s étaient francophones, 3 étaient 
néerlandophones.

En 2018, le SIAMU a prévu d’engager 26 étudiant(e)s. Ce 
nombre est déterminé en fonction des besoins des différents 
services.

La politique du SIAMU en matière de jobs étudiants est de 
permettre aux jeunes étudiant(e)s, qui n’ont pas encore eu l’op-
portunité d’acquérir une expérience en qualité d’étudiant(e), tout 
en permettant aux étudiants ayant un lien de parenté avec notre 
personnel, de se confronter à l’environnement de travail de leurs 
proches.

L’appel aux candidatures est annoncé en interne, par note 
de service à l’ensemble du personnel, et chaque étudiant(e) 
intéressé(e) peut poser sa candidature. À l’heure actuelle, le 
SIAMU ne collabore pas avec Actiris pour l’engagement d’étu-
diant(e)s.

La priorité est en effet donnée aux étudiant(e)s qui ont 
un lien de parenté avec un membre du personnel. Le SIAMU 
entend trouver un équilibre entre l’engagement des étudiant(e)s 
présentant un lien de parenté avec son personnel et les besoins des 
différents services.

Les candidatures sont traitées sur la base des critères suivants :
 

a) priorité aux étudiant(e)s ayant un lien de parenté ;



Questions et Réponses – Parlement de la Région de Bruxelles-Capitale – 15 juillet 2018 (no 42) 
Vragen en Antwoorden – Brussels Hoofdstedelijk Parlement – 15 juli 2018 (nr. 42)164

b) voorrang aan de studenten die nog niet de kans hebben 
gekregen om als student bij de DBDMH te werken ;

c) voorrang aan de studenten die nog niet de mogelijkheid 
hebben gehad om ervaring op te doen als student ; 
 

d) de motivering, beroepservaring met betrekking tot de 
behoeften van de verschillende diensten ;

e) de beschikbaarheden van de verschillende sollicitanten ;

Op heden bestaan er geen initiatieven voor bepaalde kwetsbare 
doelgroepen.

Wat betreft de begeleiding van de studenten, wordt voor hen 
een opleiding georganiseerd op de eerste dag. Bovendien wordt 
door elke dienst die een student tewerkstelt, een peter/meter 
aangeduid die de contactpersoon is van de student.

Wat Brussel Invest & Export (BI&E) betreft, dient opgemerkt 
te worden dat het nooit haar eigen beleid heeft mogen bepalen 
inzake human resources.

Tot op 21 december 2017 was BI&E namelijk nog een 
dienst van de GOB, meer specifiek van Brussel Economie en 
Tewerkstelling. Als dusdanig heeft het in de zomer van 2017 1 
student verwelkomd. Het gaat om een Nederlandstalige, uit het 
hoger secundair onderwijs en woonachtig in het Vlaamse Gewest.

Op 1 januari 2018 werden BI&E samen met Atrium en Impulse 
geïntegreerd in het nieuw Agentschap voor de Ondersteuning van 
het Bedrijfsleven (hub.brussels). Het beleid met betrekking tot 
de aanwerving van studenten binnen dit nieuwe agentschap werd 
nog niet vastgelegd. Op dit ogenblik is geen enkele aanwerving 
voorzien, wat niet wil zeggen dat er geen zullen zijn.

Vraag nr. 275 van mevr. Martine Payfa d.d. 17 mei 2018 
(Fr.) :

Brand bij wafelfabriek Milcamps en op de site van Engie 
Electrabel.

Op 23 november brak brand uit in de wafelfabriek Milcamps 
te Vorst. Net als bij de brand op de site van Engie Electrabel te 
Drogenbos, werd gevreesd voor vergiftiging door het vrijkomen 
van giftige gassen. Bijgevolg moest een school ontruimd worden 
en kregen de inwoners van de zone de raad binnen te blijven. 
 

In beide gevallen werd de Dienst Brandbestrijding en 
Dringende Medische Hulpverlening ingezet, op 23 november als 
brandweerkorps van het Brussels Gewest en op 11 november ter 
ondersteuning van de hulpzone Vlaams-Brabant West.

In beide gevallen is ook de civiele bescherming ter versterking 
gekomen.

b) priorité aux étudiant(e)s qui n’ont pas eu l’occasion de 
travailler comme étudiant(e)s au sein du SIAMU ;

c) priorité aux étudiant(e)s qui n’ont pas encore eu 
 l’opportunité d’acquérir une expérience en qualité d’étu-
diant(e)s ;

d) la motivation, et l’expérience professionnelle en lien avec 
les besoins des différents services ;

e) les disponibilités des différents postulant(e)s ;

À ce jour, il n’existe pas d’initiatives pour les certains 
groupes-cibles vulnérables.

Pour ce qui est de l’accompagnement des étudiant(e)s, une 
formation est organisée pour eux le premier jour. De plus, chaque 
service qui occupe un(e) étudiant(e) désigne un parrain/une 
marraine qui est le/la référent(e) de l’étudiant(e).

En ce qui concerne Bruxelles Invest & Export (BI&E), il y 
a lieu de noter qu’il n’a jamais pu stipuler sa propre politique en 
matière de ressources humaines.

En effet, jusqu’au 31 décembre 2017, BI&E était encore un 
service du SPRB, plus spécifiquement de Bruxelles Économie et 
Emploi. En tant que tel, il a accueilli en son sein 1 étudiant, durant 
l’été 2017. Il s’agit d’un néerlandophone, domicilié en Région 
flamande et scolarisé dans l’enseignement secondaire supérieur.

Le 1er janvier 2018, BI&E a intégré avec Atrium et Impulse 
la nouvelle Agence pour l’Accompagnement de l’Entreprise 
(hub.brussels). La politique d’engagement d’étudiants au 
sein de cette nouvelle agence n’est pas encore définie. Aucun 
engagement n’est actuellement prévu, ce qui ne veut pas dire 
qu’il n’y en aura pas.

Question n° 275 de Mme Martine Payfa du 17 mai 2018 
(Fr.) :

Les incendies de l’usine de gaufres Milcamps et du site 
Engie Electrabel.

Le 23 novembre, un incendie se déclarait dans l’usine de 
gaufre Milcamps, à Forest. Comme ce fut le cas pour l’incendie sur 
le site Engie Electrabel de Drogenbos, des risques d’intoxication 
liés aux dégagements de gaz toxiques causés par l’incendie étaient 
redoutés. Une école a par conséquent été évacuée et des consignes 
ont été données aux habitants de la zone de rester confinés.

Dans les deux cas, le Service d’incendie et d’aide médicale 
urgente de Bruxelles-Capitale a été engagé, le 23 en tant que corps 
d’incendie de la Région bruxelloise, le 11 novembre en appui de 
la zone de secours Vlaamse Brabant West.

Dans les deux cas également, la protection civile est intervenue 
en renfort.
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Graag een antwoord op volgende vragen.

– Kan u ons meer zeggen over de oorsprong van de giftige 
gassen en de risico’s die de Brusselse bevolking daardoor 
liep ? In hoeverre kunnen die risico’s beperkt worden ? 
 

– Over welke middelen beschikt de DBDMH om die risico’s 
het hoofd te bieden, en zullen zij volstaan als het Brussels 
Gewest niet langer mag rekenen op de middelen van de civiele 
bescherming, die krachtens de hervorming van Jan Jambon, 
vice-premier en minister van veiligheid en binnenlandse 
zaken haar standplaats heeft in Brasschaat en te Crisnée, op 
minstens twee uur tijd van het Gewest, als men de gemiddelde 
tijd neemt ?

Antwoord : Het klopt dat op zaterdag 11 november 2017 de 
DBDMH van het Brussels Gewest opgeroepen werd in het kader 
van de snelste adequate hulp, voor een brand die was uitgebroken 
in een container op de site van Engie Electrabel van Drogenbos 
(hulpverleningszone Vlaams-Brabant West). Een van de 
lithium-ion batterijen van een Mégawatt met dewelke het bedrijf 
op dit ogenblik de opslag van elektriciteit op grote schaal test, had 
effectief vuur gevat.

Het risico op brand bij dergelijke batterijen berust in het feit 
dat ze toxische gassen afgeven van het type waterstoffluoride 
(FH).

Op dat moment kwam de wind uit het noordwesten dus 
blazend in zuidoostelijke richting, in de richting van het Gewest.

De DBDMH heeft beslist om ter plaatse, naast de vrijge-
maakte middelen in het kader van de snelste adequate hulp [een 
autopomp, een autoladder en een ziekenwagen] een « senior » 
officier te detacheren, adviseur gevaarlijke stoffen, om een 
optimale verbinding met de hulpverleningszone Vlaams-Brabant 
West te verzekeren, die de operaties leidt. Hij heeft gevraagd om 
het gewestelijk rampenplan af te kondigen en heeft, als voorzorgs-
maatregel, aanbevolen om de Brusselse bevolking af te zonderen. 
De Civiele Bescherming werd ter versterking opgeroepen en heeft 
maatregelen genomen om twijfel uit te sluiten en, bijgevolg, om 
de bevolking te beschermen.

Op 23 november werd de DBDMH opgeroepen voor een 
brand in Vorst, op de site van de Fabriek Milcamps. Gelet op de 
hoeveelheid en de dichtheid van de rookontwikkeling, werden 
verschillende middelen ter plaatse vrijgemaakt en werd de 
versterking van de civiele bescherming gevraagd, met name om 
de giftigheid van de rook te meten.

Er werden fosgeenafgiften gedetecteerd. Uit voorzorg werd 
een school in de buurt van de locatie geëvacueerd en werden inper-
kingsmaatregelen genomen voor een deel van het grondgebied 
van de gemeente Vorst.

Alle branden zorgen voor giftige rookontwikkeling en dat 
is met name het geval voor industriële gebouwen, gezien de 
producten die daar worden aangetroffen. De uitdaging voor de 
hulpdiensten was dus om deze gassen zo snel mogelijk op te 
sporen, hun concentratie en verspreiding in de lucht te meten, hun 
potentiële effecten te analyseren om zo snel mogelijk de te nemen 

Je voudrais vous poser les questions suivantes :

– Pouvez-vous nous en dire plus sur l’origine de ces 
dégagements de gaz toxiques et sur les risques qu’ils font 
courir à la population bruxelloise ? Dans quelle mesure ces 
derniers pourraient-ils être réduits ?

– De quels moyens dispose le SIAMU pour faire face à 
ces risques et ces moyens suffiront-ils, lorsque la Région 
bruxelloise ne devra plus compter que sur des moyens de la 
protection civile positionnés à Brasschaat et à Crisnée, comme 
le prévoit la Réforme du vice-Premier ministre et ministre 
de la sécurité et de l’intérieur, M. Jambon, c’est-à-dire à au 
moins deux heures de temps de la Région, si l’on considère 
les temps moyens ?

Réponse : Le samedi 11 novembre 2017, le SIAMU de 
Bruxelles-Capitale a en effet été appelé, dans le cadre de l’aide 
adéquate la plus rapide, pour un incendie qui s’est déclaré dans 
un container du site Engie Electrabel de Drogenbos (zone de 
secours Vlaams-Brabant West). L’une des batteries lithium-ion 
d’un Mégawatt grâce auxquelles l’entreprise teste actuellement le 
stockage d’électricité à grande échelle a pris feu. 
 

Le risque lié à l’incendie de ce type de batteries réside 
notamment dans le dégagement de gaz toxique de type Fluorure 
d’hydrogène (FH).

Ce jour-là, le vent était de secteur nord-est, donc soufflant 
vers le sud-ouest, dans la direction de la Région.

Le SIAMU a décidé de détacher sur les lieux, en plus des 
moyens engagés dans le cadre de l’aide adéquate la plus rapide 
[une autopompe, une auto-échelle et une ambulance], un officier 
« senior » pour assurer une liaison optimale avec la zone de secours 
Vlaams-Brabant West, qui dirige les opérations. Il a demandé le 
déclenchement d’une phase régionale et a préconisé, par mesure 
de précaution, le confinement de la population bruxelloise. La 
protection civile a été appelée en renfort et a mis en œuvre des 
mesures qui ont permis de lever le doute et, par conséquent, les 
mesures de protection de la population. 
 

Le 23 novembre, le SIAMU a été appelé pour un incendie à 
Forest, sur le site de l’usine Milcamps. Au vu de la quantité et de 
la densité des fumées, d’importants moyens ont été dépêchés sur 
place et l’appui de la protection civile a été demandé, notamment 
pour mesurer la toxicité des fumées. 
 

Des dégagements de phosgène ont été détectés. Par mesure de 
précaution, une école située à proximité du site a été évacuée et 
des mesures de confinement ont été décrétées pour une partie du 
territoire de la commune de Forest.

Tout incendie dégage des fumées toxiques et cela est parti-
culièrement le cas pour les bâtiments industriels, étant donné les 
produits qui s’y trouvent. L’enjeu pour les services de secours était 
donc de détecter au plus vite ces gaz, de mesurer leur concentra-
tion et leur dispersion dans l’air, d’analyser leurs effets potentiels 
de façon à déterminer au plus vite les mesures de protection à 
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beschermende maatregelen te bepalen en daar waar nodig zo snel 
mogelijk een passende decontaminatie en adequate medische zorg 
voor de geïntoxiceerde personen te verzekeren.

De verdeling van de taken en opdrachten tussen de civiele 
bescherming en de brandweerdiensten voorziet dat voor dergelijke 
risico’s, de civiele bescherming instaat voor detectie, de meting, 
de grondige analyse en de decontaminatie van de bevolking, 
dankzij gespecialiseerde middelen.

Zodra een ernstig ongeval gepaard gaat met gevaarlijke 
stoffen, is de tussenkomst van de civiele bescherming dus 
onontbeerlijk. Dat was trouwens het geval op 11 en 23 november. 
Deze tussenkomst van meer gespecialiseerde en meer consistente 
middelen moet, gelegd op haar opdrachten, zo snel mogelijk 
gebeuren. Op 11 en 23 november heeft de kazerne van de Civiele 
Bescherming van Liedekerke ervoor gezorgd dat de meetinstru-
menten snel aankwamen, wat een snelle analyse van de risico’s 
mogelijk maakte.

Na de hervorming van de civiele bescherming, waarin de 
eenheid van Liedekerke verdwijnt, zal het in het Brusselse Gewest 
echter niet langer mogelijk zijn om binnen een redelijke termijn 
op de tussenkomst van gespecialiseerde eenheden te rekenen.

Daarom stelt de Brusselse Hoofdstedelijke Regering alles in 
het werk om een eenheid van civiele bescherming te krijgen op of 
in de onmiddellijke nabijheid van haar grondgebied.

Vragen nr. 278 van de heer Emin Özkara, nr. 279 van de 
heer Bea Diallo, nr. 280 van de heer Zahoor Ellahi Manzoor 
en nr. 281 van de heer Julien Uyttendaele d.d. 15 juni 2018 
(Fr.) :

De vooruitgang in de procedure van de begeleiding door het 
CIBG om uw kabinet te helpen om na te denken over een Smart 
City-project in een van uw bevoegdheden.

Begin juni 2017, stelde ik u vragen over de strategische nota 
Smart City van februari 2017, over de digitale prioriteiten en 
Smart City van ons Gewest en waarin de rol wordt vastgelegd 
van het Gewest en van het CIBG, dat onder andere belast is 
met de invoering van een begeleidingsprocedure om elk lid 
van de Brusselse Hoofdstedelijke Regering te helpen om na te 
denken over een Smart City-project binnen een van zijn/haar 
bevoegdheden (1).

Een jaar later, had ik graag een stand van zaken gekend. 
 

(1)  Smart City Strategie, http://cibg/nl/bestanden/brussels-smart-city-
strategie, geraadpleegd op 26 mei 2018.

prendre et, le cas échéant, assurer dans les plus brefs délais une 
décontamination appropriée et une prise en charge médicale 
adéquate des personnes intoxiquées.

La répartition des tâches et des missions entre la protection 
civile et les services d’incendie prévoit que pour ces risques, 
la protection civile assure la détection, la mesure, l’analyse 
approfondie et la décontamination de la population, grâce à des 
moyens spécialisés.

Dès qu’un accident sérieux implique des matières dangereuses, 
l’intervention de la protection civile est donc indispensable. Cela 
a d’ailleurs été le cas le 11 novembre et le 23 novembre. Cette 
intervention de moyens plus spécialisés et plus conséquents, étant 
donné ses missions, doit intervenir dans les meilleurs délais. Les 
11 et 23 novembre, la caserne de la protection civile de Liedekerke 
a permis l’arrivée rapide des moyens de mesure, ce qui a permis 
une analyse rapide des risques. 
 

Or, suite à la réforme de la protection civile dont la disparition 
de l’unité de Liedekerke fait partie, il ne sera plus possible de 
compter, en Région bruxelloise, sur une intervention des unités 
spécialisées dans un délai raisonnable.

C’est pourquoi le gouvernement de la Région bruxelloise met 
tout en œuvre pour obtenir qu’une unité de protection civile soit 
implantée sur ou à proximité immédiate de son territoire.

Questions n° 278 de M. Emin Özkara, n° 279 de M. Bea 
Diallo, n° 280 de M. Zahoor Ellahi Manzoor et n° 281 de 
M. Julien Uyttendaele du 15 juin 2018 (Fr.) : 
 

Les avancées réalisées concernant la procédure 
d’accompagnement de CIRB pour aider votre cabinet à réfléchir 
à un chantier Smart City dans l’une de vos compétences.

Début juin 2017, je vous questionnais au sujet de la note 
stratégique Smart City de février 2017 qui fixe les priorités 
numériques et Smart City de notre Région et qui définit le rôle 
de la Région et le rôle du CIRB chargé, entre autres, de mettre en 
place une procédure d’accompagnement pour aider chacun des 
membres du gouvernement régional bruxellois à réfléchir à un 
chantier Smart City dans l’une de ses compétences (1). 
 

Aujourd’hui, un an plus tard, j’aimerais faire le point avec 
vous au sujet des avancées réalisées depuis lors.

(1)  SMART CITY STRATEGIE, https://cirb.brussels/fr/fichiers/brussels-
smart-city-strategie, consulté le 26 mai 2018.

http://cibg/nl/bestanden/brussels-smart-city-strategie
http://cibg/nl/bestanden/brussels-smart-city-strategie
https://cirb.brussels/fr/fichiers/brussels-smart-city-strategie
https://cirb.brussels/fr/fichiers/brussels-smart-city-strategie
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Graag in dat verband een antwoord op de volgende vragen :

1. Welke concrete vooruitgang is er geboekt en welke resultaten 
zijn er inzake de procedure voor de begeleiding door het CIBG 
en het Smart City project in een van uw bevoegdheden ? 
 

2. Welke budgetten en infrastructuur is er daarvoor ? 
 

3. Zijn er hinderpalen voor de begeleiding of het project ? Zo ja, 
welke ? 
 

4. Zijn er voor dat project systemen, diensten of applicaties 
ontplooid. Zo ja, welke, waarvoor, door wie, voor wie ? Met 
wie wordt er, eventueel, samengewerkt ? 
 

5. Is er, in het kader van dat project, een Open Data-versie van 
de door die systemen, diensten of toepassingen behandelde 
gegevens voorzien ? Zo ja, voor wanneer ? Met wie wordt er 
eventueel samengewerkt ?

Antwoord : Wat de DBDMH betreft, heeft de eerste test 
van de Citizen Map-toepassing in dit stadium niet de verwachte 
resultaten gegeven.

Zoals reeds vermeld, is een van de grootste uitdagingen van 
de DBDMH het zo snel mogelijk verlenen van dringende hulp, 
wat steeds ingewikkelder wordt in een stedelijke omgeving die 
zo dichtbevolkt is als Brussel. Mobiliteit is daarom een punt van 
voortdurende aandacht. In dit verband zijn de mogelijkheden 
met betrekking tot het project « Smart City » essentieel voor de 
DBDMH.

Hoewel de contacten tussen de mobiliteitsmanager van de 
DBDMH, de Smart City-manager van het CIBG en Innoviris 
nog niet tot concrete vooruitgang hebben geleid, werden wel 
verschillende acties ondernomen, met name bij de MIVB, voor de 
integratie van de gegevens van de DBDMH over eigen berijdbare 
beddingen voor trams en specifieke (bus)banen om de mobiliteit 
van hulpdiensten te bevorderen.

Overigens wordt een marktstudie over de verschillende 
navigatiesystemen gevoerd met het oog op het vinden van een 
hulpinstrument voor mobiliteit dat perfect is aangepast aan de 
behoeften aan de DBDMH.

In de tussentijd is er een instrument ingevoerd voor het 
verspreiden van informatie van werven en verschillende 
evenementen in Brussel. Dit is het resultaat van een consolidatie 
van verschillende informatiebronnen :

– informatie die door verschillende actoren (werkmanagers, 
lokale politie) wordt doorgegeven aan de DBDMH wat betreft 
de werven ;

– de informatie op het Osiris-platform ;

– informatie over manifestaties gerapporteerd door de 
politiezones ;

– verschillende informatie verzameld als gevolg van meldingen 
over brandpreventie.

Je souhaiterais donc vous poser les questions suivantes :

1. Quelles sont les avancées concrètement réalisées et les 
résultats obtenus en ce qui concerne la procédure d’accompa-
gnement prévue du CIRB et le chantier Smart City relevant de 
l’une de vos compétences ?

2. Quels sont précisément les budgets et l’infrastructure dédiés 
à ce chantier ?

3. Des freins ont-ils été rencontrés lors de la procédure d’accom-
pagnement ou lors de la mise en œuvre de ce chantier ? Si oui, 
lesquels ?

4. Suite à ce chantier, des systèmes, des services ou des applica-
tions ont-ils été déployés ? Si oui lesquels, où, pour quoi, par 
qui et pour qui ? Quelles sont les collaborations engagées et 
avec qui précisément ?

5. Suite à ce chantier, une version Open Data des données 
manipulées par ces systèmes, ces services ou ces applications 
est-elle prévue ? Si oui, pour quand ? Quelles sont les collabo-
rations engagées et avec qui précisément ?

Réponse : Au niveau du SIAMU, le test préliminaire de 
l’application Citizen Map n’a pas, à ce stade, donné les résultats 
escomptés.

Comme déjà évoqué également, un des défis majeurs du 
SIAMU est l’envoi des secours urgents le plus rapidement 
possible, ce qui est de plus en plus compliqué dans un milieu 
urbain aussi dense que Bruxelles. La mobilité constitue dès 
lors un point d’attention permanent. Dans ce cadre, les possi-
bilités liées au chantier « Smart City » sont essentielles pour le 
SIAMU. 

Même si des contacts entre le responsable mobilité du 
SIAMU, le responsable Smart City du CIRB et Innoviris n’ont 
pas encore abouti à des avancées concrètes, plusieurs actions ont 
bien été menées, notamment avec la STIB, pour l’intégration dans 
les données du SIAMU des sites propres carrossables des trams 
et voies spécifiques (bus) pour favoriser une plus grande mobilité 
des services de secours.

Par ailleurs, une étude de marché des différents systèmes 
de navigation est menée en vue de trouver un outil d’aide à la 
mobilité qui soit parfaitement adapté aux besoins du SIAMU. 
 

Entretemps, un outil de diffusion des informations des 
chantiers et des différentes manifestations sur Bruxelles a été 
mis en place. Ceci est le résultat d’une consolidation de diverses 
sources d’information :

– des informations remontées au SIAMU par divers acteurs 
(gestionnaires de travaux, police locale) concernant les 
chantiers ;

– les informations reprises sur la plateforme Osiris ;

– les informations concernant les manifestations remontées par 
les zones de police ;

– diverses informations collectées suite à des avis de prévention 
des pompiers.
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De gegevens met betrekking tot deze tool zullen via Astrid 
via de Geoportal-applicatie ter beschikking worden gesteld van 
de betrokken diensten.

De DBDMH heeft ook instrumenten om voertuigen te volgen 
vanaf een centrale dispatching. Instrumenten voor de analyse 
van het traject en statistische berekening van rijsnelheid worden 
geleidelijk aan geïmplementeerd. Het uiteindelijke doel is om op 
termijn te zorgen voor een meer kwalitatief en meetbaar beheer 
van de kwaliteit van de hulpdiensten.

Een laatste stap zal zijn om een navigatiesysteem te gebruiken 
om de verschillende informatie samen te voegen (geblokkeerde 
wegen, betere route voor de verplaatsing van hulpvoertuigen,…). 
 

Vandaag bestaat er ook een applicatie voor de medische 
regelgeving. De centrale van de Oproepcentrale 100/112 heeft 
op deze manier zicht op de respectievelijke belasting van elk 
ziekenhuis in het Gewest op basis van het aantal patiënten dat door 
DBDMH ziekenwagens naar deze ziekenhuizen wordt gebracht.

Wat betreft de buitenlandse handel heeft de Brusselse regering 
op 1 januari 2017 het plan NextTech.brussels goedgekeurd, dat 
ondernemerschap in informatie- en communicatietechnologieën 
ondersteunt en bevordert in het kader van het Brussels Small 
Business Act.

Dit plan draagt op coherente wijze bij tot de opkomst en 
ontwikkeling van startups, in synergie met andere gewestplannen, 
en maakt deel uit van een gemeenschappelijke Brusselse digitale 
strategie (digital.brussels) die ook de Smartcity-strategie en het 
Gewestelijk Plan voor Innovatie integreert.

Een projectoproep Nexttech.brussels werd in 2017 georgani-
seerd om tegemoet te komen aan behoeften zoals een opleiding in 
technologie, bewustwording van technisch ondernemerschap bij 
jongeren, enz. Voor 2018 wordt een nieuwe oproep tot indiening 
van projecten Nexttech overwogen.

De lancering van de portaalsite BeDigital.brussels is ook 
gepland voor het jaar 2018.

Mijn kabinet en Brussel Invest & Export (hub.brussels) zijn 
met name betrokken geweest bij de implementatie van bepaalde 
maatregelen van het Next Tech-plan. Een pitching-evenement 
voor internationale inevsteringsfondsen werd georganiseerd op 
de Tech startup Day op 15 maart 2018 om onze startups geld te 
laten inzamelen. Een gepersonaliseerde coaching voor startups zal 
worden gehouden om hen voor te bereiden op de beurs AfricaCom 
in midden november.

Tot slot werden 3 « smartcity » economische missies 
opgenomen in het actieplan 2018 van BIE. Onlangs begeleidde 
ik een delegatie van Brusselse bedrijven in Brazilië in de marge 
van de prinselijke missie in Argentinië en in Uruguay, een 
collectieve stand zal worden georganiseerd op het Smart City 
Expo Wereldcongres in Barcelona in november en normaal gezien 
neem ik in december deel aan een smartcity economische missie 
in India.

Les données liées à cet outil seront mises à disposition des 
services concernés à travers Astrid via l’application Geoportal. 
 

Le SIAMU dispose également d’outils permettant de suivre 
les véhicules depuis un dispatching central. Des outils d’analyse 
de parcours et de calcul statistique de vitesse de déplacement sont 
progressivement mis en place. L’objectif est, à terme, d’assurer 
une gestion plus qualitative et mesurable de la qualité des services 
de secours.

Une dernière étape sera d’utiliser un système de navigation 
permettant de fusionner les différentes informations (routes 
barrées, meilleur chemin de déplacement pour les véhicules de 
secours,…).

Il existe aujourd’hui également une application pour la 
régulation médicale. La centrale du Centre d’appels 100/112 
a ainsi une vue sur la charge respective de chaque hôpital de 
la Région, en fonction du nombre de patients amenés par des 
ambulances SIAMU dans ces hôpitaux.

Au niveau du commerce extérieur, le gouvernement 
bruxellois a adopté, le 1er janvier 2017, le plan NextTech.brussels, 
qui soutient et favorise l’entrepreneuriat dans les Technologies 
de l’Information et de la communication dans le cadre du Small 
Business Act bruxellois.

Ce plan contribue de manière cohérente à l’émergence et 
au développement des startups, en synergie avec d’autres plans 
régionaux, et s’intègre dans une stratégie numérique commune 
bruxelloise (digital.brussels) qui réunit également la stratégie 
Smartcity et le Plan Régional pour l’Innovation.

Un appel à projets Nexttech.brussels a été organisé en 2017 
pour répondre à des besoins tels que la formation aux techno-
logies, la sensibilisation de jeunes à l’entrepreneuriat Tech, etc. 
Pour 2018, un nouvel appel à projets Nexttech est envisagé. 
 

Le lancement du site-portail de BeDigital.brussels est par 
ailleurs prévu pour l’année 2018.

Mon cabinet et Bruxelles Invest & Export (hub.brussels) ont 
notamment été associés à la mise en œuvre de certaines mesures 
du plan Next Tech. Un évènement de pitching devant des Fonds 
d’investissements internationaux a été organisé lors du Tech 
startup Day le 15 mars 2018 afin de permettre à nos startups 
de lever des fonds. Un coaching personnalisé des startups aura 
lieu pour les préparer au salon AfricaCom de Cape Town à la 
mi-novembre.

Enfin, 3 missions économiques smartcity ont été inscrites au 
plan d’actions 2018 de BIE. J’ai récemment accompagné une 
délégation d’entreprises bruxelloises au Brésil en marge de la 
mission princière en Argentine et en Uruguay, un stand collectif 
sera organisé sur le salon Smart City Expo World Congress de 
Barcelone en Novembre et je participerai normalement une 
mission économique smartcity en Inde en décembre. 
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Ministre-Président chargé des Pouvoirs locaux, du Développement territorial, de la 
Politique de la Ville, des Monuments et Sites, des Affaires étudiantes, du Tourisme, de 

la Fonction publique, de la Recherche scientifique et de la Propreté publique
Minister-President belast met Plaatselijke Besturen, Territoriale Ontwikkeling,  

Stedelijk Beleid, Monumenten en Landschappen, Studentenaangelegenheden, Toerisme,  
Openbaar Ambt, Wetenschappelijk Onderzoek en Openbare Netheid

23.04.2018 955 Vincent De Wolf ** Subvention accordée à l’ASBL Musée de l’Europe. 20
De subsidie voor het Europa Museum.

23.04.2018 957 Gaëtan Van Goidsenhoven ** La procédure de classement du site du Meylemeersch. 21
De procedure tot bescherming van de site Mijlenmeers.

23.04.2018 959 Mathilde El Bakri ** L’acquisition par le privé de réserves foncières publiques. 22
De verwerving door de privésector van openbare grondreserves. 

23.04.2018 960 Mathilde El Bakri ** Le foncier public disponible sur le territoire de la Région bruxelloise. 23
De beschikbare openbare gronden in het Brussels Gewest.

23.04.2018 961 Hasan Koyuncu ** La formation des agents des organismes d’intérêt public sur lesquels 
vous exercez la tutelle.

23

Opleiding van de personeelsleden in de instellingen van openbaar nut 
onder toezicht.

26.04.2018 962 Dominiek Lootens-Stael ** Le personnel de Bruxelles Urbanisme et Patrimoine qui ne parle pas le 
néerlandais.

26

Nederlandsonkundig personeel bij Brussel Stedenbouw en Erfgoed.

26.04.2018 963 Mathilde El Bakri ** La reconversion de bureaux en logements. 27
De verbouwing van kantoren tot woningen.

07.05.2018 965 Joëlle Milquet ** L’aide aux victimes dans le cadre de la gestion de crise et de résilience. 29
Slachtofferhulp in het kader van crisisbeheer en veerkracht.

11.05.2018 966 Vincent De Wolf ** Le foncier disponible sur parcelle libre en zones d’équipements 
d’intérêt collectif ou de service public.

30

Beschikbare gronden op vrij perceel in de gebieden voor voorzieningen 
van algemeen nut of openbare dienstverlening.

11.05.2018 967 Vincent De Wolf ** L’évaluation du déficit en offre scolaire et les sites en Région de 
Bruxelles-Capitale pouvant être affectés en écoles.

31

Evaluatie van het tekort van het schoolaanbod en de sites in het Gewest 
die tot school bestemd kunnen worden.

11.05.2018 968 Vincent De Wolf ** Les projets scolaires guidés par le Service École. 33
Schoolprojecten ondersteund door de Dienst Scholen.
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11.05.2018 969 Ahmed El Khannouss ** L’ouverture du nouveau terminal passagers au Port de Bruxelles. 33
Opening van de nieuwe passagiersterminal in de Haven van Brussel.

14.05.2018 971 Emmanuel De Bock ** La récupération des rémunérations indues et autres jetons de présence 
chez les mandataires qui ont dépassé le plafond légal.

34

De terugvordering van onterecht betaalde bezoldigingen en andere 
presentiegelden bij mandatarissen die het wettelijke maximum 
hebben overschreden.

17.05.2018 972 Fouad Ahidar ** La prostitution des jeunes filles mineures, pour la plupart nigérianes. 36
De prostitutie met minderjarige (veelal Nigeriaanse) meisjes.

17.05.2018 973 Johan Van den Driessche ** Le nombre de nuitées en 2017 en Région bruxelloise. 37
Het aantal overnachtingen in het Brussels Gewest voor het jaar 2017

18.05.2018 974 Arnaud Pinxteren ** Les moyens alloués à screen.brussels. 38
De middelen voor screen.brussels.

24.05.2018 975 Caroline Persoons ** Jobs étudiants. 39
Studentenjobs.

25.05.2018 976 Vincent De Wolf ** Le développement de la géothermie en Région de Bruxelles-Capitale. 42
Ontwikkeling van geothermie in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest.

28.05.2018 977 Jef Van Damme ** L’accès au parc Tour et Taxis. 44
De toegang tot het park van Tour en Taxis.

30.05.2018 978 Gaëtan Van Goidsenhoven * La conservation des entrepôts d’activités productives en ville. 3
Behoud in de stad van opslagplaatsen voor productieactiviteiten.

30.05.2018 979 Gaëtan Van Goidsenhoven * L’avenir du futur terminal RoRo. 4
Toekomst van de RoRo-terminal.

01.06.2018 980 Fabian Maingain * Les travaux d’aménagement du parc récréatif BECO/Bruxelles 
Environnement dans le cadre du plan canal.

6

Aanleg van het recreatief park BECO/Leefmilieu Brussel in het kader 
van het kanaalplan.

01.06.2018 981 Caroline Persoons * Les fouilles archéologiques sur la Grand-Place de Bruxelles. 6
Archeologische opgravingen op de Grote Markt van Brussel.

01.06.2018 982 Annemie Maes * Le financement de l’ERMS. 7
De financiering van de GSV.

01.06.2018 983 Julie de Groote * Le projet Newton à Schaerbeek. 7
Het Newton-project in Schaarbeek.

04.06.2018 984 Bernard Clerfayt * Création d’un nouveau centre intégré à très bas seuil d’accès pour les 
usagers de drogue.

8

Oprichting van een nieuw geïntegreerd centrum met laagdrempelige 
toegang voor druggebruikers.
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04.06.2018 985 Bruno De Lille * Les lacunes dans la législation antidiscrimination. 9
De lacunes in de gewestelijke discriminatiewetgeving.

07.06.2018 986 Emin Özkara * Le suivi du plan Smart city et des contacts avec le Smart City 
Ambassador pour une transition de notre ville-Région vers une 
Smart city.

10

De opvolging van het plan Smart City en de contacten met de Smart 
City Ambassador voor een overgang van ons stadsgewest naar een 
Smart City.

07.06.2018 987 Bea Diallo * Harmonisation des protocoles de prise en charge des plaintes pour 
violence domestique à l’égard des femmes par les services de 
police sur le territoire bruxellois suite à l’adhésion à la Convention 
d’Istanbul.

11

Harmonisering van de protocollen voor de behandeling van de klachten 
over huiselijk geweld tegen vrouwen door de politiediensten op het 
Brussels grondgebied ingevolge de toetreding tot de Conventie van 
Istanbul.

07.06.2018 988 Fouad Ahidar * Le recrutement de personnes handicapées par les communes. 12
Het aanwerven van personen met een handicap door de gemeenten.

07.06.2018 989 Vincent De Wolf * Acquisition de drones par Bruxelles Prévention et Sécurité. 12
Aankoop van drones door Brussel Preventie en Veiligheid.

07.06.2018 990 Fabian Maingain * Les recours à l’encontre du projet Drohme. 13
Beroepen tegen het project Drohme.

18.06.2018 997 Marion Lemesre ** La publication du marché de services à propos de l’évaluation de 
l’ordonnance du 8 mai 2014 relative à l’hébergement touristique.

45

De bekendmaking van de dienstverleningsopdracht voor de evaluatie 
van de ordonnantie van 8 mei 2014 betreffende het toeristisch 
logies.

Ministre chargé des Finances, du Budget, des Relations extérieures et de la Coopération au Développement
Minister belast met Financiën, Begroting, Externe Betrekkingen en Ontwikkelingssamenwerking

12.05.2015 46 Benoît Cerexhe ❍ Les règles régissant l’utilisation d’internet à des fins privées. 18
De regels inzake het gebruik van het internet voor privédoeleinden.  

16.11.2015 76 Emmanuel De Bock ❍ Les calculs du SPF Finances concernant l’impôt des personnes 
physiques (IPP) des communes.

18

Berekeningen van de FOD Financiën betreffende de personenbelasting 
(PB) van de gemeenten.

 

 
15.12.2015 82 Benoît Cerexhe ❍ Les taxes sur les véhicules automobiles. 18

Belastingen op motorvoertuigen.  
 

09.02.2016 97 Michaël Verbauwhede ❍ La vente du bâtiment Actiris. 19
De verkoop van het Actirisgebouw.  
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29.01.2018 237 Johan Van den Driessche ❍ Les dépenses de l’ASBL Euro Brussels 2020. 19
De uitgaven van vzw Euro Brussels 2020.  

07.02.2018 239 Johan Van den Driessche ❍ Les moyens accordés par la Région à l’Union royale belge des sociétés 
de football pour la candidature de Bruxelles en tant que ville hôte 
pour l’Euro 2020 et l’utilisation de ces moyens.

19

De door het Brussels Gewest toegekende middelen aan de Koninklijke 
Belgische Voetbalbond voor de kandidatuur van Brussel als gaststad 
voor het EK Voetbal 2020 en de aanwending van die middelen.

 

 
28.05.2018 265 Sevket Temiz ** Retard dans la perception du précompte immobilier en Région de 

Bruxelles-Capitale.
47

Vertraging bij de inning van de onroerende voorheffing in het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest.

 

 
07.06.2018 266 Emin Özkara ** Le suivi du plan Smart city et des contacts avec le Smart City 

Ambassador pour une transition de notre ville-Région vers une 
Smart city.

48

De opvolging van het plan Smart City en de contacten met de Smart 
City Ambassador voor een overgang van ons stadsgewest naar een 
Smart City.

 

Ministre chargé de l’Emploi, de l’Économie et de la Lutte contre l’Incendie et l’Aide médicale urgente
Minister belast met Tewerkstelling, Economie en Brandbestrijding en Dringende Medische Hulp

16.05.2018 1408 Emin Özkara ** Le Conseil national de la productivité et son impact sur la Région de 
Bruxelles-Capitale.

50

Nationale Raad voor de Productiviteit en impact op het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest.

18.05.2018 1411 Isabelle Emmery ** La nouvelle donne européenne pour la protection des consommateurs. 50
Het nieuwe Europese gegeven inzake consumentenbescherming.

18.05.2018 1412 Isabelle Emmery ** Le projet EuroVIP 51
Het project EuroVIP.

24.05.2018 1413 Hannelore Goeman ** Le nombre et la nature des stages dans le cadre de la lutte contre le 
chômage des jeunes.

52

Het aantal en de aard van de stages in de strijd tegen de 
jeugdwerkloosheid.

30.05.2018 1414 Julie de Groote ** L’avenir de la Galerie Louise 56
De toekomst van de Louizagalerij.

30.05.2018 1415 Isabelle Emmery ** Lancement du fonds paneuropéen de capital-risque VentureEU. 57
De lancering van het Pan-Europees fonds voor risicodragend kapitaal 

VentureEU.

01.06.2018 1416 Michaël Verbauwhede ** Les missions de consultance externe. 59
De opdrachten voor externe consultancy.
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07.06.2018 1417 Emin Özkara ** Le suivi du plan Smart city et des contacts avec le Smart City 
Ambassador pour une transition de notre ville-Région vers une 
Smart city.

62

De opvolging van het plan Smart City en de contacten met de Smart 
City Ambassador voor een overgang van ons stadsgewest naar een 
Smart City.

18.06.2018 1423 Hamza Fassi-Fihri ** Les pôles de compétitivité. 64
De competitiviteitspolen.

Ministre chargé de la Mobilité et des Travaux publics
Minister belast met Mobiliteit en Openbare Werken

16.05.2018 1095 Bernard Clerfayt ** Les rapports au gouvernement des commissaires du gouvernement à 
la STIB.

66

Verslagen aan de regering van de regeringscommissarissen bij de 
MIVB.

17.05.2018 1098 Paul Delva ** Arrêt Jette Gare. 67
Halte Jette Station.

24.05.2018 1102 Cieltje Van Achter ** La mise en œuvre du plan feux de signalisation. 69
De uitbouw van het verkeerslichtenplan.

24.05.2018 1103 Cieltje Van Achter ** L’approche concernant les 100 points noirs de la sécurité routière. 72
De aanpak van de 100 zwarte verkeerspunten.

01.06.2018 1104 Anne-Charlotte d’Ursel ** Augmentation des cas de fraude à la STIB. 73
Toename van het aantal fraudegevallen op het MIVB-net.

01.06.2018 1105 Bruno De Lille ** Les investissements dans l’infrastructure cyclable. 75
De investeringen in fietsinfrastructuur.

01.06.2018 1106 Céline Delforge ** La limitation du nombre d’heures de conduite des chauffeurs de 
« limousines ».

76

Beperking van het aantal rijuren voor chauffeurs van « limousines ».

01.06.2018 1108 Gaëtan Van Goidsenhoven ** L’utilisation illicite des prises électriques dans les stations de la STIB. 77
Onrechtmatig gebruik van de stopcontacten in de MIVB-stations.

07.06.2018 1109 Emin Özkara ** Le suivi de votre plan Smart City et des contacts avec le Smart City 
Ambassador pour une transition de notre ville-Région vers une 
Smart city.

78

De opvolging van het plan Smart City en de contacten met de Smart 
City Ambassador voor een overgang van ons stadsgewest naar een 
Smart City.

07.06.2018 1110 Anne-Charlotte d’Ursel ** Les sources et les méthodologies de comptage des navetteurs en voiture 
en Région bruxelloise.

79

Bronnen en methodes voor het tellen van de autopendelaars in het 
Brussels Gewest.
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07.06.2018 1111 Anne-Charlotte d’Ursel ** La méthodologie de comptage des déplacements en voiture des 
Bruxellois.

81

Methodologie voor de telling van de verplaatsingen van de Brusselaars 
per auto.

07.06.2018 1112 Anne-Charlotte d’Ursel ** Les données d’opérateurs télécom utilisées par Bruxelles Mobilité pour 
la gestion de la mobilité.

83

De door Brussel Mobiliteit gebruikte gegevens van telecomoperatoren 
voor het beheer van de mobiliteit.

07.06.2018 1113 Anne-Charlotte d’Ursel ** La méthodologie du calcul des Bruxellois ne disposant pas d’un endroit 
pour disposer d’un vélo chez eux.

84

De methodologie voor het berekenen van het aantal Brusselaars dat 
thuis geen plaats heeft voor een fiets.

13.06.2018 1114 Alain Destexhe ** Le projet d’extension du parking de dissuasion d’Uccle Stalle. 86
De geplande uitbreiding van de ontradingsparkings bij Ukkel Stalle.

08.06.2018 1115 Bruno De Lille ** L’expression d’opinions politiques par les membres du personnel de 
la STIB.

88

Het uiten van politieke meningen door de personeelsleden van de 
MIVB.

15.06.2018 1117 Emin Özkara ** Les avancées réalisées concernant la procédure d’accompagnement du 
CIRB pour aider votre cabinet à réfléchir à un chantier Smart City 
dans l’une de vos compétences.

89

De vooruitgang in de procedure van de begeleiding door het CIBG om 
uw kabinet te helpen om na te denken over een Smart City-project 
in een van uw bevoegdheden.

15.06.2018 1118 Bea Diallo ** Les avancées réalisées concernant la procédure d’accompagnement du 
CIRB pour aider votre cabinet à réfléchir à un chantier Smart City 
dans l’une de vos compétences.

89

De vooruitgang in de procedure van de begeleiding door het CIBG om 
uw kabinet te helpen om na te denken over een Smart City-project 
in een van uw bevoegdheden.

15.06.2018 1119 Zahoor Ellahi Manzoor ** Les avancées réalisées concernant la procédure d’accompagnement du 
CIRB pour aider votre cabinet à réfléchir à un chantier Smart City 
dans l’une de vos compétences.

89

De vooruitgang in de procedure van de begeleiding door het CIBG om 
uw kabinet te helpen om na te denken over een Smart City-project 
in een van uw bevoegdheden.

15.06.2018 1120 Julien Uyttendaele ** Les avancées réalisées concernant la procédure d’accompagnement du 
CIRB pour aider votre cabinet à réfléchir à un chantier Smart City 
dans l’une de vos compétences.

89

De vooruitgang in de procedure van de begeleiding door het CIBG om 
uw kabinet te helpen om na te denken over een Smart City-project 
in een van uw bevoegdheden.

18.06.2018 1121 Julie de Groote ** La Barrière de Saint-Gilles. 91
De Bareel van Sint-Gillis.
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18.06.2018 1122 Viviane Teitelbaum ** L’implantation de cendriers urbains aux arrêts de la STIB. 92
Plaatsing van stedelijke asbakken aan de haltes van de MIVB.

18.06.2018 1123 Paul Delva ** L’arrêt de tram et de bus De Wand, et en particulier la ligne de bus 53. 93
Tram- en bushalte De Wand en buslijn 53 in het bijzonder.

20.06.2018 1124 Cieltje Van Achter ** La concession pour le service Collecto. 94
De concessieovereenkomst voor de dienst Collecto.

20.06.2018 1125 Anne-Charlotte d’Ursel ** Les contrôles effectués sur les lignes de la STIB. 96
Controles op de lijnen van de MIVB.

29.06.2018 1129 Emmanuel De Bock ** La fréquentation des arrêts de la STIB. 98
De frequentatie van de MIVB-haltes.

Ministre chargée du Logement, de la Qualité de Vie, de l’Environnement et de l’Énergie
Minister belast met Huisvesting, Levenskwaliteit, Leefmilieu en Energie

02.05.2018 821 Els Ampe ** Le nombre d’installations de panneaux solaires par commune 
bruxelloise.

99

Het aantal installaties voor zonnepanelen per Brussels gemeente.  

02.05.2018 822 Dominiek Lootens-Stael ** Les émissions de CO2 dans le Port de Bruxelles. 102
De CO2 uitstoot in de Haven van Brussel.  

 
14.05.2018 826 Mathilde El Bakri ** Les investissements de Trevi dans les logements AIS. 103

De investeringen van Trevi in SVK-woningen.  
 

14.05.2018 827 Gaëtan Van Goidsenhoven ** L’apparition du moustique tigre et d’autres espèces animales exotiques 
porteuses de maladies graves.

106

Het opduiken van de tijgermug en andere exotische diersoorten die 
drager zijn van ernstige ziekten.

 

 
17.05.2018 829 Zahoor Ellahi Manzoor ** La protection et la préservation des moineaux dans la Région de 

Bruxelles-Capitale.
108

Bescherming en instandhouding van mussen in het Brussels 
Hoofdstedelijk Gewest.

 

 
18.05.2018 830 Gaëtan Van Goidsenhoven ** La possibilité de limitation de différents matériaux plastiques. 110

De mogelijkheid om het gebruik van verschillende plastic materialen 
te beperken.

 

 
24.05.2018 831 Vincent De Wolf ** La réintégration de l’eau dans le cadre de vie. 113

De re-integratie van het water in de leefomgeving.  
 

24.05.2018 832 Vincent De Wolf ** La reconnexion du Molenbeek au Canal. 115
Heraansluiting van de Molenbeek op het kanaal.  

 
24.05.2018 833 Vincent De Wolf ** La réhabilitation du marais de Ganshoren. 116

De rehabilitatie van het moeras van Ganshoren.  
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24.05.2018 834 Vincent De Wolf ** Le développement de la production d’énergie renouvelable à partir de 
l’eau et du sous-sol.

117

Ontwikkeling van productie van hernieuwbare energie op basis van 
water en in de bodem.

 

 
24.05.2018 835 Vincent De Wolf ** L’affectation des moyens du Fonds pour la protection de 

l’environnement.
119

Besteding van de middelen van het fonds voor milieubescherming.  
 

24.05.2018 836 Vincent De Wolf ** Les amendes pour non-respect des normes de bruit généré par le trafic 
aérien.

121

Boetes wegens overtredingen van de geluidsnormen voor het 
luchtverkeer.

 

 
25.05.2018 837 Vincent De Wolf ** Le développement de la géothermie en Région de Bruxelles-Capitale. 123

Ontwikkeling van geothermie in het Brussels Hoofdstedelijk Gewest.  
 

30.05.2018 839 Dominiek Lootens-Stael ** Les fuites sur le réseau de distribution d’eau potable. 125
Lekken in het drinkwaternetwerk.  

 
30.05.2018 840 Dominiek Lootens-Stael ** Les obstructions du réseau d’égouts et des stations d’épuration. 126

Verstoppingen van het rioleringsnet en de waterzuiveringsinstallaties.  
 

01.06.2018 841 Emin Özkara ** La pollution électromagnétique (électrosmog), l’électrohypersensibilité 
(EHS) et les logements équipés de protection contre les ondes 
électromagnétiques.

127

De elektromagnetische verontreiniging (élektrosmog), de elektrohyper-
sensitiviteit (EHS) en de woningen uitgerust met bescherming tegen 
de elektromagnetische golven.

 

 
01.06.2018 842 Els Ampe ** Les performances énergétiques des immeubles de bureaux. 130

De energieprestatie van kantoorgebouwen.  
 

07.06.2018 843 Marc Loewenstein * Le plan de gestion de l’eau. 14
Het waterbeheerplan.  

 
07.06.2018 844 Emin Özkara ** Le suivi de votre plan Smart City et des contacts avec le Smart City 

Ambassador pour une transition de notre ville-Région vers une 
Smart City.

132

De opvolging van het plan Smart City en de contacten met de Smart 
City Ambassador voor een overgang van ons stadsgewest naar een 
Smart City.

 

 
29.06.2018 861 Hannelore Goeman ** Le recrutement d’étudiants jobistes. 134

De aanwerving van jobstudenten.  
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Secrétaire d’État chargée de la Propreté publique et de la Collecte et du Traitement des Déchets, de 
la Recherche scientifique, des Infrastructures sportives communales et de la Fonction publique

Staatssecretaris belast met Openbare Netheid, Vuilnisophaling en -verwerking,  
Wetenschappelijk Onderzoek, gemeentelijke Sportinfrastructuur en Openbaar Ambt

17.05.2016 260 Elke Roex * Les projets et priorités d’Easy Brussels à l’égard du non-marchand. 15
De projecten en prioriteiten van Easy Brussels gericht naar de non-

profit.

24.05.2018 580 Vincent De Wolf ** Les données d’évaluation de la modification du régime des collectes de 
déchets ménagers.

135

De evaluatiegegevens van de wijziging van de regeling voor de 
ophaling van huishoudelijk afval.

24.05.2018 581 Vincent De Wolf ** Les objectifs à atteindre par l’Agence Bruxelles-Propreté en matière de 
déchets collectés sélectivement.

139

Doelstellingen van het agentschap Net-Brussel inzake selectieve 
afvalophaling.

07.06.2018 582 Emin Özkara * Le suivi de votre plan Smart City et des contacts avec le Smart City 
Ambassador pour une transition de notre ville-Région vers une 
Smart City.

15

De opvolging van het plan Smart City en de contacten met de Smart 
City Ambassador voor een overgang van ons stadsgewest naar een 
Smart City.

14.06.2018 583 Bruno De Lille ** La certification des comptes généraux des organismes administratifs 
autonomes par le Parlement bruxellois.

142

De goedkeuring van de algemene rekeningen van de autonome 
bestuursinstellingen door het Brussels Parlement.

Secrétaire d’État chargée de la Coopération au Développement, de la Sécurité routière, de l’Informatique 
régionale et communale et de la Transition numérique, de l’Égalité des Chances et du Bien-être animal

Staatssecretaris belast met Ontwikkelingssamenwerking, Verkeersveiligheidsbeleid, Gewestelijke 
en gemeentelijke Informatica en Digitalisering, Gelijkekansenbeleid en Dierenwelzijn

24.05.2018 475 Anne-Charlotte d’Ursel ** La différenciation opérée entre auto-écoles et filière libre concernant 
les dates d’examen du permis de conduire.

144

Verschil tussen de autorijscholen en zelf leren rijden wat betreft de 
examendata van het rijbewijs.

 

 
24.05.2018 476 Anne-Charlotte d’Ursel ** La méthodologie d’évaluation et la communication des résultats de 

l’examen de conduite.
145

Methodologie bij de evaluatie en mededeling van de resultaten van het 
rijexamen.
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24.05.2018 478 Cieltje Van Achter ** Le suivi des incidents signalés sur Fix My Street. 148
Opvolging van de incidentmeldingen op Fix My Street.  

 
07.06.2018 479 Emin Özkara ** Le suivi de votre plan Smart City et des contacts avec le Smart City 

Ambassador pour une transition de notre ville-Région vers une 
Smart City.

150

De opvolging van het plan Smart City en de contacten met de Smart 
City Ambassador voor een overgang van ons stadsgewest naar een 
Smart City.

 

 
08.06.2018 480 Gaëtan Van Goidsenhoven ** L’inopérabilité des radars tronçons pour les motos. 154

De onbruikbaarheid van de baanvakradars voor moto’s.  
 

15.06.2018 483 Isabelle Emmery ** La journée européenne du Numérique. 156
Europese Digitale dag 2018.  

 
15.06.2018 484 Dominique Dufourny ** Base de données regroupant tous les refuges pour animaux en Région 

bruxelloise. 
160

Databank met alle dierenasielen in het Brussels Gewest.  

Secrétaire d’État chargée du Commerce extérieur et de la Lutte contre l’Incendie et l’Aide médicale urgente
Staatssecretaris belast met Buitenlandse Handel en Brandbestrijding en Dringende Medische Hulp

04.05.2018 274 Hannelore Goeman ** La politique en matière d’emplois étudiants dans les administrations, 
agences et OIP relevant de votre compétence.

162

Het beleid rond studentenjobs binnen de administraties, agentschappen 
en ION’s onder uw bevoegdheid.

17.05.2018 275 Martine Payfa ** Les incendies de l’usine de gaufres Milcamps et du site Engie Electrabel. 164
Brand bij wafelfabriek Milcamps en op de site van Engie Electrabel.

07.06.2018 276 Emin Özkara * Le suivi de votre plan Smart City et des contacts avec le Smart City 
Ambassador pour une transition de notre ville-Région vers une 
Smart City.

16

De opvolging van het plan Smart City en de contacten met de Smart 
City Ambassador voor een overgang van ons stadsgewest naar een 
Smart City.

15.06.2018 278 Emin Özkara ** Les avancées réalisées concernant la procédure d’accompagnement de 
CIRB pour aider votre cabinet à réfléchir à un chantier Smart City 
dans l’une de vos compétences.

166

De vooruitgang in de procedure van de begeleiding door het CIBG om 
uw kabinet te helpen om na te denken over een Smart City-project 
in een van uw bevoegdheden.

15.06.2018 279 Bea Diallo ** Les avancées réalisées concernant la procédure d’accompagnement de 
CIRB pour aider votre cabinet à réfléchir à un chantier Smart City 
dans l’une de vos compétences.

166

De vooruitgang in de procedure van de begeleiding door het CIBG om 
uw kabinet te helpen om na te denken over een Smart City-project 
in een van uw bevoegdheden.
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15.06.2018 280 Zahoor Ellahi Manzoor ** Les avancées réalisées concernant la procédure d’accompagnement de 
CIRB pour aider votre cabinet à réfléchir à un chantier Smart City 
dans l’une de vos compétences.

166

De vooruitgang in de procedure van de begeleiding door het CIBG om 
uw kabinet te helpen om na te denken over een Smart City-project 
in een van uw bevoegdheden.

15.06.2018 281 Julien Uyttendaele ** Les avancées réalisées concernant la procédure d’accompagnement de 
CIRB pour aider votre cabinet à réfléchir à un chantier Smart City 
dans l’une de vos compétences.

166

De vooruitgang in de procedure van de begeleiding door het CIBG om 
uw kabinet te helpen om na te denken over een Smart City-project 
in een van uw bevoegdheden.


